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»Doslej je bila na našem območju samo ZSSS, 
kajti držali smo skupaj. Kako bo v bodoče, je 
težko reči, kajti naš način dela so samo in pre
dvsem papirji, pri kovinarjih pa grmenje brez 
dežja«

Tako so v dopisu Dušanu Semoliču pred prvo 
konferenco ZSSS zapisali na Območnem svetu 
svobodnih sindikatov Idrije.

Predsedniku kovinarjev Albertu Vodovniku 
je šlo očitno do srca, saj je tisto o »grmenju brez 
dežja« na konferenci kar nekajkrat uporabil.
Dokazal pa je tudi, da znajo kovinarji presekati 
še tako zapleten gordijski vozel. Ker je bil v 
dokazovanju, da sindikati ne potrebujejo splošne 
kolektivne pogodbe za gospodarstvo, ampak se 
morajo boriti le za panožne, precej osamljen, 
je zamahnil in presekal:

»O spremembah splošne kolektivne pogo
dbe ne bom razpravljal. Pripravljati moramo 
panožne in v bitki zanje naj kar vsak sindikat 
na splošno udari pečat, da je njegova panožna, 
pa bo že nekaj.«

Poročilo s 1. Konference ZSSS objavljamo na 3. strani

Na 1. konferenci ZSSS so se opredelili za splošno kolektivno 
pogodbo, za smotrno organiziranost, sklepanje o višini in delitvi 
sindikalne članarine pa so preložili.
O pogledih na to, kolikšna in kako razrezana naj bi bila in kdo 
jo pravzaprav kroji, bomo pisali v naslednji številki.

VOJNI POROČMLEC V LASIH DOMOVE

NA CESTI 108 DELAVCEV
O posleciah stečaja elektrokovine Laško

BOJAZEN JE BHA UPRAVIČENA
Koržetov sklad povzročil stečaj konjiškega Konuma

(V Sindikalnem zaupniku)

GOSPODARSKI LOBI NAJ POSTANE 
VPLIVNEJŠI OD POLITIČNEGA Slran20
KO SI SKOČIJO V LASE 
JEZDECI PONIŽANIH. VDANIH 
IN CENENIH DELAVCEV v„„2,

sreda
ADRIA CARAVAN 
V STEČAJU

Urošu Koržetu oziroma njegovemu skladu je končno 
uspelo: ta teden je bil oklican stečaj za Adrio 
Caravan v Novem mestu. Lep dosežek, ni kaj. Še 
zlasti, če se spomnimo nekdanjega direktorja IMV 
Holdinga Marjana Anžurja, ki je hotel podjetje pred 
kakšnimi tremi leti prodati tujcem. Korže je potem 
hotel narediti natanko to, vendar mu ni uspelo, kar 
samo zase govori, da direktor Sklada za razvoj ne 
seže niti do-kolen povprečnemu slovenskemu 
menedžerju. Vlada pa nič. Še vedno mimo gleda 
Koržeta na ključnem položaju sanacije slovenskega 
gospodarstva, ki tako še naprej (tudi po 
nepotrebnem) uspešno pokopava podjetja in mesari 
z delavci. Več o tem si lahko prebereta v 

^ Ravbarkomandi na strani 23.
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Piše: Ciril Brajer

Ko smo do kraja zmanipulirani, 
trdimo, da je črno belo, 
in pri tem sploh ne zardevamo

Rudi Ringbauer, 
Božje resnice

Nedotakljivi
Zdaj Koržetov sklad prodaja Pomurko in seveda je takojci 

završalo, da s to prodajo, najblažje rečeno, ni vse v redu.
Verjetno je vse skupaj tako daleč, da bi vršalo tudi pri 

najbolj čistem poslu, če bi le imel pri njem prste Uroš Korže, 
direktor Sklada za razvoj.

Pravzaprav se možu s takšnim vnaprejšnjim nezaupanjem 
lahko godi celo krivica. Po drugi plati pa je spet res, da ima 
nezaupanje zelo zelo solidne temelje. Koržetovi 
privatizacijski prijemi so bili sporni, že preden je postal 
direktor tako pomembnega sklada. O njih je DE objavljala 
cele nadaljevanke.

Skladova podjetja in predvsem nadzor nad njihovim 
lastninjenjem so bila potem kar naprej vzrok najostrejših . 
spopadov. Bentili so delavci v njih, noreli sindikati in pri tem 
so se večkrat kot ne lepo ujeli z direktorji. Ob njih si je 
lomila zobe Agencija za plačilni promet in se hkrati klali 
oblast ter opozicija. Pred njo si je Korže poleti rešil glavo 
dobesedno za las, za dva glasova v parlamentu. Problem je 
bil v tem, ker Korže Agencije ni spustil v skladova podjetja in 
je s tem onemogočal revidiranje lastninjenja. Pri tem početju 
ga ob vsem naštetem ni premaknilo ne stališče Vrhovnega 
sodišča ne mnenje ljubljanskega Višjega sodišča ali morda 
predsednika Računskega sodišča, parlamentarne komisije...

Skratka, »sanacije« in lastninjenja podjetij Koržetovega 
sklada so se uspešno izmikala vsakršnemu nadzoru. Vse 
doslej, ko je prepolovljeni in s tem oslabljeni Agenciji 
vendarle milostno dovoljen vstop vanje.

Da je bil nadzor še kako potreben že iz povsem načelnih 
vzrokov, niti ni treba utemeljevati. Nadzor je med temelji 
demokracije. Da pa je pri Koržetu še dodatno utemeljen, 
nujen celo, dokazuje kar nekaj primerov.

Med svežimi je tisti iz Alplesa v Železnikih, ko so se 
morali delavci oblastnega, pogoltnega in podjetju 
vsestransko škodljivega direktorja (nakopal jim ga je kajpak 
Uroš Korže) znebiti na lastno pest. Korže je bil namreč na 
opozorila delavcev in njihovega sindikata povsem gluh.

Kdo pa se bo znebil njega?! Gre namreč za celo vrsto 
podobnih zadevščin, ki se za povrh vlečejo že leta. Osvežimo 
si spomin z ugotovitvami direktorja Plutala Ivana Koželja, ki 
jih je ogorčeno nizal za naš časnik že na začetku leta 1993: 
»Vse, kar počne Koržetov sklad, je nezakonito 99-odstotno!!!

Zaradi poslov z Irakom je Plutal zašel v težave in skupaj z 
upniki je videl rešitev v Skladu za razvoj. Pod njegovim 
okriljem naj bi si olajšal finančne težave.

Pomoči nobene! Polena pod noge, in tehnološko, tržno ter 
kakovostno vrhunsko podjetje je Korže skoraj sesul.

Korže je katastrofa za firme, ki so mu zaupale, in za 
slovensko ekonomijo. Realizacija je v Plutalu začela upadati 
takoj po vstopu v Sklad in v tej kompaniji je padla na 
najnižjo raven v 13 letih. Po izstopu je spet začela rasti že v 
prvem mesecu. In to kljub nizkim udarcem in maščevalnosti 
Uroša Koržeta in njegovih.

Rušenje Plutalove konkurenčnosti, 
narodnogospodarskega interesa, gomile laži, čudaška 
kadrovska politika... Ne nesposobnost, ampak neprikrit cilj 
PRODATI PODJETJE ZA VSAKO CENO!

Borut Kuharič, Koržetov človek, mi je ponudil podjetje 
najprej za 100.000 mark in potem celo za 1 (eno) marko...«

Po tem in takšnem početju niti ni treba biti Janez Janša. 
Tudi vajencu demagogije bi uspelo prepričati ljudi, da 
nekakšna Organizacija vendarle mora obstajati. Za te vrste 
demagogijo so pač najbolj plodna tla dejstva, ki jih z logiko 
ni moč pojasniti. In pri tem, zakaj Janez Drnovšek tako dolgo 
in tako mirno prenaša takšno početje, pač ni moč najti 
logike.

časopis 
slovenskih 

delavcev

Stvar je jasna. To je moj časopis. Zato ga naročam na naslov:

Priimek iri ime: _______________________________________

Naziv podjetja ali ustanove: _____________________________

Naslov: _____________________________________________

Upravni odbor Združenja 
delodajalcev Slovenije

Ko berem poročila s seje upravne
ga odbora Združenja delodajalcev Slo
venije, se mi poraja nekaj vprašanj, na 
katera težko najdem odgovore. Možni 
odgovori so pa taki, da pod vprašaj 
postavijo smiselnost obstoja takšnega 
združenja.

Ni mi jasno, zakaj bi se člani upra
vnega odbora Združenja delodajalcev 
Slovenije zavzemali, v svojem imenu 
in v imenu gospodarstva, za možnost 
višanja mase plač (»da je potrebno 
uspešnejšim podjetjem pustiti več svo
bode pri izplačilih plač, če jim to 
omogočajo finančni rezultati...«), 
istočasno pa se zavzemajo za ukinitev 
regresa in za uvedbo možnosti izpla
čevanja 13. in 14. plače.

Prav tako mi ni in ni jasno, zakaj 
se delodajalci tako vneto borijo za od
pravo omejitve pri izplačilu najvišjih 
plač, ki je sedaj 700.000 tolarjev bruto, 
ko pa trdijo da ne premorejo zagoto
viti borih 45.000 tolarjev za nekvali
ficiranega delavca.

Vse mi je bilo jasno takrat, ko sem 
prebral predlog predsednika združenja 
g. Goslarja, ki pravi: »Koristno pa bi 
bilo, da bi se združenje Manager, 
pooblaščene investicijske družbe kot 
institucionalni lastniki, ter GZS in 
Združenje delodajalcev Slovenije do
govorili za pravila lepega vedenja, 
obnašanja pri plačah vodilnih ljudi v 
podjetjih, pri njihovi udeležbi na 
dobičku ipd. Ta pravila bi bila zave
zujoča v obliki samodiscipline.« Pre
dlog g. Goslarja, preveden v delavski 
jezik, se bere tako: Koristno bi bilo, da 
bi direktorji iz združenja Manager, 
direktorji izpooblaščenih investicijskih 
družb ter direktorji iz GZS in Združenja 
delodajalcev Slovenije legalizirali 
vedenje direktorjev pri določanju plač 
za vodilne v podjetjih, pri njihovi 
udeležbi na dobičku ipd. Ta pravila bi 
bila neobvezna, paravan za revne in 
tečne delavce.

Delodajalci se nikjer na svetu, tudi 
na zahodu, ne borijo za višje plače svojih 
delavcev ali uslužbencev. To počnejo 
sindikati. V takem primeru, za plače 
direktorjev, sindikati menedžerjev.

Menim, da menedžerji nastopajo v 
vlogi delodajalcev z dvema osnovni
ma ciljema:

- omogočiti menedžerjem (sebi sa
mim) čim višje plače in

- omogočiti menedžerjem (sebi sa
mim ) čim večji kos »lastninske pogače«.

Ker v Sloveniji še nimamo pravih 
delodajalcev, ali pa, po drugi varianti, 
smo (bomo) s pomočjo certifikatov vsi 
delodajalci, menim, da interese kapi
tala v tem trenutku lahko legalno za
stopa samo vlada. Direktorji so samo 
delojemalci, čeprav v veliko boljšem 
položaju kot vsi drugi.

Zato predlagam vsem naštetim v 
predlogu g. Goslarja, naj ustanovijo 
svoj skupen sindikat, ki se bo o njiho
vih zahtevah pogovarjal (pogajal) z vla

do. Delavci bomo obema pogajalce
ma gledali pod prste.

P. S.
Opravičujem se »ta pravim« delo

dajalcem in direktorjem, ki so samo di
rektorji. Zal so eni in drugi v manjšini 
in brez možnosti, da bi resno vplivali 
na početje onih, ki jih obravnavam v 
Zgornjem tekstu.

Jože Vuk, tajnik Delavske zveze ZLSD

hjava poslanske skupine 
ZLSD

Ponovno odlaganje odločanja o 
začasnem zadržanju vračanja gozdov 
cerkvi je v javnosti predstavljeno kot 
pač ena od odločitev državnega zbo
ra. Bolj so predstavljene razprave in 
odločanje o statutu RTV in prva obra
vnava zakona o prevzemih, kar je oboje 
v primerjavi z vračanjem gozdov ce
rkvi manj bistveno za državljanke in 
državljane Slovenije.

Zato mora ZLSD obvestiti javnost 
ne le o tem, da so vsi njeni prisotni po
slanci (10) glasovali proti takemu pre
dlogu, temveč tudi, kaj taka odločitev 
zares pomeni. Njeno bistvo je:

- da se je DZ za povsem nedoločen 
čas, lahko tudi za vedno, odločanju o 
tem vprašanju odrekel,

- da se bodo o tem vprašanju, na
mesto poslancev DZ, sedaj z RKC po
govarjali in dogovarjali predstavniki 
strank in se tudi mimo najvišjega zako
nodajnega organa dogovorili o tem za 
vse državljanke in državljane pomem
bnem vprašanju,

- da taka odločitev pomeni, da se 
bodo vsi gozdovi cerkvi tudi vrnili, saj 
po nekaj mesecih o tem vprašanju ne 
bo kaj odločati. Denacionalizacijski 
postopki bodo med tem končani, po
sebej tudi zato, ker državni organi (sklad 
kmetijskih zemljišč in gozdov) svetujejo 
gozdnogospodarskim podjetjem, naj 
umaknejo vse ugovore zoper vračilo 
gozdov in predvsem ne zahtevajo 
povračila svojih vlaganj v gozdove v 
zadnjih desetletjih z obljubo, da bodo 
lahko pod pogoji, ki jih bo diktiral nov 
lastnik (cerkev), morda nekaj let v teh 
gozdovih opravljali gozdnogospodarska 
dela. V bojazni, da bo nadaljnjih nekaj 
sto gozdarjev ostalo brez dela, bodo 
taki nesprejemljivi pogoji verjetno celo 
sprejeti.

Odločitev večine v DZ (LDS, SKD, 
SLS in nacionalne desnice) torej ni pro
ceduralne, ampak globoko vsebinske 
narave. Prav je, da državljanke in 
državljani RS to vedo.

Miran Potrč

Proti nezaposlenosti
Mednarodnega srečanja avstrijske, 

italijanske in slovenske zveze za kadro
vski menedžment na temo »Izobra
ževanje in usposabljanje zaposlenih kot 
dejavnik razvoja kadrov in gospodarske 
konkurenčnosti podjetij« se je 29. 9. 
1995 udeležila tudi ministrica za delo, 
družino in socialne zadeve Rina Kli
nar, ki je imela uvodni referat, v kate
rem je opozorila na problem brezpo
selnosti (po zadnjih podatkih je v Slo
veniji okrog 120.000 nezaposlenih), 
hkrati pa je poudarila, da procesi na 
področju zaposlovanja niso le nega
tivni, ampak se počasi vzpostavlja trg 
delovne sile z zakoni ponudbe in

povpraševanja, kjer poleg formalne 
izobrazbe postaja vedno bolj pomembna 
dopolnilna izobrazba ter osebne in oseb
nostne lastnosti delavcev.

Ministrica je opozorila tudi na no
vost med ukrepi aktivne politike zapo
slovanja, in sicer na klube za iskanje 
zaposlitev, ki so namenjeni dolgotrajno 
brezposelnim osebam, katerim naj bi 
s pomočjo strokovnih metod vrnili 
delovno samozavest in jih s tem uspo
sobili za samostojno iskanje zaposli
tev.

Izpostavila je tudi vprašanje poklic
nega svetovanja in štipendiranje mla
dine, kjer je problem preskromno za
nimanje za kadrovske štipendije v 
podjetjih in nezainteresiranost za za
poslovanje pripravnikov, če država tega 
ne sofinancira.

Na koncu referata je ministrica 
poudarila, da je vse večje podpore 
deležno tudi poklicno izobraževanje, 
kjer se uvaja certifikat o poklicnih 
kvalifikacijah, ki bi se pridobivale v 
sistemu zaposlovanja.

Ministrstvo za delo, družino in 
socialne zadeve

Sporočilo za javnost
Na prvem sestanku se je že sestala 

delovna skupina za oblikovanje stro
kovnega in dokončnega predloga o usta
novitvi Zavoda za usposabljanje inva
lidnih otrok in mladostnikov v Stari Gori. 
Za predsednico je izvolila Zvonko 
Štefančič, predstavnico aktiva zavodov, 
ter za namestnico dr. Nado Gortnar, 
predstavnico iniciativnega odbora 
staršev.

Delovna skupina je sklenila, da bo 
iniciativni odbor staršev pripravil do 
naslednjega srečanja koncept Zavoda 
z opredelitvijo populacije, ki bi se uspo
sabljala v tem zavodu, predvidene 
programe dejavnosti ter oceno posledic 
preselitve predšolskega oddelka v Šem
peter pri Novi Gorici.

Strokovna služba Ministrstva za delo, 
družino in socialne zadeve pa bo zbrala 
podatke o tem, v katere zavode so otroci 
s tega območja trenutno vključeni in 
kakšne potrebe po tovrstnem zavodu 
se kažejo v naslednjih občinah: Ajdovš
čina, Tolmin, Nova Gorica, Postojna, 
Sežana, Koper, Izola, Piran in Ilirska 
Bistrica.

V tem kontekstu bo pripravil svojo 
vizijo nadaljnjega razvoja tudi Cen
ter za usposabljanje invalidnih otrok 
Janka Premrla - Vojka iz Vipave.

Naslednja seja bo 17. oktobra 1995 
v Vipavi in Stari Gori.

Stanka Tutta, 
šefinja kabinega Ministrstva za 

delo, družino in socialne zadeve

Mladi forum ZLSD za 
študentsko prehrano

Mladi forum Združene liste socialnih 
demokratov je zgrožen nad informa
cijo, da namerava Vlada Republike 
Slovenije oziroma njen predsednik v 
proračunu za leto 1996 ukiniti subven
cioniranje študentske prehrane. Socialni 
položaj študentov bi se s tem izrazito 
poslabšal - ob že znanem pomanjkanju 
sob v študentskih domovih in zmanjšanju 
obsega štipendiranja nadarjenih in 
socialno ogroženih študentk in študen
tov.

Po našem mnenju bi to pripeljalo do 
ponovnih socialnih delitev mladih. 
Študentkam in študentom iz manj pre
možnih družin bi s tem onemogočili 
pridobitev ustrezne izobrazbe.

Od poslank in poslancev državne
ga zbora zahtevamo, naj takšne poskuse 
vlade oziroma njenega predsednika 
ostro zavrnejo in omogočijo zdravo 
Življenje študentk in študentov tudi v 
prihodnje.

Danilo Tomšič, predsednik MF ZL

Podpis naročnika:

Pri zaločbl ČZP Enotnost je te dni izšlo obširno delo znanega 
pedagoškega in raziskovalnega delavca prof. dr. Milana Divjaka z 
naslovom »Šola, morala, cerkev«. Gre za del obsežnega 
raziskovalnega projekta, ki obravnava razvoj laičnega, moralnega 
in družboslovnega pouka na Slovenskem od začetka do danes.

proračunski memorandum
Vlada Republike Slovenije je na seji 

29. septembra sprejela predlog pro
računskega memoranduma za leto 1996. 
V naslednjih dneh pa bodo potekala 
še zaključna usklajevanja znotraj po
sameznih ministrov glede predloga 
proračuna za leto 1996, ki naj bi bil 
sprejet na seji vlade v četrtek, 5. ok
tobra.

Vlada ugotavlja, da skupni odho
dki državnega proračuna za prihodnje 
leto lahko znašajo največ 570 milijard 
tolarjev. Pri oblikovanju končnega 
predloga državnega proračuna za 
prihodnje leto bo vlada upoštevala 
politiko povečanih transferov v pokoj
ninsko blagajno, tako da bo moč znižati 
skupno zbirno prispevno stopnjo pri
spevkov za socialno varnost. V okvi
ru svojih pristojnosti bo vlada vodila 
politiko, ki bo mogočala financiranje 
ostalih javnofinančnih blagajn v mejah, 
začrtanih v proračunskem memoran
dumu. Ob dokončnem oblikovanju 
proračuna bo posebna pozornost na
menjena zmanjševanju materialnih 
stroškov in investicij v državni upra
vi.

V prihodnjem letu bo ekonomska in 
socialna politika vlade še naprej vzpo
stavljala pogoje za ugodne makroeko
nomske razmere, ki so potrebne za vse 
bolj uspešno gospodarjenje ekonomskih

subjektov in s tem za doseganje temelj
nih ciljev proračunskega memoranduma 
za prihodnje leto. Temeljni cilji pa so 
predvsem hitra, okrog 5 odstotna go
spodarska rast, nadaljnje zmanjševanje 
inflacije in povečanje zaposlenosti za 
okoli 1 odstotek.

Urad vlade za informiranje

Pojasnilo Urada vlade za 
informiranje

V zvezi s pisanjem nekaterih medijev 
o problematiki, povezani s Tržaško 
kreditno banko, daje Urad vlade za 
informiranje naslednje pojasnilo:

Vlada Republike Slovenije je o 
vprašanju zamejskih bank razpravljala 
na zaprtem delu svoje zadnje seje, v 
petek, 29. septembra.

Slovenka vladaje na omenjeni seji 
ponovno potrdila svoj trden in jasen 
namen podpreti slovensko manjšino v 
Italiji. Slovenska vlada nasprotuje 
različnim poskusom, tudi italijanskih 
institucij, da bi se zmanjšala ali celo 
povsem izničila materialna in gospo
darska osnovna slovenske manjšine v 
Italiji. S tem namenom so slovenski 
predstavniki že večkrat posredovali pri 
ustreznih italijanskih finančnih in 
monetarnih institucijah. Vendar pa mora 
slovenska vlada delovati in bo delo
vala le v okviru veljavnih zakonom in 
obstoječega formalnopravnega siste
ma Slovenije in v tem primeru tudi 
Italije. Prav tako slovenska vlada želi 
pri tem razločevati med interesom slo
venske manjšine v Italiji in interesi 
posameznikov, grupacij ali institucij.

Na petkovi seji se je vlada tudi 
odločila priporočiti Novi Ljubljanski 
banki (NLB) in LHB Internationale 
HandlesbankAG (LHB), da poskušata 
doseči podaljšanje roka iz podpisane 
pogodbe med Tržaško kreditno banko 
in Banco popularo di Brescia za rea
lizacijo možnosti, da bi LHB postala 
solastnik vTržaški kreditni banki (TKB), 
ki je zapadel 30. septembra 1995, zaradi 
pregleda finančne (davčne) inšpekcije, 
ki se je začel tik pred iztekom opcijskega 
roka in ki te dni še vedno poteka v banki.

Slovenska vlada je pripravljena 
nastopiti s svojimi jamstvi ali posre
dno tudi s sredstvi prek slovenskih 
bančnih institucij, v primeru, če gre 
za korektno poslovanje ter tudi za ja
sno ekonomsko perspektivo teh insti
tucij in dejanski interes slovenske 
manjšine v Italiji. V primeru svojega 
posredovanja pa bo slovenska vlada 
seveda zahtevala ustrezna revizijska 
poročila in jasen pregled stanja in 
dogajanja v teh institucijah. Zato je 
tudi razumljivo pričakovanje, da se
danji vlagatelji v teh institucijah ne bi 
izrabili takšne intervencije in umak
nili svoje kapitalske vložke iz teh bank.

Slovenska vlada želi pomagati slo
venski manjšini v Italiji, vendar mora 
biti prepričana, da bodo sredstva v ta 
namen pravilo alocirana oziroma da 
bodo resnično dosegla pravi učinek v 
skladu z legitimnimi interesi celotne 
slovenske manjšine. Zato je potrebno 
poiskati pravi način. Pripravljenost za 
to na slovenski strani vsekakor obstaja 
in je razvidna iz sklepov vlade.

Urad vlade za informiranje

Pojasnilo Urada vlade za 
informiranje v zvezi s 
protestom in javnim 
pozivom g. Danijela 
Starmana in v zvezi z 
novinarsko Konferenco 
Narodnega foruma SDSS

Protest in javni poziv, ki ga je podpisal 
g. Danijel Starman v zvezi s pogajal
skimi iniciativami predsednika vlade dr. 
Janeza Drnovška glede določitve morske 
meje s Hrvaško, je udarec v prazno, saj 
izhajajo vse obtožbe iz dejstev, ki so zgolj 
samovoljna interpretacija pobud v se
danji fazi pogajalskega procesa za 
dokončno razmejitev na morju med 
Slovenijo in Hrvaško.

Predsednik vlade namreč v Mariboru 
ni v ničemer odstopil od vztrajanja pri 
uveljavitvi slovenskega nacionalnega 
interesa ter hrvaški strani ni »ponujal« 
nikakršnih kompromisnih delitev - v 
obravnavi so bili le nekateri predlo
gi, kijih je doslej oblikovala meddržav
na diplomatska komisija za mejo in ki 
bi lahko šele omogočili podlago za 
nadaljnja pogajanja. Šlo je zgolj za 
dosego soglasja o konceptu, ki bi lahko 
pripeljal do zadovoljive rešitve, ne pa 
za določitev kakršnihkoli dokončnih 
geografskih koordinat.

Ohranjanje funkcionalne celovitosti
Piranskega zaliva ter neposreden dostop 
Slovenije v mednarodne vode sta vi
talni intres Slovenije in morata postati 
vsebina končnega sporazuma, o čemer 
predsednik vlade ne pušča nobenega 
dvoma, pa tudi pogajalska prizadevanja 
slvoenskega dela meddržavne diplo
matske komisije so naravnana izključno 
v to smer - in ravnanje ter izjave 
najodgovornejših predstavnikov slo
venske strani, tako dr. Drnovška kot tudi 
dr. Simonitija, ki vodi slovenski del 
meddržavne diplomatske komisije, ne 
dajejo v tej zvezi nobene podlage za 
sumničenja in prazna ugibanja.

Urad vlade za informiranje
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1. KONFERENCA ZSSS - ZA OHRANITEV 
SPLOŠNE KOLEKTIVNE POGODBE ZA 
GOSPODARSTVO IN RACIONALNEJŠO 
SINDIKALNO ORGANIZIRANOST
Prva konferenca ZSSS, kije zasedala devet mesecev po drugem kongresu Svobodnih sindikatov, je dorekla bodočo organiziranost na veliki 
večini območij, le o ljubljanski, domžalski in grosupeljski organizaciji bo razpravljala še enkrat. Potrdila je tudi predlagane in s partnerji 
usklajene predloge sprememb splošne kolektivne pogodbe za gospodarstvo. Na podlagi listin, ki jih je sprejela, bodo potekale volitve sekre
tarjev in nadzornih odborov območnih organizacij, ki naj bi bile opravljene do letošnjega 15. decembra.

Predlaganemu dnevnemu redu konference je ugovarjal 
sindikat delavcev tekstilne in usnjarskopredelovalne in
dustrije. Njegov predsednik Alojz Omejc je menil, da 
bi bilo treba sočasno z organiziranostjo odločiti tudi o 
finančnem pravilniku. Konferenco naj bi zaradi tega 
preložili za dva tedna. Rajko Lesjak je odgovoril, da 
pravilnik ni na dnevnem redu zaradi še vedno zelo različnih 
mnenj o višini in zbiranju članarine ter o delitvenih 
razmerjih. Po krajši razpravi je konferenca predlagani 
dnevni red potrdila.

Sindikate naj dičijo kolektivne 
pogodbe

Predlog sprememb splošne kolektivne pogodbe za go
spodarstvo je obrazložil Gregor Miklič. Člani konfe
rence so podali več spreminjevalnih predlogov. Najbolj 
so se ogreli za predlog Braneta Bambiča, naj se v besedilu 
43. člena, ki govori o delitvi dobička med delavce, črta 
beseda lahko. Menili so, da takšna neobvezna določba 
delavcem ne bi dala ničesar, zato so Bambičev predlog 
z večino glasov potrdili. Takšnemu stališču je naspro
toval Gregor Miklič, češ da udeleženci kolektivne pogodbe 
lastnikov podjetij ne smejo zavezovati k takšnemu rav
nanju. Razpravljali so tudi o 21. členu, ki se nanaša na 
odločanje o disciplinskih prekrških. Kljub pomislekom 
nekaterih posameznikov, predloga sveta ZSSS, po ka
terem bo v podjetjih z manj kot dvajset zaposlenimi to 
vlogo lahko opravljal kar direktor, niso spremenili.

Albert Vodovnik je v imenu Skei predlagal konfe
renci, naj zavme predlagane spremembe splošne kolektivne 
pogodbe in namesto tega sprejme sklep o pripravi pra
vih pogodb za dejavnosti. Splošna kolektivna pogodba 
je po njegovih besedah cokla, ki jo je treba čimprej odvreči. 
Splošna pogodba naj bi bila vprašljiva tudi zato, ker se 
nanjo »šlepajo« druge nepomembne sindikalne zveze. 
To pogodbo bi morali odpraviti, saj številna znamenja 
kažejo, da bo prerastla v zakon. Po ugovorih svojih kolegov 
pa je Vodovnik dodal: »Centralizem na gospodarski 
zbornici je le izgovor za nekatere. Konflikt je med nami, 
ne z zbornico. Bojujmo se vsak za svojo, ne pa za splošno 
pogodbo. Mogoče bi za začetek vsak sindikat dejavno
sti poštempljal splošno pogodbo s svojo glavo in jo začel 
uporabljati. Sindikate diči kolektivna pogodba«.

Razprava o predlogu Skei ni mogla mimo namer Go
spodarske zbornice Slovenije, ki je najprej napovedala 
odpoved splošne kolektivne pogodbe za gospodarstvo, 
kasneje pa si premislila. Dušan Semolič je pojasnil, da 
so po obvestilu o namerah zbornice v vodstvu ZSSS 
zazmišljali o možnih protiakcijah, zlasti o odpovedi 
socialnega sporazuma in dogovora o plačni politiki. Začeli 
so pripravljati tudi scenarije javnih demonstracij.

O predlogu Skei pa je Semolič povedal, da so v pri
pravah na sejo vsi sindikati s področja gospodarstva za
govarjali ohranitev splošne pogodbe, nasprotnega mnenja 
slabila le Skei in sindikat finančnih organizacij, ki združuje 
delavce zavarovalnic. Splošne pogodbe torej ne potre
bujejo trije zvezini funkcionarji, ampak sindikati deja
vnosti, je ugotovil Semolič. Franc Wemer Petek je v 
imenu sindikatu trgovcev povedal, da v razmerah cen
tralizacije, ki prevladuje na zbornici, splošne pogodbe 
ne bi bilo pametno odpovedati. Ivan Jurše je dodal, da 
ni ovir za sindikate, da si izborijo svoje pogodbe.

Po končani razpravi so člani konference, ki so zastopali 
sindikate s področja gospodarstva, poimensko glasovali 
za predlagane spremembe in dopolnitve splošne kolektivne 
pogodbe za gospodarstvo in jih potrdili. Takšnemu sk
lepu je nasprotovalo le pet predstavnikov Skei.

Skrb za sindikalno moštvo
Uvodno besedo k Aktu o organiziranosti Zveze svo

bodnih sindikatov Slovenije je imel Rajko Lesjak. Iz njego
vega daljšega izvajanja povzemamo:

»Ker se ljudi ne da spremeniti, 
življenje velikokrat ubere pota, ki niso 
napisana na papiijih. Če so spremembe 
edina stalnica v življenju, potem naj 
bodo stalnica tudi v sindikatu. Za 
spremembe moramo biti dovzetni, saj 
bi nas sicer lahko povozila čas in okolje.

Akt o organiziranosti je nastajal 
zelo dolgo in je zelo zahteven projekt.
Predložena listina je rezultat viso
kega soglasja v delovni skupini, ki 
je bila zanjo zadolžena. Upoštevali 
smo vse predloge sindikatov, območij 
in tudi posameznikov, zavrnili pa le 
tiste, ki so bili povsem v nasprotju 
s statutom.

Naša sindikalna mreža daje Svo
bodnim sindikatom prednost pred dru
gimi sindikati. Z njo želimo vzpo
staviti racionalno organiziran stro
kovni servis, ki bo članstvu dokazoval, 
zakaj je dobro, da so v naši organizaciji.V Zvezi ne smemo 
sprejemati odločitev, ki bi povzročile izgubo dela članstva. 
Akt o organiziranosti je naravnan tako, da se kaj take
ga ne bo zgodilo.

Pri odločanju o območnih organizacijah računam na 
tradicionalno slovensko poštenost, v katero zaupa tudi 
akademik dr. AntonTrstenjak. Računam tudi na sindikalno 
poštenost.

Naša kadrovska sestava - naše moštvo - je od leta 1990 
do danes uspela premagati zelo težke probleme. ZSSS 
je podjetje, ki daje socialno varnost 195 zaposlenim in 
njihovim družinam. Socialna varnost teh ljudi še ni bila 
ogrožena, tako naj ostane še naprej. Vsi, ki danes de
lajo v naši organizaciji, imajo v njej kaj početi. Volitve 
lahko dajo tudi drugačen rezultat. Na trgu delovne sile 
ni velikega povpraševanja po sindikalnih kadrih, zlasti 
po tistih, ki so se za pravice delavcev izpostavili.

Prihajajo časi, ko bomo morali še bolj držati skupaj. 
Na preizkušnji bo naša solidarnost. Le enotni bomo 
pomenili več.

Ni res, da s predlagano mrežo območnih organizacij 
ukinjamo sindikate na nekaterih območjih. Ne gre niti 
za ocenjevanje dela niti za oceno posameznikov. Upo
rabili smo kriterije in prisluhnili volji sindikatov deja
vnosti, mrežo Zveze torej usklajujemo z mrežo sindikatov 
dejavnosti in z njihovimi interesi.

ne smejo občutiti. V to verjamem, saj imamo sposobne 
in pridne kadre. V območjih, ki jih ukinjamo, gre za 
Domžale, Grosuplje, Ribnico, Ajdovščino in Idrijo, bodo 
po novem organizirane sindikalne pisarne. Delavci bodo 
še naprej lahko hodili na sindikat, saj bomo zanje imeli 
še naprej odprta vrata, še naprej bomo imeli pravno pomoč, 
nudili bomo tudi druge usluge. Delo moramo seveda dobro 
organizirati, to pa ne bo težko, saj računamo na kadre, 
ki to delo že opravljajo.

Spremenjene organiziranosti območij ni mogoče

Nosilec predlaganih organizacijskih listin Rajko Lesjak je kolege spomnil 
tudi na slovensko in sindikalno poštenost.

tudi sindikati Lipa iz Radomelj,Tosame in Mlinostroja. 
Predsednik in sekretarka območne organizacije ZSSS 
iz Grosupljega sta konferenci napisala, da tudi pri njih 
izpolnjujejo vse kriterije za samostojno območje. Oba 
ugotavljata, da bi prisilno združevanje z Ljubljano v 
razmerah, ko nekateri funkcionarji sindikatov dejavnosti 
le veliko obljubljajo, lahko privedlo do močnega osipa 
članstva in do novih odločitev o povezanosti. Iz idrijskega 
območnega sveta pa je konferenca prejela dopis, iz katerega 
je razvidna želja, da bi tudi tam ostala samostojna območna 
organizacija, ki bi skrbela za interese zaposlenih iz idrijske 
in cerkljanske občine. Stališča do združevanja območnih 
organizacij sta posredovala tudi sindikata trgovcev in 
kovinarjev. Slednji so se zavzeli za postopno povezo
vanje grosupeljskega območja z ljubljanskim. Trgovci 
pa so menili, da bi obe obljubljanski območji začasno 
lahko ohranili samostojnost.

Razpravo so začeli predstavniki omenjenih predla
gateljev. Justi Arnuš, sekretarka domžalske območne 
organizacije, je predstavila sklepe njihove izredne seje 
in povedala, da je vanjo povezanih 6900 članov. Za 
nadaljnji obstoj tega območja se je zavzel tudi pred
sednik ljubljanskega območja Iztok Spolar. Za potr
ditev predlaganih sprememb pa se zavzel predsednik 
sindikata kemične, nekovinske in gumarske industrije 
Janez Justin. Ugotovil je, da predsedniki sindikatov 
podjetij, ki se povezujejo v ta sindikat niso imeli možnosti 
soodločanja o območnih organizacijah. Drago Sčer- 
njavičje ugotovil, da se drobljenje Svobodnih sindikatov 
nadaljuje. Metka Roksandič iz Podravja pa je pove
dala, da se ne more opredeliti, ker predlagatelji niso 
predstavili koliko obstoječe območne organizacije 
izpolnjujejo novosprejete kriterije, ki so potrebni za 
njihovo ustanovitev. Predlogom iz Domžal je ostro 
ugovarjal Marjan Ferčec, češ da se je ta organizacija 
v preteklosti obnašala kot samozadostna. Po njegovem 
mnenju le en človek ne more uspešno delati za 13 ali

Delamo tisto, kar bi morali že leta 
1990

Socialno varnost posameznikov bomo povečali. Spre
memb nazivov na tablah člani naših sindikatov sploh

Konference, ki je bila v Domu sindikatov v Ljubljani, se je udeležilo 59 od 76 članov.

BISTVO JE V JEDRU....
Kitajci so izumili dve kroglici, ki pri masaži 
dlani sproščata in s tem indirektno povečujeta 
delovno učinkovitost.
Pri računalnikih DTK kroglic zanesljivo ne 
boste potrebovali, saj računalniki delajo 
brezhibno tudi pri največjih obremenitvah in 
zadovoljijo praktično vse uporabnike 
računalniške opreme.

DTK
Computer

It runs with 
NetWore

&
/Tufoct La
LIKO PRIS

Verd 100a, 61360 VRHNIKA
tel.: 061.754.175, 061.755.355, 061.753.181; fax: 061.754.134;

označevati s centralizacijo. Slovenija je namreč majh
na in območij je še vedno veliko. Pred petimi leti smo 
ukinjali občinske svete, tudi takrat so bili nekateri zelo 
črnogledi, spremembe so se vseeno obnesle. Sindikati 
dejavnosti pravijo, da bi že takrat morali biti bolj do
sledni, in če bi bili, novih sprememb ne bi potrebovali.

V sindikatu ne bo nikoli dovolj denarja, zato seje treba 
racionalno organizirati. Stroko je treba dobro izkoristiti. 
Preorganiziranost pomeni preveč sestankov in zato stane 
preveč. Pravna pomoč bo vedno večja finančna posta
vka. Pogodbeni odvetniki bodo vedno dražji, naši pa bodo 
odhajali zaradi višjih plač. Brez pravne službe pa ne 
moremo obstati.

Konferenci predlagam, naj sprejme predlagane akte 
s spremembami, ki smo jih po seji sveta oblikovali v delovni 
skupini in po razpravi s sindikati dejavnosti. Iz območja 
Ljubljana z okolico se izloči varianta Idrija. Ormož ostane 
v Podravju. Idrija se poveže v Posočje z Vipavsko do
lino, ki se preimenuje v severnoprimorsko območje«

Težnje po ohranitvi vseh območij
Na predlagano novo organiziranost območij je bilo 

konferenci posredovanih več pisnih spreminjevalnih pre
dlogov in nekaj stališč sindikatov dejavnosti. Območni 
svet ZSSS Domžale je na izredni seji ugotovil, da ta 
območna organizacija izpolnjuje vse kriterije iz akta o 
organiziranosti in deluje učinkovito. Zato predlagajo, 
naj se za območje občin Domžale, Mengeš, Lukovica 
in Moravče organizira samostojna območna organiza
cija s sedežem v Domžalah. Za nadaljnje delo samostojne 
območne organizacije v Domžalah so se pisno zavzeli

14 sindikatov. Arnuševa ga je nato vprašala, kdaj je 
nazadnje bil v Domžalah.

O Ljubljani, Domžalah in 
Grosupljem ponovno čez mesec dni

Drugi razpravljale! so želeli najti proceduralni izhod 
iz zagatnega položaja. Večina je menila, daje treba odločiti 
o predlogih, ki niso sporni. Vseeno so najprej glasovali 
o Ljubljani z okolico. Predlog ni dobil dovolj glasov. 
Predlog za ohranitev s amostojne območne organiza
cije v Domžalah je dobil le tri glasove, za Grosuplje pa 
ni glasoval nihče. Vsi drugi predlogi so bili potrjeni s 
soglasjem skoraj vseh udeležencev konference. Pred gla
sovanjem za novo severnoprimorsko območje je Rajko 
Lesjak povedal, da so udeleženci posvetovalnega se
stanka sindikatov podjetij idrijskega območja govorili 
drugače, kolje zapisano v pismu, naslovljenem na kon
ferenco.

Po teh glasovanjih je konferenca sklenila, da bo o or
ganiziranosti na ljubljanskem, domžalskem in grosu
peljskem območju ponovno razpravljala in odločila 
najkasneje v mesecu dni. V tem času pa morajo sindikati 
dejavnosti in predsedstvo Sveta ZSSS sporna vprašanja 
razčistiti z vodstvi navedenih območnih organizacij. 
Konferenca je potrdila vse predložene listine, akt o 
organiziranosti, sklep o določitvi števila območnih or
ganizacij (razen za Ljubljano, Grosuplje in Domžale), 
sklep o volitvah funkcionarjev in organov območnih 
organizacij in rokovnik za izvedbo volitev. Vse omenjene 
listine objavljamo v celoti na četrti in peti štrani DE.

Franček Kavčič
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Akt o organiziranosti 
Zveze svobodnih sindikatov Slovenije

Ta akt ureja:

1. Območno organizacijo ZSSS (21. in 22. člen 
Statuta)

2. Strokovno službo ZSSS (33. člen Statuta)

S tem aktom se ne določa organiziranost sindika
tov dejavnosti in interesnih oblik sindikalne organi
ziranosti, ki so organizirani za območje države Slo
venije in so člani ZSSS (v nadaljevanju: sindikati).

Svojo notranjo organiziranost in delovanje določijo 
sindikati v svojih aktih.

I. OBMOČNA ORGANIZACIJA ZSSS
1. Opredelitev in naloge območne organizacije ZSSS

Območna organizacija ZSSS je oblika sindikalne or
ganiziranosti za izvajanje skupnih nalog ZSSS in sindikatov 
na območju. Je del teritorialne mreže ZSSS in sindika
tov. Njene naloge so opredeljene v 18. in 19. členu Sta
tuta ZSSS in v statutih sindikatov.

Območna organizacija izvaja dogovorjene naloge za 
člane in sindikalne organizacije v družbah, pri podjet
nikih in v zavodih, ki imajo sedeže na območju, na ka
terem deluje območna organizacija, za druge pa v okvi
ru dogovora s sindikati.

2. Kriteriji za oblikovanje območne organizacije ZSSS
Pri določanju območnih organizacij in njihovih teri

torialnih mej se upoštevajo naslednji kriteriji:
- zagotavljanje izvajanja statutarno opredeljenih na

log za člane sindikatov in njihove organizacije na celot
nem območju države

- racionalna organiziranost
- z delom članarine, ki po pravilniku pripada območni 

organizaciji ZSSS, mora le-ta zagotoviti opravljanje vseh 
statutarno določenih nalog,

- območna organizacija mora v celoti teritorialno po
krivati eno ali več upravnih enot,

- smotrna in učinkovita organizacija delovanja strokovnih 
služb, pravne pomoči ter operativnega izvajanja nalog na 
terenu,

- tradicionalna navezanost članov sindikatov na določena 
regionalna središča, prometna in infrastrukturna povezanost, 
gospodarska povezanost,

- ustreznost dosedanje teritorialne mreže.
Prvih pet kriterijev je obvezen pogoj za določanje 

območnih organizacij, šesti in sedmi pa sta usmeritev.
Konferenca ZSSS je dolžna na predlog Sveta ZSSS ali 

posameznega sindikata obravnavati območno organiza
cijo, njeno organiziranost, izpolnjevanje vseh kriterijev, 
izvajanje s Statutom ZSSS določenih nalog in material
ne pogoje za delo ter sprejeti ustrezne ukrepe. 
Sindikalna pisarna:

V upravnih enotah se organizirajo sindikalne pisarne 
kot oblika dela območne organizacije.

Za organiziranje sindikalne pisarne, v kateri dela delavec 
s polnim delovnim časom, je minimalni kriterij 4.000 članov 
in primerna oddaljenost od sedeža območne organizacije.

V upravnih enotah, v katerih je manj kot 4000 članov, 
se lahko organizira delo v sindikalni pisarni s skrajšanim 
obratovalnim časom (uradne ure).

Izjemoma se sindikalna pisarna lahko ustanovi za 
drugačno območje, izven območne organizacije, če ob
staja poseben interes za delovanje ZSSS in njenih članov 
na nekem območju ali zaradi specifičnih nalog. Takšno 
sindikalno pisarno lahko ustanovi območna organizacija 
ob soglasju sindikatov.

Podrobneje se pogoje za ustanavljanje in delovanje 
sindikalnih pisarn opredeli v pravilih območne organizacije.

3. Organi območne organizacije
Organa območne organizacije sta:
- konferenca,
- nadzorni odbor.

3.1. Konferenca območne organizacije
Konferenco območne organizacije sestavljajo sekre

tar in izvoljeni predstavniki organizacij ZSSS, oziroma 
predstavniki sindikatov, ki delujejo na območju.

Število predstavnikov posameznega sindikata v kon
ferenci je odvisno od števila članov tega sindikata na območju 
in se določi s pravili območne organizacije.

Mandat članov konference traja 4 leta.
Konferenca se sestaja najmanj enkrat letno.
Naloge in pristojnosti konference:
- sprejema poročilo o uresničevanju nalog iz 18. in 19. 

člena Statuta Zveze,
- sprejema akt o sistemizaciji delovnih mest v območni 

organizaciji v soglasju s Svetom ZSSS,
- sprejema finančni načrt in letni obračun območne 

organizacije ter poročilo nadzornega odbora območne 
organizacije ter ga posreduje Svetu ZSSS,

- na podlagi predhodnega mnenja Sveta ZSSS izvoli 
sekretarja območne organizacije ZSSS,

- izvoli nadzorni odbor območne organizacije,
- imenuje sekretarje v območni organizaciji - na pod

lagi usklajenega predhodnega mnenja pristojnih orga
nov sindikatov, ki se uskladi v Svetu ZSSS*

- obravnava in oblikuje stališča glede temeljnih sindikal- 
no-političnih vprašanj na območju,

- na podlagi predhodnega soglasja Sveta ZSSS sprejema pravila 
območne organizacije ter njihove spremembe in dopolnitve.

Konferenca veljavno odloča, če je prisotna večina njenih članov. 
Konferenca sprejema sklepe z večino glasov prisotnih članov, 
razen, če ni s pravili območne organizacije drugače določeno.
3.2. Sekretariat konference območne organizacije

Glede na število članov sindikatov na območju lahko
konferenca območne organizacije imenuje sekretariat kot 
obliko in metodo dela oziroma koordinacijsko telo, ki ga 
vodi sekretar območne organizacije.

'Sekretarji sindikatov dejavnosti v območnih organizacijah se izvolijjo 
po postopkih, opredeljenih v statutih sindikatov dejavnosti

Sekretariat praviloma sestavljajo:
- sekretar območne organizacije,
- sekretarji oziroma predsedniki območnih odborov 

sindikatov.
Sestavo in naloge sekretariata območne organizacije 

se določi s pravili območne organizacije.
3.3. Nadzorni odbor območne organizacije 
Nadzorni odbor šteje pet članov. Štiri člane voli konfe
renca območne organizacije, enega člana nadzornega odbora 
območne organizacije pa imenuje nadzorni odbor ZSSS.

Člani nadzornega odbora ne morejo biti člani konference, 
sekretarji in člani sekretariata območne organizacije.

Nadzorni odbor opravlja naslednje naloge:
- nadzira porabo sindikalne članarine, s katero razpo

laga območna organizacija,
- kontrolira finančno poslovanje v skladu s predpisi in 

akti ZSSS o finančnem poslovanju,
- kontrolira letni zaključni račun območne organiza

cije,
- o svojih ugotovitvah sproti , najmanj pa enkrat let

no, poroča konferenci območne organizacije in nadzor
nemu odboru Zveze.

Člani nadzornega odbora izmed sebe izvolijo predse
dnika.

4. Sekretar območne organizacije
Sekretar območne organizacije organizira, vodi in 

usklaj uje delo območne organizacije, je odgovoren za njeno 
delovanje ter predstavlja območno organizacijo.

Sekretar območne organizacije vodi konferenco območne 
organizacije.

Sekretarje odredbodajalec v območni organizaciji in 
odloča o kadrovskih ter finančnih zadevah v skladu s 
pooblastili, ki jih ima po aktih ZSSS in sklepih pristoj
nih organov. Sekretar območne organizacije je odgovo
ren za izvajanje sklepov območne organizacije in ZSSS 
ter za izvajanje skupnih nalog ZSSS.

Sekretar območne organizacije praviloma opravlja še 
dela za posamezen območni odbor sindikata. Odločitev 
o tem sprejme pristojni organ sindikata.

Sekretarja območne organizacije izvoli konferenca območne 
organizacije na podlagi predhodnega mnenja Sveta Zveze.

V primerih daljše odsotnosti nadomešča sekretarja 
območne organizacije sekretar v območni organizaciji, ki 
ga sekretar območne organizacije pisno pooblasti. O tem 
obvesti sekretar območne organizacije Švet ZSSS.

5. Sekretarji v območni organizaciji
Sekretarji v območni organizaciji so funkcionarji, ki 

so odgovorni za strokovno, operativno in organizacijsko 
delo na delovnem področju, za katerega so zadolženi.

Delovna področja sekretarjev v območni organiza
ciji se določijo s pravili območne organizacije. En sekretar 
je lahko zadolžen za več področij dela.

Sekretarji območnih odborov sindikatov organizirajo 
delo in vodijo območne odbore v skladu z nalogami in 
določili statutov sindikatov .

Za delo sekretarjev, ki so po delovnih področjih zno
traj območne organizacije zadolženi za pokrivanje posa
meznih sindikatov, so obvezujoči tudi programi in skle
pi teh sindikatov.

Sekretarji so imenovani za dobo 4 let.
Enakomerna razporeditev dela za območne odbore

Sindikati pri določanju teritorialne mreže in sedežev 
svojih območnih odborov v naj večji možni meri upoštevajo 
območno organiziranost ZSSS in načelo enakomerne 
porazdelitve na območne odbore sindikatov, glede na število 
svojih članov.
Zunanji sindikalni zaupnik

Sekretar v območni organizaciji lahko na podlagi 
vnaprejšnjega dogovora s sekretarjem območne organi
zacije po sklepu odbora sindikalnih zaupnikov v družbi 
oziroma drugi organizaciji ali organa sindikata na predlog 
sindikalnih zaupnikov v družbi, postane zunanji sindikalni 
zaupnik. O njegovem imenovanju in pooblastilih sindikat 
podjetja ali organ sindikata pisno obvesti delodajalca pred 
pričetkom izvajanja nalog zunanjega sindikalnega zaup
nika.

Kot zunanji sindikalni zaupnik ima sekretar vse pri
stojnosti in pooblastila sindikalnega zaupnika.

6. Zaposlovanje v območni organizaciji
Območna organizacija sprejme sistemizacijo delovnih 

mest v soglasju s Svetom ZSSS. Pri zaposlovanju upošteva, 
da je minimalno število članov sindikatov za zasedbo 
delovnega mesta s polnim delovnim časom 3.500. Potrebo 
po novi zaposlitvi je dolžna območna organizacija usk
laditi s predsedstvom Sveta ZSSS ter svojimi materialnimi 
možnostmi.
Pravna pomoč

Naloge zagotavljanja pravne pomoči in zastopanja članov 
sindikatov v delovnih in socialnih sporih lahko izvaja le 
oseba, ki izpolnjuje s predpisi določene pogoje. Območna 
organizacija zagotavlja izvajanje nalog pravne pomoči 
praviloma z lastnimi delavci, naloge zastopanja v sporih 
pa z lastnimi in pogodbenimi delavci.
Izvajanje drugih opravil

Območna organizacija zagotavlja tudi izvajanje dru
gih nalog, ki so namenjene varovanju in zboljševanju gmotne 
in socialne varnosti članov sindikatov.

II. STROKOVNA SLUŽBA ZSSS
Skupna strokovna služba

Strokovna, administrativna in druga opravila za ZSSS 
in sindikate se, po določilih 33. člena Statuta ZSSS, 
opravljajo v skupni strokovni službi.

Naloge na posameznih področjih skupne strokovne službe 
se izvajajo na naslednje načine:

- člani predsedstva sveta ZSSS na stalnem delu
- strokovni delavci
- področni strokovni kolegji
- stalne in občasne strokovne delovne skupine

- zunanji strokovni sodelavci ali zunanje strokovne 
institucije.

V skupni strokovni službi se opravljajo dela na nasle
dnjih delovnih področjih:

I. GOSPODARSKI SISTEM, GOSPODARSKA 
POLITIKA IN PLAČE:

1 • Priprava in spremljanje predpisov s področja davkov 
in prispevkov, minimalnih plač in plač v javnem sektorju, 
nadomestil in drugih osebnih prejemkov, spremljanje 
njihovega izvajanja ter priprava predlogov za njihovo 
dograjevanje.

2. Sodelovanje pri pripravi in sprejemanju predpisov 
s področja privatizacije, spremljanje njihovega izvajanja, 
nudenje strokovne pomoči sindikatom pri njihovem 
izvajanju ter po potrebi priprava predlogov za njihovo 
dograjevanje.

3. Organiziranje in izvajanje aktivnosti v zvezi z zaščito 
malih (delavskih) delničarjev in njihovim organiziranjem 
ter politiki dividend in investicijskih vlaganj delavskih 
delničarjev.

4. Analiziranje in ocenjevanje gospodarskih razmer in 
gospodarskih gibanj na državni ravni ter oblikovanje 
predlogov na področjih davčnega, denarnega, kreditne
ga in dohodkovnega sistema in politike z vidika gmot
nega in socialnega položaja delavcev.

5. Razvijanje in dograjevanje sistema plač ter njego
vo urejanje s predpisi in kolektivnimi pogodbami.

6. Pripravljanje strokovnih podlag in izhodišč za sk
lepanje sporazumov, dogovorov in kolektivnih pogodb, 
s katerimi se določajo plačna politika in plače ter drugi 
osebni prejemki ter vzpostavitev banke podatkov za sin
dikate in območja.

7. Pripravljanje stališč in predlogov za predstavnike 
sindikata v organih in organizacijah, kjer predstavljajo 
in zastopajo interese delavcev, nezaposlenih in upokojencev.

II. PRAVNA UREDITEV, DELOVNO IN 
SOCIALNO PRAVO

1. Ustavno pravna ureditev Republike Slovenije in njeno 
dograjevanje ter strokovno usklajevanje aktivnosti na tem 
področju.

2. Priprava in spremljanje izvajanja ter oblikovanje 
predlogov za dograjevanje predpisov, s katerimi se ureja 
organiziranje, financiranje, izvajanje, upravljanje in vo
denje gospodarskih subjektov, zavodov in drugih orga
nizacij na splošno, za posamezne gospodarske in nego
spodarske dejavnosti pa v sodelovanju z ustreznimi sin
dikati.

3. Oblikovanje in spremljanje izvajanja in pripravljanje 
predlogov za dograjevanje zakonov, drugih predpisov, 
kolektivnih pogodb in splošnih aktov, s katerimi se urejajo 
pravice, obveznosti in odgovornosti delavcev (in drugih) 
na področju delovnih razmerij, varstva in zdravja pri delu. 
socialne varnosti in zavarovanj, izobraževanja in podob
no.

Oblikovanje in spremljanje izvajanja planskih doku
mentov nacionalne politike na področju zdravja in var
nosti pri delu, družinske politike, zdravstvenega zavaro
vanja, zavarovanja za primer brezposelnosti, pokojnin
skega in invalidskega zavarovanja in socialne varnosti.

4. Normativno urejanje in dograjevanje področja pra
vne varnosti zaposlenih, brezposelnih, žensk, mladine, 
invalidov ter sindikalnih zaupnikov.

Priprava strokovnih podlag za uveljavljanje interesov 
zaposlenih v organih upravljanja zavodov zdravstvene
ga, pokojninsko-invalidskega in zavarovanja za primer 
brezposelnosti.

5. Spremljanje priprav sprejemanja in izvajanja med
državnih in mednarodnih sporazumov, konvencij in po
godb.

6. Pripravljanje predlogov in usklajevanje aktivnosti 
na področju zagotavljanja ustavnosti in zakonitosti.

7. Zagotavljanje enotnosti sistema pravne pomoči in 
pravnega zastopanja v individualnih in kolektivnih delovnih 
in socialnih sporih ter določanje pogojev za zagotavljanje 
pravne pomoči in pravnega zastopanja članom sindika
tov.

8. Pripravljanje stališč in predlogov za predstavnike 
sindikata v organih in organizacijah, kjer predstavljajo 
in zastopajo interese delavcev, nezaposlenih in upokojencev.

III. SOCIALNO PARTNERSTVO, 
SOUPRAVLJANJE IN IZOBRAŽEVANJE

1 .Sodelovanje in izvajanje strokovne pomoči organom 
in organizacijam sindikatov in svetom delavcev pri uvelja
vljanju sodelovanja delavcev pri upravljanju v posameznih 
družbah, zavodih in drugih organizacijah.

2. Organiziranje oziroma sodelovanje pri aktivnostih 
na področju razvijanja in normativnega urejanja tripar
titnega in bipartitnega socialnega partnerstva.

4. Pripravljanje, organiziranje in vodenje postopkov 
v zvezi s kandidiranjem in volitvami predstavnikov ZSSS 
v državnih organih in organih upravljanja institucij, v katerih 
ima ZSSS svoje predstavnike.

5. Pripravljanje programov izobraževanja in usposa
bljanja sindikalnih funkcionarjev, sindikalnih zaupnikov 
in članov sindikatov ter članov svetov delavcev in dela
vskih predstavnikov v organih družb in drugih organizacijah 
(temeljni, dopolnilni in aktualni programi).

6. Organiziranje oziroma izvajanje programov izo
braževanja in usposabljanja sindikalnih funkcionarjev, 
sindikalnih zaupnikov in članov sindikatov ter članov svetov 
delavcev in delavskih predstavnikov v organih družb in 
drugih organizacijah.

7. Pripravljanje stališč in predlogov za predstavnike 
sindikata v organih in organizacijah, kjer predstavljajo 
in zastopajo interese delavcev, nezaposlenih in upokojencev.

IV. ORGANIZACIJSKO, KADROVSKO IN 
FINANČNO PODROČJE

1. Sodelovanje pri organiziranju protestnih shodov, 
splošnih stavk in stavk.

2. Obveščanje domače in tuje javnosti o skupnih in 
posamičnih aktivnostih ZSSS in sindikatov na področjih 
skupnega in posamičnega delovanja.

3. Izvajanje promocijskih in marketinških aktivnosti 
za ZSSS in sindikate.

4. Izdajanje in zalaganje knjig, študij, analiz, učnih 
pripomočkov in pripomočkov za delovanje organizacij in 
organov sindikatov.

5. Sodelovanje ob prvem maju in drugih delavskih 
jubilejih ter podeljevanje odličij in priznanj ZSSS.

6. Šodelovanje s sindikati in sodelovanje z mednaro
dnimi sindikalnimi organizacijami ter spremljanje sindikal
nega gibanja.

7. Urejanje premoženjsko-pravnih zadev ZSSS.
8. Normativna dejavnost za ZSSS, območne organi

zacije in sindikate (pravilniki, pravila, vzorci aktov, po
slovniki).

9. Vodenje evidence članov sindikatov in ustreznih 
statistik.

Zbiranje statističnih informacij, organiziranje in vo
denje banke (izbranih) podatkov o materialnem, eko
nomskem in socialnem položaju zaposlenih, brezposle- 
nih, upokojencev in drugih (v skladu s posebnim skle
pom).

Vzdrževanje računalniških sistemov, lokalne mreže, 
izdelava enostavnejših računalniških programov v clip- 
Perj ti-

10. Izvajanje financiranja in finančno-materialnega 
poslovanja v ZSSS, območnih organizacijah in sindika
tih, vodenje poslovnih knjig ter urejanje dolžniško-upniških 
razmerij v skladu z ustreznimi akti ZSSS in sindikatov.

11. Vodenje skupne strokovne službe in opravljanje 
splošnih, personalnih, računovodskih in drugih zadev za 
skupno strokovno službo.

V. ADMINISTRATIVNO-TEHNIČNE SLUŽBE
1. Upravno tehnične naloge - za vzdrževanje stavbe, 

hišniška opravila, ekonomat, varovanje in zveze, vozni 
park, vložišče - ekspedit, razmnoževanje gradiv, strojepisna 
dela, obrat družbene prehrane in vzdrževanje počitniških 
objektov skrbi enota uprave stavbe in tehničnih služb.

VI. SINDIKALNI IZOBRAŽEVALNI CENTER 
RADOVLJICA

1. Izvajanje oblik izobraževanja in opravljanje gostinskih 
in turističnih storitev.

Financiranje Zveze in strokovnih služb se izvaja v skladu 
s Pravilnikom o financiranju in fmančno-materialnem
poslovanju ZSSS.

Makro in mikro organizacija strokovnih služb z 
določitvijo števila zaposlenih po posameznih delovnih 
področjih sprejme Svet ZSSS, upoštevaje materialne 
možnosti.

Akt o sistemizaciji delovnih mest z opisom pogojev 
za opravljanje dela na delovnih mestih sprejme sekretar 
Zveze v skladu s kolektivno pogodbo.

Koordinacija dela v ZSSS
Usklajevanje izvajanja nalog med ZSSS, sindikati in 

območnimi organizacijami opravlja predsednik ZSSS, 
operativno izvajanje nalog med organi in v strokovnih 
službah pa usklajuje sekretar ZSSS.

Za posebne naloge, ki terjajo širše angažiranje stroke 
se lahko, na predlog člana predsedstva, oblikujejo projektne 
skupine, ki vključujejo zunanje sodelavce. Sredstva za 
delovanje projektne skupine se določijo s posebnim sk
lepom predsedstva.

Medsebojna solidarnost
Zaposleni pri Zvezi, sindikatih in območnih organi

zacijah solidarno razrešujejo kadrovska vprašanja v primeru 
likvidacije pravne osebe ali njene reorganizacije. Prav
na oseba, ki solidarnost potrebuje, mora primer obrazložiti 
in dokumentirati. O izvajanju te določbe odloča Svet ZSSS 
za vsak primer posebej.

Delovno-pravni položaj zaposlenih v ZSSS in 
območnih organizacijah ZSSS

1. Status profesionalnih funkcionarjev v ZSSS imajo:
- predsednik,
- sekretar,
- člani predsedstva zadolženi za posamezna področja,
2. Status profesionalnih funkcionarjev v območni 

organizaciji ZSSS imajo:
- sekretar območne organizacije,
- sekretar sindikatov dejavnosti,
- sekretar v območni organizaciji.
Pravice in obveznosti funkcionarjev iz točk 1 in 2 so 

urejene s pogodbami o zaposlitvi, kijih sklenejo pristoj
ni organi v skladu s Sporazumom o plačah ter nekaterih 
drugih pravicah in obveznostih funkcionarjev v Zvezi 
svobodnih sindikatov Slovenije ostale pravice pa s ko
lektivno pogodbo za zaposlene v ZSSS.

Pravice in obveznosti iz delovnega razmeija za zaposlene 
v skupni strokovni službi ZSSS in v območnih organi
zacijah so določene s kolektivno pogodbo za zaposlene 
v ZSSS.

Funkcionarji in zaposleni v ZSSS in v območnih or
ganizacijah ZSSS sklepajo delovno razmerje s pravno 
osebo, v kateri oziroma za katero stalno opravljajo delo.

Pravice in obveznosti funkcionarjev pri sindikatih so urejene 
s pogodbami o zaposlitvi, ki jih sklenejo pristojni organi 
v skladu s Sporazumom o plačah ter nekaterih drugih pravicah 
in obveznostih funkcionarjev v Zvezi svobodnih sindika
tov Slovenije ter Kolektivno pogodbo za zaposlene v ZSSS, 
če ni drugače določeno z njihovimi akti.

Pravice in obveznosti iz delovnega razmerja za zapo
slene pri sindikatih so urejene s Kolektivno pogodbo za 
zaposlene v ZSSS, če ni drugače določeno z njihovimi 
akti.

Predsednik 
mag. Dušan Semolič



Sklep
o določitvi števila območnih organizacij 

ZSSS in o njihovih teritorialnih mejah
i.

Za izvajanje skupnih nalog Zveze in sindikatov na 
območjih se organizira 14 območnih organizacij Zveze 
svobodnih sindikatov Slovenije.

II.
Območne organizacije ZSSS se določijo v nasle

dnjih teritorialnih mejah:

1. Območna organizacija ZSSS Ljubljana - 
okolica s sedežem v Ljubljani, Kopitarjeva 2, deluje 
v okviru teritorialnih meja naslednjih upravnih enot"

2. Območna organizacija ZSSS Podravje s se
dežem v Mariboru, Tomšičeva 45, deluje v okviru 
teritorialnih meja naslednjih upravnih enot: Lenart, 
Maribor, Ormož, Pesnica, Ruše in Slovenska Bistri
ca; (vključene so tudi nove občine: Duplek, Kungo
ta, Rače - Fram, Starše in Šentilj) *

*Konferenca ZSSS je za mesec dni preložila sklepanje o določitvi 
teritorialnih meja te območne organizacije ZSSS zaradi nedokončane 
razprave o območnem povezovanju sedanjih območnih organiza
cij ZSSS Domžale in Grosuplje. Konferenca je zadolžila vodstva 
sindikatov dejavnosti, da s predsedstvom Sveta ZSSS in vodstvi sedanjih 
območnih organizacij ZSSS Ljubljana in okolice, Domžale ter Grosuplje 
oblikujejo končen predlog, o katerem bo konferenca odločala na svoji 
2. seji čez mesec dni.

3. Območna organizacija ZSSS Celje s sedežem 
v Celju, Gledališka 2, deluje v okvim teritorialnih meja 
naslednjih upravnih enot: Celje, Laško, Slovenske 
Konjice, Šentjur pri Celju, Šmarje pri Jelšah, Žalec; 
(vključene so tudi nove občine: Kozje, Podčetrtek, 
Rogatec, Rogaška Slatina, Radeče, Štore, Vojnik, Vitanje 
in Zreče)

4. Območna organizacija ZSSS Dolenjske s se
dežem v Novem mestu, Cvelbarjeva 3, deluje v okviru 
teritorialnih meja naslednjih upravnih enot: Novo mesto, 
Trebnje; (vključeni sta tudi novi občini Šentjernej in 
Škocjan)

5. Območna organizacija ZSSS Gorenjske
s sedežem v Škofji Loki, Kidričeva 1, deluje v 
okviru teritorialnih meja naslednjih upravnih enot: 
Jesenice, Kranj, Radovljica, Škofja Loka in Tržič; 
(vključene so tudi nove občine: Bled, Bohinj, 
Cerklje na Gorenjskem, Gorenja vas - Poljane, 
Kranjska Gora, Preddvor, Naklo, Šenčur, Železniki, 
Žiri)

6. Območna organizacija ZSSS Pomurje s se
dežem v Murski Soboti, Kardoševa 2, deluje v ovki- 
ru teritorialnih meja naslednjih upravnih enot: Gor
nja Radgona, Lendava, Ljutomer in Murska Sobota; 
(vključene so tudi nove občine: Beltinci, Cankova - 
Tišina, Gornji Petrovci, Hodoš - Šalovci, Kuzma, 
Kobilje, Moravske toplice, Odranci, Puconci, Radenci, 
Rogaševci, Sveti Jurij)

7. Območna organizacija ZSSS Koroške s sedežem 
v Ravnah na Koroškem, Prežihova 24, deluje v okviru 
teritorialnih meja naslednjih upravnih enot: Dravo
grad, Radlje ob Dravi, Ravne - Prevalje in Slovenj 
Gradec; (vključene so tudi nove občine: Črna na 
Koroškem, Mislinja, Mežica, Muta, Podvelka - Rib
nica in Vuzenica)

8. Območna organizacija ZSSS Zasavje s sedežem 
v Trbovljah, Ulica L junija št. 19, deluje v okviru 
teritorialnih meja naslednjih upravnih enot: Hrastnik, 
Trbovlje in Zagorje ob Savi

9. Območna organizacija ZSSS Posavje s sedežem 
v Krškem, Cesta krških žrtev 14, deluje v okvim teritorialnih 
enot naslednjih upravnih enot: Brežice, Krško in Sevnica;

10. Območna organizacija ZSSS Velenje s sedežem 
v Velenju, Prešernova 1, deluje v okviru teritorialnih 
meja naslednjih upravnih enot: Velenje in Mozirje; 
(vključene so tudi nove občine: Gornji Grad, Ljub
no, Luče, Nazarje, Šoštanj in Šmartno ob Paki)

11. Južno-primorska območna organizacija ZSSS
s sedežem v Sežani, deluje v okviru teritorialnih meja 
naslednjih upravnih enot: Ceknica, Ilirska Bistrica, 
Izola, Koper, Piran, Postojna in Sežana; (vključene 
so tudi nove občine: Divača, Hrpelje - Kozina, Ko
men, Loška dolina in Pivka)

12. Severno-primorska območna organizacija 
ZSSS s sedežem v Novi Gorici, Kidričeva 9, deluje

v okviru teritorialnih meja naslednjih upravnih enot: 
Ajdovščina, Idrija, Nova Gorica inTolmin; (vključene 
so tudi nove občine: Bovec, Brda, Cerkno, Kanal, 
Kobarid, Miren - Kostanjevica in Vipava)

13. Območna organizacija ZSSS Bele krajine s
sedežem v Črnomlju, Kolodvorska 34, deluje v okviru 
teritorialnih meja naslednjih upravnih enot: Črnomelj, 
Metlika; (vključuje tudi novo občino Semič)

14. Območna organizacija ZSSS Ptuj s sedežem 
v Ptuju, Čučkova ulica 1, deluje v okviru teritorial
nih meja upravne enote Ptuj; (v ključene so tudi nove 
občine: Destrnik - Trnovska vas, Dornava, Goriščnica, 
Juršinci, Kidričevo, Majšperk, Videm in Zavrč)

III.
Na podlagi 2. odstavka 50. člena Statuta ZSSS 

območne organizacije ZSSS, ki so bile ob sprejemu 
tega Statuta in Akta o organiziranosti ZSSŠ pravne 
osebe, in se v skladu s Statutom preoblikujejo v novo 
pravno osebo ali se vanjo združijo, prenesejo v novo 
oblikovano pravno osebo vse premoženje (pravice in 
obveznosti), katerega lastnik so oz. s katerim upra
vljajo ali razpolagajo na dan preoblikovanja oz. 
združitve.

V skladu s 3. odstavkom 50. člena Statuta ZSSS 
nove območne organizacije ZSSS z dnem preoblikovanja 
oz. združitve prevzamejo vse delavce, ki so bili na dan 
združitve oz. preoblikovanja zaposleni v teh območnih 
organizacijah.

rv.
Nova območna organiziranost se uveljavi s 1.1.1996.

Sedanje območne organizacije ZSSS, ki se preo
blikujejo v novo pravno osebo ali se vanjo združijo, 
prenehajo poslovati z 31.12.1995.

Predsednik 
mag. Dušan Semolič

Sklep
o volitvah funkcijonarjev in organov v 

območnih organizacijah ZSSS

sklepov pristojnih organov sindikatov dejavno
sti.

7. Sekretarje območnih odborov sindikatov deja
vnosti imenujejo območni odbori sindikatov dejav
nosti, v skladu s statuti sindikatov dejavnosti. Kadar 
sekretar območnih odborov sindikatov dejavnosti 
opravlja naloge za več območnih odborov, se pred 
imenovanjem izvede medsebojno usklajevanje teh 
območnih odborov.

I. SPLOŠNA NAČELA 
KANDIDACIJSKIH IN VOLILNIH 
POSTOPKOV

Pri kandidacijskih in volilnih postopkih za funkcio
narje v območnih organizacijah ZSSS se upoštevajo 
naslednji kriteriji:

• najmanj triletno članstvo v sindikatu, ki je član 
ZSSS,

• ugled in zaupanje med člani sindikata oziroma 
sindikatov,

• strokovnost in usposobljenost kandidata za prevzem 
predlagane funkcije,

• dosedanje delo kandidata pri uveljavljanju interesov 
članov ZSSS in njihovih članov,

• sprejemanje programa ZSSS in izoblikovan osebni 
pogled na način njegovega uveljavljanja,

• sposobnost zaznavanja, definiranja in reševanja 
gmotnih, socialnih, pravnih in drugih problemov članov 
sindikatov dejavnosti.

• sposobnost organiziranja in vodenja demokratične 
razprave in pripravljenost za sprejemanje argumen
tiranih predlogov in stališč drugih.

Funkcionarji v območni organizaciji ne morejo biti 
tisti, ki imajo v družbah in zavodih posebna poobla
stila in odločajo o posamičnih pravicah in obvezno
stih delavcev.

S sprejemom tega sklepa in rokovnika za izvedbo 
volilnih postopkov na konferenci Zveze svobodnih 
sindikatov Slovenije se začnejo postopki za volitve 
funkcionarjev in organov v območnih organizacijah 
Zveze svobodnih sindikatov Slovenije.

II. POSTOPEK EVIDENTIRANJA 
SEKRETARJA OBMOČNE 
ORGANIZACIJE ZSSS

1. Postopki evidentiranja se začno na podlagi sk
lepa konference ZSSS o pričetku kandidacijskih in 
volilnih postopkov.

2. V postopkih evidentiranja lahko sodelujejo vse 
organizacije in organi sindikatov dejavnosti, ki de
lujejo na območju.

3. Predlogi evidentiranih kandidatov z njihovimi 
soglasji in utemeljitvami se pošljejo svetu območne 
organizacije ZSSŠ.

4. Rok, do katerega se svetu območne organiza
cije dostavi podatke o evidentiranih kandidatih, se določi 
v sklepu iz točke II/L »

III. KANDIDACIJSKI POSTOPEK ZA 
SEKRETARJA OBMOČNE 
ORGANIZACIJE ZSSS

1. Kandidacijski postopek za sekretarja območne 
organizacije ZSŠS se opravi v organizacijah in organih 
sindikatov dejavnosti, ki delujejo na območju.

2. Svet območne organizacije ZSSS predloži v kan
didacijski postopek tiste evidentirane kandidate, ki 
so dali soglasje k svoji kandidaturi in za katere so 
predložene pisne utemeljitve.

3. Po izvedenem kandidacijskem postopku se med 
kandidate za sekretarja območne organizacije ZSSS 
uvrstijo tisti evidentirani kandidati, ki so dobili po
dporo članov ZSSS, ki delujejo na območju in ki imajo 
najmanj tretjino vseh članov sindikatov dejavnosti na 
območju.

4. Svet območne organizacije mora ime in priimek 
enega ali več kandidatov, ki so dobili ustrezno podporo, 
z obrazložitvijo in soglasjem kandidata, posredovati 
Svetu ZSSS v mnenje. Svet območne organizacije 
posreduje predlog enega ali več kandidatov konferenci 
območne organizacije ZSSS. Svet ZSSS mora svoje 
pisno mnenje o enem ali več kandidatih za sekretarja 
območne organizacije sporočiti svetu območne Orga
nizacije ZSSS, v roku, določenim z rokovnikom.

5. Ko svet območne organizacije ZSSS prejme mnenje 
sveta ZSSS o enem ali več kandidatih za sekretaija 
območne organizacije, predlaga kandidatno listo ter 
jo skupaj z mnenjem Sveta ZSSS posreduje konfe
renci območne organizacije.

6. Predloge kandidatne liste za sekretarja območne 
organizacije ZSSS obravnava konferenca območne 
organizacije, ki se o njej izreka z javnim glasovanjem. 
Kandidatna lista je sprejeta, če je zanjo glasovala večina 
prisotnih članov konference območne organizacije 
ZSSS.

IV. VOLITVE SEKRETARJA OBMOČNE 
ORGANIZACIJE ZSSS

L Volitve sekretarja območne organizacije ZSSS 
se opravijo s tajnim glasovanjem.

2. Kandidat za sekretaija območne organizacije ZSSS 
je izvoljen, če je zanj glasovala večina vseh članov 
konference območne organizacije ZSSS v primeru, 
ko je na kandidatni listi en kandidat. Če je na kandi
datni listi več kandidatov, je za sekretarja območne 
organizacije izvoljen tisti kandidat, za katerega je 
glasovala večina prisotnih članov.

3. V primeru, daje kandidatov za sekretarja območne 
organizacije več in pri prvem glasovanju nihče od 
kandidatov ni dobil zadostnega števila glasov, se gla
sovanje ponovi s kandidatoma, ki sta dobila največje 
število glasov.

4. Če po izvedenih glasovanjih nobeden od kan
didatov ni dobil zadostnega števila glasov, se posto
pek evidentiranja in kandidiranja ponovi.

V. IMENOVANJE SEKRETARJEV V 
OBMOČNI ORGANIZACIJI

I. Predlog kandidatov za sekretarje v območni 
organizaciji pripravi predsednik oziroma sekretar

območne organizacije v sodelovanju z območnimi 
odbori sindikatov dejavnosti oziroma sindikati deja
vnosti.

2. Predlog kandidatov za sekretarje v območni 
organizaciji mora vsebovati:

- splošna načela kandidacijskih in volilnih postopkov 
v ZSSS,

- oceno izpolnjevanja pogojev za opravljanje funkcije 
sekretarja v območni organizaciji in

- soglasje kandidata.
Predlog mora biti pisen.

3. Predlog kandidatov za sekretarje v območni 
organizaciji predsednik oziroma sekretar območne 
organizacije posreduje Svetu ZSSS v mnenje. Za 
posredovanje predloga in dajanje mnenja veljajo roki, 
določeni z rokovnikom.

4. Predloge kandidatov za sekretarje v območni 
organizaciji obravnava in se o njih izreka konferen
ca območne organizacije z javnim glasovanjem.

5. Za sekretarja v območni organizaciji je imeno
van kandidat, za katerega je glasovala večina prisot
nih članov organa.

6. Sekretar v območni organizaciji opravlja dela 
za posamezne odbore sindikatov dejavnosti (sekretar 
območnega odbora sindikata dejavnosti) na osnovi

VI. VOLITVE ČLANOV NADZORNEGA 
ODBORA OBMOČNE ORGANIZACIJE 
ZSSS

1. Kandidate za člane nadzornega odbora območne 
organizacije lahko predlagajo sindikati dejavnosti ter 
organi območne organizacije. Predlogi morajo vse
bovati pisna soglasja predlaganih kandidatov in ute
meljitve.

2. Pri predlaganju kandidatov je treba upoštevati 
strokovno usposobljenost in pripravljenost kandidatov 
za opravljanje funkcij.

3. Predlog kandidatne liste za člane nadzornega 
odbora določi svet območne organizacije.

Kandidatna lista je sprejeta, če je zanjo glasovala 
večina prisotnih članov konference območne organi
zacije.

4. Člane nadzornega odbora voli konferenca območne 
organizacije s tajnim glasovanjem.

Izvoljeni so tisti kandidati.ki so dobili največje število 
glasov.

Predsednik 
mag. Dušan Semolič

Rokovnik
za izvedbo volilnih postopkov funkcionarjev in 

organov v območnih organizacijah ZSSS

I. VOLITVE SEKRETARJA OBMOČNE 
ORGANIZACIJE ZSSS

1. Postopki evidentiranja za sekretarja območne 
organizacije ZSSS se začno 1. oktobra 1995. Rok za 
dostavo podatkov iz točke 11/1 sklepa o volitvah funkcio
narjev in organov v območnih organizacijah ZSSS je 
20. oktober 1995.

2. Svet območne organizacije ZSSS predloži v 
kandidacijski postopek evidentirane kandidate do 25. 
oktobra 1995.

3. Kandidacijski postopek se izvede do 5. novem
bra 1995.

4. Svet območne organizacije ZSSS ugotovi 
izid kandidacijskega postopka do 10. novembra 
1995 ter takoj predloži Svetu ZSSS v mnenje 
enega ali več kandidatov, ki so dobili ustrezno 
podporo.

5. Svet Zveze poda pisno mnenje k predlaganim 
kandidatom za sekretarja območne organizacije do 20. 
novembra 1995.

6. Svet območne organizacije ZSSS predlaga kan
didatno listo ter jo skupaj z mnenjem Sveta ZSSS

posreduje konferenci območne organizacije do 25. 
novembra 1995.

7. Konference območnih organizcij ZSSS se izvedejo 
najkasneje do 15. decembra 1995.

II. VOLITVE ČLANOV NADZORNEGA 
ODBORA OBMOČNE ORGANIZACIJE 
ZSSS

1. Predloge kandidatov s pisnimi soglasji morajo 
predlagatelji poslati Svetu območne organizacije do 
20. oktobra 1995.

2. Predlog kandidatne liste za člane nadzornega 
odbora določi Svet območne organizacije do 25. 
novembra 1995.

III. IMENOVANJE SEKRETARJEV V 
OBMOČNI ORGANIZACIJI

1. Predsednik oz. sekretar območne organizacije 
posreduje predloge kandidatov za sekretarje v območni 
organizaciji v mnenje Svetu ZSSS do 10. novembra 1995.

2. Svet ZSSS poda pisno mnenje k predlaganim 
kandidatom za sekretarje v območni organizaciji do 
20. novembra 1995. Predsednik

mag.Dušan Semolič



5. oktobra 1995

Sindikalno lista
PfVI del oktober 1995

|:||| 1. Dnevnice
- cela dnevnica (nad 12 do vključno 24 ur odsotnosti) 3.500,00
- polovična dnevnica (nad 8 do 12 ur odsotnosti)' 1.750,00
- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur, če se potovanje začne dve uri pred začetkom
delovnega časa in konča dve uri po njem) 1.218,00

lllj 2. Kilometrina (od 7. 6. 95 dalje) 23,00
3. Ločeno življenje 41.273,00
4. Prenočišče - Povračilo sroškov prenočevanja do višine zneska po predloženem 
računu, ki ga odobri delodajalec

§§|| 5. Regres za prehrano 10.377,(X)

Drugi del
V drugem delu objavljamo povprečno plačo za obdobje april-junij 95 kot osnovno 
za uveljavljanje pravic iz neposredne skupne porabe. Povprečna plača v pre
teklih treh mesecih v gospodarstvu Slovenije znaša 66.826 SIT.
1. Jubilejne nagrade
- za 10 let 33.413,00
- za 20 let 50.120,00
- za 30 let 66.826,00
2. Nagrada ob upokojitvi 200.478,00
3. Solidarnostne pomoči 66.826,00
Vir: Zavod RS za statistiko Strokovna služba ZSSS
Opomba:
Objavljena višina nagrade ob upokojitvi je dosežen rezultat kolektivnega po
gajanja. Sprejeta sprememba uredbe Vlade RS o stroških, ki se priznavajo kot 
odhodek (Ur. I. RS, št. 7/95), pa omogoča to nagrado do višine treh bruto plač 
v gospodarstvu RS

BHanle jjjjBB plač m zaposleno osefc> ■ MU g
Po podatkih Agencije za plačilni promet, nadziranje in informiranje so gi

banja dejanskih plač na zaposleno osebo za mesec julij 95 glede na Dogovor o 
||i| plačah naslednje:

Dejavnost Število Indeks 
zaposlenih VII/VI

%

Dovoljen 
znesek za 
plače/zap. 
SIT

Indeks
VII/VI
%

Dejanski znesek 
za plače/zap.
SIT

Indeks
VII/VI
%

Delež v 
dovolj, znesku 
za plače .%

Skupaj 444.714 100,8 124.186 108,1 104.370 100,8 84,04
Gospodarstvo 425.188 100,8 122.670 108,2 103.137 100,8 84,08
Negospodarstvo 19.556 100,2 157.139 106,9 131.187 101,0 83,48

Podatki kažejo, da so tudi v mesecu juliju dejanska izplačila za plače na zaposleno 
osebo za 16 % manjša od dovoljenega deleža za plače po dogovoru o politiki 
plač (nekaj odstotkov so prispevali tudi letni dopusti). V tem mesecu so naj
nižji delež plač glede na dovoljen znesek dosegli v gospodarskih dejavnostih: 
predelava nekovinskih rudnin, ladjedelništvo, predelava kavčuka, proizvodnja 
krmil, gozdarstvo, vodno gospodarstvo, pomorski promet in prekladalne stori
tve, trgovina na debelo in zunanja trgovina, gostinstvo in turizmom, finance, 
storitve na področju prometa, projektiranje in poslovne storitve. Najnižjo rast 
plač glede na pretekli mesec pa v dejavnostih: pridobivanje premoga, proizvo
dnja in predelava nekovinskih rudnin, ladjedelništvo, predelava kavčuka, proizvodnja 
pijač, pomorski promet, gostinstvo in turizem ter poslovne storitve.

Jože Miklič

KAJ DELAJO
1 V republiških odborih

| Sindikat lesarstva
| Podpisali novo kolektivno pogodbo

Po dolgih, dobro leto trajajočih pogajanjih so prejšnjo sredo v Radovljici napo- 
j sled le podpisali novo kolektivno pogodbo za lesarstvo, ki je začela veljati s 1. okto- 
i brom 1995. Izhodiščne plače in regres za letni dopust so po tej pogodbi na ravni tarifne 
j priloge SKP 95, višji pa so dodatki: za nočno delo v razponu od 30 do 40 odstotkov 

na urno postavko in za nadurno delo od 30 do 50 odstotkov; vračilo stroškov prevo
za na delo in z dela pa znaša od 60 do 90 odstotkov cene javnega prevoza.

»Z določitvijo teh razponov smo pravzaprav uzakonili najnižje in najvišje zne
ske, ki sojih v podjetjih dejansko že izplačevali. Ob tem pa velja pravilo, da že do
seženih pravic delavcev ni možno zmanjševati,« je bil po podpisu pogodbe zado
voljen Marjan Ferčec, sekretar Sinlesa, ki upa, da bodo pogodbo poslej samo še dograjevali 
- v skladu s spremembami sistemske zakonodaje pač. »V prihodnje nas čaka še delo 
na tarifah, kar pomeni, da bomo počasi zapustili sistem izhodiščnih plač.« ^ ^

Sindikat delavcev trgovine
Strategija sindikata delavcev trgovine Slovenije po odklonilnem stališču združenja 

trgovine do višine izhodiščnih plač dejavnosti trgovine za leto 1995
1. V duhu socialnega prutnerstva je Sindikat delavcev trgovine Slovenije pripravil vrsto 

primerjalnih analiz, s katerimi je argumentiral višino izhodiščne plače, ki stajo uskladili 
obe pogajalski skupini. Upravni odbor Združenja trgovine Slovenije je po naši oceni brez 
pravnih argumentov tako na junijski kakor tudi na septembrski seji zavrnil ne samo pre
dlog Sindikata delavcev trgovine Slovenije, temveč tudi njihove pogajalske skupine. Zahtevamo 
naj Gospodarska zbornica Slovenije oz. njeno Zdmženje za trgovino z relevantimi poda
tki arugmentirapavšalno oceno in sklep št. 1806/95-FM zdne 15.9.1995, s katerim zavrača 
podpis tarifne priloge h kolektivni pogodbi dejavnosti trgovine za leto 1995 z izhodiščem 
dogovorjenim in vsklajenim na skupni pogajalski skupini

2. direktorje večjih trgovskih organizacij bomo obvestili o nastali situaciji in 
zato možnem socialnem nemiru v dejavnosti trgovine. V dopisu oz. informaciji bomo 
apelirati na njihov odgovoren odnos do tarifne politike dejavnosti trgovine in spoštovanje 
podpisanega dogovora o politiki plač, tarifne priloge k splošni kolektivni pogodbi 
za gospodarstvo za leto 1995 ter socialnega sporazuma za leto 1995.

3. Upravnemu odboru Združenja trgovine Slovenije oz. njegovemu predse
dniku bomo posredovali pisno pobudo za sklic izredne seje, na kateri bi skupaj 
z dosedaj oblikovanimi gradivi ponovno razpravljali o izhodiščnih plačah v tarifni 
prilogi kolektivne pogodbe dejavnosti trgovine.

4. Sklicali bomo 4. sejo pogajalske skupine delojemalcev, na kateri bo obra
vnavano strokovno poročilo oziroma pobuda člana predsedstva ZSSS Braneta 
Mišiča in morebiti izdelan predlog tarifne priloge na drugačnih izhodiščih. 
Intenzivirali bomo pogajanja za sklenitev tarifne priloge h kolektivni pogodbi 
dejavnosti trgovine za leto 1996.

5. Članstvo bomo prek časopisa DE podrobno seznanili z aktivnostjo Sindikata delavcev 
tigovine Slovenije in odnosom delodajalcev oz. Upravnega odbora Združenja trgovine do v 
pogajalskih skupinah usklajene ravni izhodiščnih plač dejavnosti trgovine za leto 1995.

6. O zapletu in aktivnostih delojemalcev (Sindikata delavcev trgovine Slovenije) 
borno podrobno obvestili:

- Ekonomsko socialni svet Republike Slovenije
- Častno razsodišče pri Gospodarski zbornici Slovenije
- Varuha človekovih pravic Republike Slovenije
- Komisijo za razlago Splošne kolektivne pogodbe za gospodarstvo
- predsednika Gospodarske zbornice Slovenije
- predsednika Združenja delodajalcev Slovenije
7. Organizirali bomo tiskovno konferenco, na kateri borno predstavnike sredstev 

javnega obveščanja podrobno informirali in jih seznanili s strategijo stopnjevanja 
pritiska na predstavnike delodajalcev.
„ 8. O zapletu bomo obvestili tudi mednarodno sindikalno združenje FIET v 
Ženevi.

Sandi Bartol, sekretar

BOJAZEN JE BILA UPRAVIČENA
»Gotovo se nam ne obeta nič 

dobrega,« so v ponedeljek zjutraj 
zaslutili vodilni predstavniki sin
dikata in sveta delavcev konjiškega 
Konuma, ko so zvedeli, da jih je dala 
sanatorska ekipa Koržetovega sk
lada v postavi Vojko Rovere, Franci 
Rovere in Vlado Bukvič poklicati 
na »raport«. Njihova bojazen seje 
izkazala za upravičeno: zvedeli so, 
daje Sklad RS za razvoj že 22. sep
tembra vložil predlog za uvedbo 
stečajnega postopka, ki gaje sodišče 
v Celju prejšnji petek tudi oklicalo!

Predstavniki delavcev so bili nad 
tem krutim dejstvom kajpak močno 
presenečeni. Tako kot njihovi drugi 
sodelavci so seveda dobro poznali in 
predvsem na lastni koži čutili posle
dice slabega poslovanja družbe, a so 
po prihodu nove sanatorske ekipe, ki 
je še to poletje vložila v obnovo strojev 
kar pol milijona mark, vendarle upali 
v nekakšno rešitev. Kot se je izkaza
lo- zaman. »Ugotovili smo, daje pre
pad med viri, ki jih ima družba, in 
tržnimi deleži prevelik, da bi lahko 
preživeli,« je na kasnejši tiskovni kon
ferenci povedal Vojko Rovere in svojo 
trditev utemeljeval s »popolnoma« 
zastarelo tehnologijo in zamujanjem 
»kar nekaj razvojnih ciklov«, za 
nameček pa da tudi kakovost izdelkov 
ni več ustrezala zahtevam kupcev. 
»Čeprav smo stroške znižali celo na 
teoretično raven, to še vedno ni bilo 
dovolj, da bi poslovali pozitivno.Tržne 
cene so namreč nižje od lastne cene 
nekaterih izdelkov...« Po vsem tem 
seveda ni čudno, daje mesečna izguba 
v povprečju znašala že 180 tisoč mark; 
nasploh pa je Konum, ki od svoje usta
novitve leta 1991 še nikoli ni poslo
val pozitivno, zdaj zadolžen že za 16 
milijonov mark...

Tako gospodarstveniki. Kaj pa 
delavci? Glas o tem, kaj jih je dole
telo, se je kajpak bliskovito širil po' 
obratih in na vhodnih vratih Konu- 
sove poslovne stavbe seje kmalu znašla 
»parta« z naslednjo vsebino: »Mno
go prerano nas je zapustil naš dragi 
Konum. Po dolgi in mučni bolezni je 
pod težo dolgov, ki so mu jih naložili 
in ga z njimi zdravili brezvestni di
rektorji, preminil 29. kimavca v letu 
Gospodovem 1995. Od dragega po
kojnika se bomo poslovili 2. vinotoka 
istega leta. Žalni sprevod 228 žalujočih 
bo potekal od domače hiše Konum 
do borze dela.« Na zboru delavcev, 
ki se je po tem začel v poslovni sta
vbi, pa je takšno »tragikomiko« se
veda zamenjalo bojevitejše razpo
loženje. Delavci so brez dlake na jeziku 
krivdo za stečaj pripisali nekdanjim 
vodilnim ekipam v Konusu in v dražbi 
Konum ter Koržetovemu skladu, ki 
je po njihovem mnenju pogrebni zavod 
za slovensko gospodarstvo, ne pa sklad 
za razvoj. Slišati je bilo tudi njihovo 
prepričanje, da stečaj Konuma ni bil 
potreben, ker imajo dovolj dela in 
naročil, in da bi bili veliko manj za
dolženi, če ne bi Koržetov sklad 
plačeval raznim strokovnjakom po več 
sto tisoč mark... Kot nam je povedala 
sekretarka z območne organizacije 
ZSSS Celje Milica Dabanovič, so 
zborovalci ob 16.15 dočakali tudi 
Valterja Nemca in z njim do osmih 
zvečer premlevali, kaj bi se dalo storiti, 
da bi ohranili zaposlitev...

Se prej pa se je zbora delavcev 
udeležil tudi konjiški župan Janez 
Jazbec, ki se je čutil sokrivega, ker 
ni že prej soglašal s stečajem Konu
ma. Delavcem je zagotovil, da bodo 
oktobra dobili še septembrsko plačo 
in neizplačan del regresa, obljubil pa 
je tudi, da bo občina pomagala socialno

ogroženim družinam, »čeprav bi 
morala za te delavce poskrbeti država 
prek ministrstva za delo.« Občina bo 
z regresiranjem najemnine in obre
stne mere pomagala tudi vsem dra
gim, ki bodo skušali na tej lokaciji 
in z obstoječo opremo znova pognati 
proizvodnjo. Tudi stečajna upravitelji

ca Draga Zorko je delavcem zagotovila, 
da bodo prvi na listi upnikov, ki bodo 
poplačani iz stečajne mase...

»Žalni sprevod 228 žalujočih od 
domače hiše Konum do borze dela« 
zdaj že teče, »pogrebci« pa glasno 
razmišljajo: »Ce že nihče noče biti 
odgovoren za stečaj Konuma, ki je 
od ustanovitve sem nenehno poslo
val z izgubo, potem mora biti nek
do odgovoren za njegovo ustanovi
tev!« Bomo dočakali odgovor?

Damjan Križnik

NA CEST1108 DELAVCEV 
ELEKTR0K0VINARJA LAŠKO

Na oglasni deski celjskega sodišča visi od srede, 20. septembra, 
še en žalosten lepak - sklep o uvedbi stečajnega postopka za podjetje 
Elektrokovinar iz Laškega.

Da se bo to slej ko prej zgodilo, se je po Laškem šušljalo že junija, 
še bolj glasno pa julija, ko je vodstvo podjetja z direktorjem Mirom 
Flotjancem na čelu »spoznalo«, daje stečaj edina rešitev za več kot štiriletno 
agonijo. Podjetje je namreč pestila izredno velika izguba iz preteklih 
let, ki je bila posledica nekaterih odločitev na makroekonomski ravni, 
predvsem neuspelega posla z Irakom, v katerega je Elektrokovinar vložil 
vsa svoja obratna sredstva, dela pa zaradi embarga ni dobil nikoli 
poplačanega. Poleg številnih notranjih problemov - od prevelikega števila 
režijskih delavcev do čezmernih bolniških izostankov - pa so podjetje 
»davila« še številna kratkoročna posojila za plače zaposlenih.

Kot nam je povedal sekretar območnega odbora SKEI Mirko Gozd- 
nikar, je z uvedbo stečajnega postopka sicer dobilo odločbo o prenehanju 
delovnega razmerja vseh 108 delavcev, a stečajna upraviteljica Ingrid 
Podlesnik ni vseh napotila na zavod za zaposlovanje. Dvainšestdesetim 
je namreč izdala še odločbe za delovno razmerje za določen čas, saj je 
treba dokončati nekatere že začete izdelke za kupca iz Italije, nenaza
dnje pa opraviti tudi inventuro in narediti zaključno bilanco. Podlesnikova 
napoveduje, da bo z denarjem, ki ga bo podjetje dobilo po izpolnitvi 
naročila, najprej poplačala delo delavcem, ki bodo ostali v podjetju še 
tri mesece. Kot pravi, pa si bo prizadevala tudi za ohranitev proizvo
dnje v Elektrokovinarju vsaj še za eno leto, v tem času pa skušala najti 
kupca, ki bi bil pripravljen kupiti vse - torej proizvodnjo skupaj z de
lavci in programom.

Ali ji bo uspelo? O tem od 20. septembra naprej ugiba 108 delavcev 
Elektrokovinarja in najmanj trikrat toliko članov njihovih družin...

D. K.

Po čem smo (prelživeli? Ocenjeni življenjski stroški tri- 
in štiričlanske družine

| SEPTEMBER 1995
' Skupina dobrin iz 

košarice
Tričlan

poprečni
stroški

ska delavski

minimalni
stroški

družina

mini. mes. 
stroški

Štiričlar

poprečni
stroški

iška delavsk

minimalni
stroški

a družina

mini. mes. 
stroški

Indeks cen 
življenjskih 
potrebščin
IX. 95/IV. 95

Indeks cen 
življenjskih 
potrebščin
IX. 95/VIII. 95

Indeks cen
življenjskih
potrebščin
IX. 95/XlU4_

H 1. Hrana 46332,50 36186,41 36186,41 57016,22 43967,18 43967,18 98,80 100,10 104,00,
P 2. Pijača 6744,87 2467,52 2467,52 6797,54 2490,09 2490,09 103,50 101,20 109,60,
1| 3. Kajenje 4416,69 2387,40 2387,40 4416,69 2387,40 2387,40 103,80 100,00 103,80,
§j 4. Oblačila 22906,45 14142,50 671,30 28102,80 17404,32 740,40 101,80 100,80 105J20.
|| 5. Obutev 5241,57 3991,97 0,00 6185,05 4443,29 0,00 101,40 100,10 104,80.
fj 6. Stanovanje 13587,39 9752,32 6787,10 16636,95 11772,02 8182,54 110,40 103,80 118,70,
§§ 7. Ogrevanje, razsvetljava 17470,82 12254,07 10461,54 21564,37 14580,44 12426,59 107,00 105,60 101/40,
|| 8. Gospodinjska oprema 10994,69 5839,59 0,00 13073,83 6769,96 0,00 102,50 100,90 105,90,
|| 9. Higiena, zdravstvena nega 11348,13 9395,07 7203,09 12914,12 10598,34 8390,74 103,30 100,90 107^40,
§§ 10. Izobr., kultura, razvedrilo 23030,30 9429,18 5395,23 26203,00 10564,78 5551,43 107,00 100,70 110,60,
(j 11. Prometna sr. in storitve 26652,36 9476,70 4133,48 33040,10 12473,29 4586,94 102,70 101,00 105J0,
if 12. Razni predmeti in storitve 3117,99 1868,47 0,00 3887,29 2076,24 0,00 102,40 101,00 105^90,
m 13. Drugi izdatki 32940,34 7934,82 6921,54 35545,93 8224,33 6921,54 102,40 101,00 105,90,
I. SKUPAJ (v SIT) 224784,08 125126,04 82614,61 265383,90 147751,69 95644,85

KOMENTAR: Statistični
urad Republike Slovenije 
(bivši Zavod RS za stati
stiko) je v septembru 1995 
zabeležil najvišjo mesečno 
rast cen v tem letu. Drobno- 
prodajne cene so bile v pri' 
merjavi z avgustom 1995 
višje kar za 1,3 % (5,9% 
višje kot v decembru 1994 in
10,8% višje kot v septembru
1994). Cene življenjskih 
stroškov so narastle v pri
merjavi z avgustom 1995 za 
1%. Košarice življenjskih 
stroškov so bile v istem me
secu višje od 1,21 % do 
1,35%. K povišanju cen sta 
v največji meri prispevali 
podražitvi energije in stro
škov za stanovanje (gleJ 
zgornjo razpredelnico).

Strokovna službct

|j stop. rasti koš. IX. 95/IV. 95 2,94 2,70 2,38 2,91 2,66 2,30
fjj stop. rasti koš. IX. 95/VIII. 95 1,21 1,27 1,34 1,23 1,28 1,35
i stop. rasti koš. IX. 95/XII. 94 6,06 6,28 6,62 5,88 6,11 6,49

!§ Struktura življenjskih stroškov Mesec: SEPTEMBER 1995
|| 1. Hrana 20,6 28,9 43,8 21,5 29,8 46,0
j§ 2. Pijača 3,0 2,0 3,0 2,6 1,7 2,6
f| 3. Kajenje 2,0 1,9 2,9 1,7 1,6 2,5
p 4. Oblačila 10,2 11,3 0,8 10,6 11,8 0,8
H 5. Obutev 2,3 3,2 0,0 2,3 3,0 0,0
|| 6. Stanovanje 6,0 7,8 8,2 6,3 8,0 8,6
|f 7. Ogrevanje, razsvetljava 7,8 9,8 12,7 8,1 9,9 13,0
|| 8. Gospodinjska oprema 4,9 4,7 0,0 4,9 4,6 0,0
f§ 9. Higiena, zdravstvena nega 5,0 7,5 8,7 4,9 7,2 8,8
1! 10. Izobr., kultura, razvedrilo 10,2 7,5 6,5 9,9 7,2 5,8
p 11. Prometna sr. in storitve 11,9 7,6 5,0 12,4 8,4 4,8
j 12. Razni predmeti in storitve 1,4 1,5 0,0 1,5 1,4 0,0
§f 13. Drugi izdatki 14,7 6,3 8,4 13,4 5,6 7,2
| SKUPAJ: 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0 100,0

I Vir: Statistični urad Republike Slovenije Izračun: Strokovna služba Sveta ZSSS



Zdravko Latal od študentskih let naprej 
pro fesionalni novinar, dopisnik dnevnika Delo

iz Bosne in Hercegovine

NIKOU NISEM 
PRIČAKOVAL. DA BOM 
VOJNI POROČEVALEC 

V SVOJI USTNI 
DOMOVINI

Nekateri še niso pripravljeni na demokracijo • Kljub velikem 
sovraštvu med narodi. Bosne ni mogoče deliti 

• Z Abdičem sta manipulirali tako Hrvaška kot Srbija 
• Čisti ekonomski odnosi namesto bratstva in enotnosti

Po končani vojni bo v Bosni ogromno investicij
Obotavljivi slovenski gospodarstveniki in devizni grehi

Ljubljanske banke • Sovraštvo v vojni so ustvarjali tudi
novinarji

“Kar zadeva Slovenijo, 
bosanski gospodarstveniki so 
zelo naklonjeni slovenskim in 
utegnilo bi se zgoditi, da bi 
skupaj nastopali pri obnovi 
Bosne in skupaj na tujih trgih. 
Med pogovorom z visoko 
politično osebnostjo v 
Sarajevu sem slišal tole: 
prvič, slovensko gospodarstvo 
ni dovolj pogumno, vsi drugi 
se nam ponujajo, Slovenci pa 
ne, in drugič, najprej moramo 
razrešiti vprašanja 
ljubljanske banke in deviznih 
varčevalcev iz Bosne. ”

“Po Bosni kri že teče, mnogi 
hočejo Bosno razdeliti, vendar 
jo je težko razdeliti. Spadam v 
tisto skupino ljudi, ki živijo v 
Bosni in Hercegovini, kije 
globoko prepričana, da niti 
sedaj ob velikanskem 
sovraštvu, ki vlada med 
ljudmi, Bosne ni mogoče deliti. 
Kako naj vem, kateri moj del 
je češki, kateri italijanski, 
kateri pa bosanski, saj sem se 
tu rodil in živel, imam 
tukajšnje navade in običaje.”

Meja na morju je eno od bremen v slovensko-hrvaških odnosih

KORAK DO REŠITVE 
ALI ZAPLETOV?
Hrvaška seje na delovnem pogovoru predsednikov vlad Slovenije in 
Hrvaške v Mariboru zavezala, da bo odgovorila na “Drnovškov 
dokument” v petnjastih dneh. Ta dokument vsebuje slovenski pogled 
na razmejitev med državana na morju, kjer meja ni bila še nikoli 
določena. O podrobnostih premierja po sklenjenih pogovorih 20. 
septembra v Mariboru nista hotela govoriti.

“Zgodovina nas uči,”pišeta Vlado Habjan in mag. Mitja Deisinger, 
“kako smo izgubljali slovensko ozemlje tudi zradi zanemarjanja 
nacionalnih interesov. Naj bo ta izkušnja vodilo za današnje odločitve. 
Nacionalnih interesov ne sme nihče izdati, pa naj gre za katerokoli 
sosednjo državo, interes Slovenije mora biti na prvem mestu.

Za nekdanje jugoslovanske finance je v strokovnih krogih veljalo, da so čudaške in da jih v 
razvitem svetu težko razumejo. Z osamosvojitvijo slovenske države se nam je precej uspelo 
otresti tega čudaštva, nekaj pa ga je ostalo tudi v domačih. slovenskih logik

ČUDNO OBLIKOVANJE NOVE 
BANČNE ZAKONODAJE
“Že na podlagi površnega branja uvodne obrazložitve predlagatelja predloga zakona, ki govori o 
razlogih za njegovo nastajanje, seje mogoče prepričati, da so zakonske člene pisali »zapriseženi« 
državni uradniki, ki na konzultacije z bančno stroko ne dajo kaj dosti. Razvidno je, da se predlagatelju 
ni zdelo vredno izdelati primerne analize stanja v bančništvu, ki bi bila opremljena z ustreznimi 
kvantitativnimi podatki in ki bi bila pomemben smerokaz pri oblikovanju bančnega zakona.”

Naš ocenjevalec slovenske politične 
scene daje

PALEC DOL 
dr. Jožetu Pučniku,

ki si je v silni vnemi obrambe nacionalne 
televizije privoščil trditev, da ima 

državna TV najboljši filmski program v 
Evropi;

PALEC GOR 
Tonetu Partljiču,

kije svoje razgrete poslanske kolege rotil, 
naj za božjo voljo prihranijo gledalcem ves 
tisti čvek, ki gaje slišati v parlamentu, saj 
ve, kakšne predstave vlečejo gledalce in 

kakšne ne.
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Od (samo) koraka 
naprej - do koraka 
nazaj

Premier dr. Janez Drnovšek v odnosih 
s Hrvaško čudno koraka. Po mariborskem 

- sestanku s hrvaškim predsednikom vla
de Mikico Valentičem (20. septembra 1995) 
je novinarjem v zvezi z odprtimi vprašanji 
slovensko-hrvaških odnosov, še zlasti glede 
določanja morske meje med Slovenijo in 
Hrvaško, dejal, da sta državi »zelo blizu, 
pravzaprav samo korak do končne rešitve« 
(Vjesnik, 21. septembra 1995). Zagrebški 
Večernji list piše, daje dr. Drnovšek dejal, 
da se ustvarja vtis, da so slovensko-hrvaška 
premierska srečanja pogosta, da pa na njih 
ni napredka. Vendar to ni točno, ocenjuje 
Drnovšek. »Nismo se o vsem sporazume
li, toda to je dodatni korak v razreševanju 
spornih vprašanj,« je o mariborskem se
stanku dejal hrvaški premier Nikica Va- 
lentiae. Večernji list je »opazil«, da je bil 
slovenski predsednik vlade »zadovoljen s 
srečanjem«.

Dne 27. septembra 1995 pa je premier 
dr. Janez Drnovšek v pogovoru za radio 
Koper - Capodistria ugotovil, »da je na 
srečanju v Mariboru minuli teden hrvaška 
stran napravila korak nazaj glede na 
pričakovanja, kar je posledica nedavno 
razpisanih volitev... Tudi izjava predsed
nika hrvaškega dela mešane komisije za 
meje Hrvoja Kačiča za Vjesnik -kije nekaj 
dni po mariborskem sestanku dejal, daje 
pozitiven odgovor na slovenski predlog o. 
morski razmejitvi nemogoč - kaže, da se 
je Hrvaška odločila za predvolilno napenjanje 
stvari, ne pa za dejansko razreševanje« 
(Večer, 28. septembra). Republika piše, da 
je dr. Drnovšek radiu Koper izjavil, da je 
neuspehu mariborskega srečanja s hrvaškimi 
predstavniki najverjetneje botrovalo dej
stvo, da se na Hrvaškem bližajo volitve »in 
mora zunanjepolitiična pamet popuščati na 
račun notranjepolitične razgretosti«. Dnevnik 
pa je iz Drnovškovega radijskega intervjuja 
posebej poudaril tisti del, kjer pravi, da so 
odnosi s Hrvaško po srečaitfu nazadova
li, saj so se kljub poprejšnjemu dogovoru 
ekspertov pogovori zaustavili na samem 
začetku, to je zahtevi Slovenije po prostem 
izhodu na odprto morje...

Seveda ne gre zato, da bi pikolovsko brskali 
po razlikah med prvotnimi in sedaiyimi 
Drnovškovimi izjavami. Je pa seveda res, 
da si z njimi premier sam ustvarja (dodatne) 
težave in vtis neresnosti in naivnosti pri 
ukvarjanu z zunanjepolitičnimi vprašanji. 
Realen politik pač ne bi smel tako rekoč 
hkrati govoriti o uspehu in neuspehu nekega 
meddržavnega srečanja.

Modi - udom zg 
Drnovška in Valentiča

Po pogovorih v Mariboru sta slovenski 
in hrvaški predsednik vlade pred novinarji 
odbila, da bi predstavila podrobnosti v zvezi 
z določanjem meje v Piranskem zalivu. 
Drnovšek je dejal, da to za »to fazo pogeyanj 
ne bi bilo dobro«, Valentič pa je dodal, »da 
bi zaradi politične in pravne občutljivosti 
tega vprašanja vsaka napačna interpre
tacija otežila ugoden izhod«.

Ravno s takšnim svojim molkom in ne
preciznim opredeljevanjem trenutnega stanja 
slovensko-hrvaških pogledov in stališč glede 
mejnih vprašanj sta Drnovšek in Valentiae 
še dodatno sprožila velike reakcije in 
najrazličnejše špekulacije v hrvaški in slo
venski javnosti, pri čemer sta postala tudi 
sama žrtev enostranskih razlag in kritik 
različnih »dobro poučenih« opazovalcev.

Dr. Drnovšek mora zdaj dodatno in kar 
naprej dokazovati, da Slovenija v pogajanjih 
s Hrvaško »ni odstopila in ne bo odstopa
la od svojih temeljnih zahtev«, v zvezi z 
Nikico Valentičem pa namigujejo, da naj bi 
Sloveniji preveč popuščal... Pišejo celo o 
sporu med njim in predsednikom hrvaškega 
dela slovensko-hrvaške mešane diploma
tske komisije za mejo dr. Hrvojem Kačičem. 
Ta naj bi premieru Valentiču v posebnem 
pismu očital, daje bil preveč popustljiv do 
slovenskih sogovornikov. »Zagrozil naj bi 
mu bil celo, da bo pisal predsedniku države 
Tudmanu, če se ne bo odpovedal preveč 
popustljivim pogledom na slovenski pre
dlog...« (Večer, 28. septembra 1995.)

Ker Valentič in Drnovšek nista poskrbela 
za lastno interpretacijo dogajanj na mari
borskem sestanku, so to poskušali storiti 
pač poročevalci in komentatoiji.

Tako je komentator Dela zapisal: »Med 
slovensko-hrvaškimi pogajanji je naša stran 
pokazala že toliko vnebovpijoče nespret
nosti, da ji na koncu očitno res ni preo
stalo nič drugega kot robata ponudba de-
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litve na pol. Ali z drugimi besedami: mi 
vam denar (terjatve hrvaških varčevalcev 
Ljubljanske banke), vi pa nam Piranski zaliv. 
Morda je naše sklepanje nekoliko prena
gljeno, toda predlog, ki ga je dr. Janez 
Drnovšek v Mariboru posredoval hrvaškemu 
kolegu Nikici Valentiču, ne more bistveno 
izstopati iz teh žpeformans’, pa naj bo zavit 
v tak ali drugačen celofan. Dejstvo je, da 
seje v pogajanjih seznam žodprtih vprašanj’ 
naposled skrčil na Ljubljansko banko in Pi
ranski zaliv. Kdo hoče denar, vemo, kdo 
potrebuje Piranski zaliv, tudi. Zdaj je, kar 
je, slovenska Stranje položila vse svoje adute 
na mizo... Drnovšek je vsekakor v Mari
boru povlekel izredno tvegano potezo - če 
ni bilo predhodnega tajnega sporazuma, ki 
bi bil za Slovenijo ugoden vsaj glede Piran
skega zaliva. Če se bo stvar ponesrečila 
in se bodo dokumenti kakorkoli žizmuznili’ 
v javnost, se utegnejo dvigniti še veliki oblaki 
prahu, da ne govorimo o morebitnem pa
danju glav na prihodnjih volitvah. Dejstvo 
je namreč, da bi se neuspeh te pobude prej 
ali slej sprevrgel v novo zaostritev odno
sov med sosedama, to pa bi bilo že malo
dane tragično za slovensko zunanjo poli
tiko, ki ji nikakor ne uspeva razplesti 
gordijskega vozla, imenovanega Italija.«

Večer piše, da se je »slovenski premier 
dr. Janez Drnovšek odločil za tvegano potezo, 
za katero morebiti niti ni vedel, daje tako 
tvegana, vendar mu je to bržčas postalo 
jasno po reakcijah hrvaškega premiera. 
Hrvaški strani so namreč v Mariboru izročili 
žDrnovškov dokument’, ki naj bi bil slo
venski predlog razrešitve dvostranskih pro
blemov, predvsem določitve meje na moiju, 
in je bil opremljen tudi z vsemi potrebni
mi zemljevidi. Valentiae sije vzel petnajst 
dni časa za odgovor, vendar je nedvoum
no povedal, da gre za velik problem in za 
razrešitev dvostranskih odnosov v svežnju. 
In kaj naj bi to pomenilo? Pomeni lahko, 
daje resnično samo korak do rešitve, kar 
najbolje vedo pogajalci, saj je skupna di
plomatska komisija za meje Slovenije in 
Hrvaške zasedala tri dni. Če bo odgovor 
na slovenski predlog negativen, bo celo
ten sveženj odprtih vprašanj med državama 
romal v zamrzovalnik in se ne bo uredilo 
niti eno pomembnejše dvostransko vpra
šanje. .. Med državama ni nikakršnih razlogov 
za zaostrovanje odnosov, do česar pa ven
darle lahko pride, če ne bosta našli kom
promisne rešitve, ki bi zadovoljila obe strani. 
Z žDrnovškovim dokumentom’ so se naši 
pogajalci odločili za pot, na kateri ni mogoča 
nobena sredinska smer: le rešitev ali za
ostritev...« 
v

Žrtev lastne teze - 
»nepravi čas, nepravi 
ljudje«

Komentator Republike ugotavlja, da »slo
venski vladi ni bilo treba čakati dva ted
na: Hrvaška ji je prisolila klofuto že do
ber teden pred iztekom žultimata’, ki so 
ga postavili na mariborskem srečanju 
premierov Drnovška in Valentiaea. Urad
ni Zagreb, tokrat v podobi dr. Hrvoja Kačiča, 
predsednika hrvaške državne komisije za 
meje, je brez slepomišenja sporočil, da se 
Ljubljana lahko obriše pod nosom za Slo
vencem prijazno mejo v Piranskem zali
vu. Gre za super tajni predlog Slovenije, 
kije bil objavljen v skoraj vsakem slovenskem 
in hrvaškem časniku, po katerem naj bi 
morska meja potekala vzdolž savudrijskega 
rta, 278 metrov od hrvaške obale. To bi 
Sloveniji omogočilo prost prehod v med
narodno morje, Ljubljana pa je v zameno 
ponudila razumevanje pri reševanju dru
gih odprtih vprašanj. Povedano drugače: 
Slovenija je za praktično suverenost v 
Piranskem zalivu pripravljena plačati 
najmanj 309 milijonov nemških mark, kolikor 
znaša dolg do hrvaških deviznih varčevalcev 
Ljubljanske banke, sporazumno ureditev 
lastništva jedrske elektrarne v Krškem in 
žpriznanje’, daje Trdinov vrh Sveta Gera. 
Vsekakor gre za spektakularen predlog, 
ki nujno predpostavlja veliko naklonjenost 
domače javnosti, slovenske in hrvaške. Tu 
pač je načrtovalcem slovenske politike do 
hrvaške (spet) nevarno spodrsnilo, saj so . 
preprosto spregledali objektivne okoliščine, 
v katerih so lansirali ta predlog. Če neko
liko poenostavimo, se je v Mariboru zgo
dil splitski sindrom: pogovor v napačnem 
času z napačnim človekom. Vedelo se je, 
da bo hrvaški Vrhovnik v najkrajšem času 
razpisal volitve, pa tudi to, da pragmatični 
premier Nikica Valentič pri Franju Tudmanu 
ne kotira najvišje. Sklepa, ki se vsiljuje na 
osnovi teh dveh premis, niti ne kaže ek
splicitno zapisati. Politiki, tudi slovenski, 
ga preprosto morajo poznati.«

Seveda premiera Drnovška ni moč kri
tizirati zaradi tega, ker se pogovarja in pogaja 
s Hrvati. Pri tem gre za načelno vprašanje,

glede katerega v Sloveniji očitno vlada kar 
precejšnja zmeda. Nekateri kar naprej 
dokazujejo, da se pravzaprav ne bi smeli 
pogovarjati in delni soavtor takšne teze je 
tudi premier dr. Drnovšek, kije še neda
vno tega opozarjal enega izmed svojih 
ministrov, daje napačno izbral čas in kraj 
svojega pogovora s hrvaškim kolegom 
(srečanje slovenskega obrambnega mini
stra Kacina in hrvaškega obrambnega mi
nistra Suška v Splitu). Potemtakem bi lahko 
rekli, daje zdaj Drnovšek žrtev lastne teze 
o »neprimernosti« sestajanja. Glede hrvaško- 
slovenskih odnosov bi prej lahko rekli, da 
je med državama še vedno premalo sestankov 
na različnih ravneh. Namigovanja o (ne)moči 
hrvaškega premiera Valentiča so seveda 
nesmiselna, res pa je, da je Slovenija ne 
tako davno iz neposrednega pogajalskega 
procesa izključila hrvaškega predsednika 
Tučmana, ko je po sestanku med njim in 
Kučanom na veliko začela razpredati o 
nekakšni »nekompetentnosti« Kučana, da 
bi se s Tudmanom pogovarjal o urejanju 
slovensko-hrvaških odnosov. Ve se, da se 
na Hrvaškem brez Tudmana nič ne zgo
di, prav tako je res, da sta ustavni pozi
ciji slovenskega in hrvaškega predsednika 
države bistveno drugačni. Vendar pa je 
naravnost smešno (in tragično), da v Sloveniji 
nismo sposobni bolj neposredno (in brez 
»kompetenčnih« prepirov) vključiti v 
razreševanje posameznih mednarodnih 
zapletov tudi predsednika države. Kot da 
bi šlo predvsem za to, kdo bo bolj pomem
ben, kdo bo sam opravil več »zgodovinskih« 
nalog, namesto da bi poskrbeli za večjo 
usklajenost in večplastnost posameznih akcij 
ter za tvorno sodelovanje čim več (pomem
bnih) ljudi v njih.

Da je v Sloveniji glede tega nekaj hudo 
narobe, dokazujejo tudi najnovejše reakcije 
na zadnje negativne odzive Hrvaške na 
predloge slovenske vlade. Kot da se vsem 
zdi najpomembneje, daje Drnovšek s svojimi 
predlogi »propadel«. V bistvu še dodatno 
pomagajo Hrvatom utrjevati prepričanje, 
da se s Slovenijo splača zaostrovati, ker 
glede svojih poglavitnih zunanjepolitičnih 
prioritet tako ali tako nima kolikortoliko 
enotnega mnenja. Povsod drugod se poskušajo 
glede takih vprašanj, kot je meja, maksi
malno nacionalno poenotiti, pri nas pa je 
tudi to vprašanje predvsem priročno oro- 
4je za marsikdaj nenačelne in za državo 
škodljive notranjepolitične igre. Vsekakor 
je pomenljivo, da slovenski politiki »opo
zarjajo« Hrvaško, da v razmerah, ko po
staja regionalna vojaška sila, pravzaprav 
lahko zavzema bolj nepopustljivo pozicijo 
do Slovenije. Različne takšne in podobne 
slovenske »ocene« in »analize«, kakor tudi 
posamezne ekstremistične ozemeljske zahte
ve, pravzaprav samo dodatno krepijo in 
spodbujajo različne ekstremiste in skraj
nostne politične opcije na hrvaški strani.

Kaj sta rekla Bučar in 
Bavčar - »titoisti« in 
»nevrotiki«

Dnevnik piše, daje namestnik hrvaškega 
zunanjega ministra Ivo Sander slovenskemu 
veleposlaniku v Zagrebu izrekel oster ustni 
protest zaradi izjav slovenskih parlamen
tarcev Igorja Bavčarja in Franceta Bučarja 
o hrvaški državi in njenem predsedniku 
Franju Tudmanu, zapisanih v ameriškem 
tisku.

Sander je poudaril, da gre za žalitev 
hrvaške države in predsednika ter da izjave 
ne prispevajo k razvoju dobrih sosedskih 
odnosov in k prijateljskemu ozračju, v 
katerem naj bi reševali odprta vprašanja.

Omenjeni izjavi članov slovenskega par
lamenta je v članku o osamosvojitvi Slo
venije in njenem položaju zapisal ameriški 
časnik Washington Post. V članku je zapi
sana izjava Bavčarja, v kateri ta obtožuje 
Hrvate brutalnosti in pravi, da hoče Tudman 
postati drugi Josip Broz Tito. »Hrvati in 
Srbi preprosto potrebujejo novega Tita. Morda 
je Miloševiae novi srbski Tito,« je citiran 
Bavčar, ki dodaja, da je položaj v Slove
niji drugačen, saj nihče ne mara premočnih 
voditeljev, imamo pa tudi večstrankarsko 
demokracijo.

France Bučar pa v omenjenemu članku 
napoveduje, da bomo imeli s Hrvati veliko 
težav. »Hrvaški nacionalisti, ki še niso prerasli 
svojih sanj o slavi, verjamejo, da bi nas 
morali anektirati. Srbe obtožujejo vojnih 
zločinov. Toda kar so oni storili srbskemu 
prebivalstvu v Krajini, je na enakem ni
voju,« je dejal Bučar in dodal, da so Hrva
ti kot narod nevrotični.

Komentator mariborskega Večera je v zvezi 
s hrvaškimi protestom zaradi Bučarjevih 
in Bavčarjevih izjav zapisal, da je ta po
teza »še toliko bolj nenavadna, ker so temu 
dogodku dali velik poudarek. O protestu

je namreč že v torek, 26. septembra 1995 
poročal hrvaški radio, v sredo pa hrvaški 
tisk, po čemer je mogoče sklepati, da gre 
za nekakšno protislovensko kampanjo...«

Vodja slovenskega dela mešane sloven
sko-hrvaške diplomatske komisije za mejo 
pa je prejšnjo soboto v pogovoru za Delo 
izjavil, da politiki z izjavami v tujini o 
»občutljivih vprašanjih« ne bi smeli pose
gati v ključna vprašanja državnega inte
resa,« kjer mora biti tudi za politike za
držanost prvo pravilo«. Na direktno 
vprašanje, če pri tem misli na izjavi po
slancev dr. Bučarja in Bavčarja za časnik 
Washington Times, je odgovoril: »Da, 'na
cionalni egoizem’je sicer temelj mednarodnih 
odnosov, toda ima meje, kijih določa prav 
taka samozavest drugih. Če je pretiran, se 
začne obračati proti nam. Rešiti se mora
mo občutka večvrednosti do juga in manjvre
dnosti do severa. Žaljivo je, če poslanca, 
ki zastopata Slovenijo, tujemu časopisu 
govorita o 'nevrotičnih Hrvatih’ in 'titoi- 
stih’ in o Srbih kot 'bizantincih’. Tako 
govorjenje ne seže čez miselnost vaškega 
junačenja.

Mkuster Gaber 
zadovoljen - vsi niso 
srečni

_____ PAMIOMMA

Ob negativnih reakcijah, ki spremljajo 
predlagano uvedbo izbirnega predmeta o 
religijah in etiki v zadnje tri razrede osnovne 
šole, je šolski minister dr. Slavko Gaber 
povsem zadovoljen. »Cerkev ne bo ploskala, 
želela bi bistveno več, nekateri pa verja
mejo nasprotno, da je že uvajanje pouka 
o religijah preveč.« Da niso vsi srečni, naj 
bi bila tipična posledica sredinske politike...

Dr. Gaber pravi, da uvajanje izbirnega 
predmeta o religijah in etiki nima nikakršne 
zveze z uvajapjem verouka. »Na vsebino 
predmeta ali izbiro predavatelja nobena ce
rkev ne bo imela vpliva.« Naj višji predstavniki 
ministrstva za šolstvo poudarjajo nekon- 
fesionalnost tega predmeta, saj naj ne bi 
šlo za uvajanje- v določeno religijo ah za 
seznapjanje z eno samo religijo, temveč za 
pridobivanje vednosti o različnih religijah 
s posebnim poudarkom za krščanstvo kot 
religiji okolja... Tako dr. Gaber.

Združena lista socialnih demokratov pa 
pravi, da gre za »prikrito uvedbo verouka 
v šole« in da to pomeni »grob odstop od načela 
laične šole, ločitve cerkve in države ter 
svobode vesti in veroizpovedi, pa tudi tiho 
soglasje za vstop cerkve kot institucije v 
javne šole; uvedba tega predmeta bo nuj
no imela za posledico diferenciacijo učencev 
glede na njihovo versko prepričanje in versko 
prepričanje njihovih staršev, kar bo pomenilo 
nove delitve, spore, nepotrebno politiza
cijo in delitev družbe, posebej pa otrok.«

Janez Kocijančič, predsednik ZLSD, v 
posebni izjavi piše, da so vsi poslanci ZLSD 
glasovali proti uvedbi tega predmeta. 
»Sprejem take odločitve so omogočili poslanci 
LDS, saj jih je proti uvedbi tega predmeta 
glasovala le ena tretjina, skoraj tretjina 
jih je glasovala za, ena tretjina pa je bila 
dejansko ali prikrito odsotna. S tem se je 
LDS pokazala kot neenotna stranka, ki se 
je za ceno dnevnopolitičnih kompromisov 
pripravljena odpovedati svojim temeljnim 
načelom in kot največja vladna stranka po
staviti pod vprašanj ustavno zagotovljeno 
ločitev cerkve do države...«

Janez Gril, glavni urednik Družine, ver
skega tednika, piše, daje državni zbor po 
burni razpravi izglasoval zakon o osnov
ni šoli,« v katerem j e med drugim določeno, 
daje v zadnjih treh letih osnovne šole tudi 
neobvezen predmet o religiji in etiki. Najbolj 
glasno so temu nasprotovali poslanci 
Združene liste in njeni epigoni. Mateja Kožuh 
Novak j e o Cerkvi dejala, daje multinacio
nalka, ki ji gre samo za denar in oblast. 
Šolski minister je pojasnjeval, da gre pri 
novem predmetu za nekonfesionalno 
poučevanje religije. Slovensko bi se temu 
reklo ne versko ali necerkveno poučevanje 
vere. Učitelji, ki bodo to čudo poučevali, 
bodo morali imeti posebno dovoljenje. Minister 
ni povedal, kdo ga bo izdajal: on sam ali 
pa morda kdo iz nekdanje ZSDL ali CK...«

Komentatorka Večera pa je - za razliko 
od sprenevedanja Janeza Grila - zapisa
la, daje očitno vse nared, da bodo učitelje 
pri novem predmetu »zamenjale nune«, ki 
jih za to že nekaj let vzgajajo...

Minister za šolstvo dr. Gaber je na za
dnji tiskovni konferenci na novinarsko 
vprašanje, ali bodo lahko predmet religija 
in etika učili tudi teologi z mašniškim 
posvečenjem, torej duhovniki, odgovoril, 
da zakon tega ne prepoveduje. Prav tako 
zakon ne prepoveduje poučevanja pripa
dnicam in pripadnikom redov...

Pripravil: J. K.
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Zdravko Latal od študentskih let naprej profesionalni novinar, dopisnik dnevnika Delo iz Bosne in Hercegovine

NIKOLI NISEM PRIČAKOVAL. DA BOM VOJNI
POROČEVALEC V SVOJI LASTNI DOMOVINI
Nekateri še niso pripravljeni na demokracijo • Kljub velikem sovraštvu med narodi. Bosne ni mogoče deliti • Z Abdičem sta 
manipulirali tako Hrvaška kot Srbija * Cisti ekonomski odnosi namesto bratstva in enotnosti • Po končani vojni bo v Bosni ogromno 
investicij • Obotavljivi slovenski gospodarstveniki in devizni grehi Ljubljanske banke • Sovraštvo v vojni so ustvarjali tudi novinarji

Panorama: Kdo ste, Zdravko Latal?
Latal: Vse svoje življenje sem profesio

nalni novinar. Leta 1959 sem začel pri sa
rajevskem študentskem listu Naši dani, tam 
sem bil približno dve leti, nato sem odšel 
k sarajevskemu Oslobodjenju. Tu sem preživel 
kakih šestnajst let in se večinoma ukvarjal 
z ekonomskimi problemi. Kot tudi drugi 
kolegi novinarji, sem bil skupščinski 
poročevalec, spremljal sem tako lepe kot 
grde in žalostne dogodke. Tako sem na primer 
leta 1963 poročal ob potresu v Skopju, leta 
1967 sem bil v Izraelu in poročal o izra- 
elsko-arabski vojni. Nikoli pa nisem 
pričakoval, da bom vojni poročevalec v svoji 
lastni domovini.

Panorama: Sedaj v Bosni divja vojna. 
Vprašal bi vas, ali je točno mnenje 
nekaterih, da so bili v Bosni že prej 
mednacionalni konflikti in trenja, ki jih je 
bilo mogoče obvladovati samo s trdo roko. 
Latal: To ni samo vprašanje Bosne, to 

je bilo vprašanje celotne Jugoslavije. Zgo
dovinsko gledano, so se na balkanskem 
prostoru ciklično pojavljale vojne vsakih 
dvajset let. Zdi se mi, daje edino Tito uspel 
s politiko trde roke, o kateri govorite, ohraniti 
mir na tem prostoru več kot štirideset let. 
Mi še nismo, oziroma vsaj nekateri od nas 
niso pripravljeni na demokracijo. Morda 
niti ne vedo, kaj je demokracija. Nekoč sem 
prebral definicijo demokracije, ki jo je zapisal 
Aristotel: enakopraven odnos med pravi
cami in dolžnostmi vsakega človeka je 
demokracija. Čim so pravice večje, dolžnosti 
pa manjše, gre za anarhijo, v obratnem 
primeru pa za diktaturo.

Panorama: Če to definicijo uporabimo za 
razmere v Bosni pred vojno, kaj je takrat 
prevladovalo ?
Latal:Za Bosno seje vedno govorilo, da 

vlada politika trde roke, da je Bosna ju
goslovanska črna ovca. Tisti, ki smo živeli 
v Bosni, nismo čutili nacionalne nestrp
nosti, celo občutili smo zelo malo razlik v 
nacionalni in verski identiteti med nami. 
Resnici na ljubo je obstajala druga nestr
pnost, lokalna na primer. V Sarajevo so 
se doseljevali ljudje iz province in obstajali 
so pokrajinski klani, ki so vladali Sarajevu. 
Renovica na primer, ki je bil predsednik 
izvršnega sveta precej dolgo - najbrž ga 
številni ljudje iz gospodarstva in politike 
v Sloveniji dobro poznajo - je bil iz Sokol- 
ca. Preko njega je potekala nekakšna ro- 
manijska linija, ki jo je on pritegnil v Sa
rajevo. Poleg tega je obstajal klan iz Pode, 
pa iz drugih krajev, večinoma so ti ljudje, 
ki so prihajali iz notranjosti, vedno s se
boj vlekli tudi druge ljudi. Sarajevo je prav 
zaradi velikega priliva ljudi s podeželja vedno 
bilo v nekem smislu tudi provincialno mesto. 
Ravno v času, ko smo mislili, da bo Sa
rajevo vendarle postalo lepo evropsko mesto, 
to je bilo v času po olimpijskih igrah, je 
prišlo do vojne, ki je vse to uničila. 

Panorama: Z veliko nostalgijo se 
spominjamo predvojnega Sarajeva, kot 
mesta štirih religij, več narodov in 
nacionalnosti iz cele Jugoslavije, za 
katerega je bilo značilno sožitje religij. 
Tedaj ni bilo sporov?
Latal: Ne. To je lepo opisal že Andric v 

noveli Sarajevska groblja (Sarajevska 
pokopališča). Sprehajal seje po pokopališčih 
in prebiral imena na nagrobnikih. Na njih 
so bila imena Uudi iz vse Evrope: Čehov, 
Italijanov, Nemcev, Madžarov, Židov itd. 
Vsi ti so prihajali v Bosno kot okupatorji; 
potem pa je Bosna njih okupirala s svojo 
lepoto in dali soji vse najboljše, kar je njihova 
osebnost in pjihovo znanje lahko ponudi
lo Bosni.

Panorama: Znano nam je, da vi niste ne 
Bosanec, ne Hrvat, ne Srb, da izhajate iz 
drugega okolja.
Latal: Ne izhajam iz drugega okolja, sem 

rojen v Sarajevu, vendar sem proizvod 
drugega okolja. Moj ded je bil v času Av- 
stro-Ogrske strojevodja na Češkem in ga 
je poklic pripeljal v Bosno. Tuje zasnoval 
družino. Moja mati pa je bila rojena v Do
lomitih v Italiji in je s svojimi starši prišla 
v Bosno. Moja žena je po poreklu Rusinja. 
Takih zakonov in takih družin, kot je moja, 
je v Bosni veliko. Še danes naletite v Sa
rajevu na takšno multinacionalnost, četudi

se vedno pogosteje ob vsakem imenu in 
priimku sprašujemo, ali gre morda za Srba, 
Muslimana, Hrvata, morda Žida. Značilnost, 
ki se pojavlja v zadnjem času v Sarajevu 
in Bosni, no niti ni več značilnost, saj traja 
že kar dolgo, je, da ljudje prav iz takih družin, 
kot je moja, začenjajo ustanavljati zveze 
in združenja državljanov - mimogrede, tudi 
Zveza Slovencev v Sarajevu je zelo aktiv
na. Delujejo ne le v Sarajevu, marveč tudi 
v Tuzli, Zenici, Kaknju, povsod tam, ka
mor je industrijski razvoj v časih Avstro- 
Ogrske pripeljal tujce. Ti sedaj v vojnem 
času, ko se ne morejo več opredeljevati za 
Jugoslovane - poprej je bilo zanje značilno 
•prav to in je bilo ob zadnjem popisu v Bosni 
kar 27 odstotkov Jugoslovanov - čutijo, 
da so se znašli v položaju manjšine in si 
prizadevajo za svojo nacionalno zaščito, 
zato se ta društva pojavljajo kot gobe po 
dežju.

Panorama: Ena zadnjih predsednic 
bosanske SZDL Edina Rešidovičje 
napovedala, da bo v primeru nacionalnega 
spopada v Bosni tekla kri v zakonskih 
posteljah.
Latal: Po Bosni kri že teče, mnogi hočejo 

Bosno razdeliti, vendar jo je težko razde
liti. Spadam v tisto skupino ljudi, ki živijo 
v Bosni in Hercegovini, ki je globoko 
prepričana, da niti sedaj ob velikanskem 
sovraštvu, ki vlada med ljudmi, Bosne ni 
mogoče deliti. Kako naj vem, kateri moj 
del je češki, kateri italijanski, kateri pa 
bosanski, saj sem se tu rodil in živel, imam 
tukajšnje navade in običaje. Sedaj imamo 
zelo zanimiv položaj, ko ob etničnem čiščenju 
določenih področij, iz Vojvodine na primer

prihajajo Hrvati na Hrvaško. Oni govorijo 
ekavsko, njihovi običaji sploh niso podob
ni običajem Hrvatov na Hrvaškem, edino 
vera je ista. Tako je tudi v Bosni. 

Panorama: Vendar realna politika nima 
dosti zveze s takšnimi, rekel bi iluzijami, 
kot nam jih opisujete.
Latal: Včasih se sprašujem, ali so moja 

razmišljanja, ki so hkrati razmišljanja šte
vilnih Sarajevčanov, res iluzije. Tudi če 
pogledamo Tuzlo, edino mesto poleg Vareša, 
v katerem niso zmagale nacionalne stranke, 
gre za podobna razmišljanja. No, v Varešu 
je sedaj drugače, saj so vse prebivalce 
pregnali.

Panorama: Potemtakem je temeljni strup v 
nacionalnih strankah?
Latal: Prepričan sem, da ljudje plačujejo 

grehe, ker so volili za nacionalne stranke. 
Tisti, kije glasoval za nacionalne stranke 
v Bosni, bi se moral zavedati znanega dejstva, 
da kdor v Bosni glasuje za nacionalne stranke, 
glasuje za hude nerede in spopade med ljudmi, 
celo znotraj družin. Nihče med nami ni verjel, 
da bo prišlo do tako krvave vojne. Celo ko 
se je ta vojna začela, smo bili prepričani,

da bodo ti spopadi trajali kratek čas in da 
bo do njih prišlo le v lokalnih okoljih, ki 
gravitirajo k Srbiji in kjer so bile že v drugi 
svetovni vojni storjene velike napake. Znano 
je na primer, da so na mostu v Foči čet
niki metali v Drino poklane Muslimane. 
Ista stvar se je na žalost ponovila in vi
deti je, da se od zgodovine nismo veliko 
naučili.

Panorama: Prej smo v Bosni in Hercegovini 
govorili o Srbih, Hrvatih in Muslimanih, 
sedaj seje začel uporabljati pojem Bošnjak, 
ki vključuje predvsem Muslimane. Kaj za 
vas pomeni opredelitev Bošnjak?
Latal: Ta pojem izhaja iz obdobja Avstro- 

Ogrske. Ko je ta anektirala Bosno in je potekal 
prvi popis prebivalstva, 1895. leta, tedaj 
je Avstro-Ogrska z dekretom prepoveda
la, da bi se kdorkoli opredeljeval za Hr
vata ali Srba, ne kot Musliman; prizna
vala je edino versko opredelitev: rimoka- 
tolike, pravoslavno ortodoksne in musli
mane. Katoliška cerkev nikoli, tudi dan
danes ne, ne more oprostiti Avstro-Ogr- 
ski prepovedi, da bi se Hrvati v Bosni 
imenovali Hrvati. V popisu prebivalstva 
ne boste našli nobenega Hrvata, ne Srba 
ali Muslimana; našli boste manjšine, Ita
lijane, Slovence, Madžare, prej naštetih pa 
ne. Od tedaj torej to izhaja, in morda ve
ste, da Avstrijci tudi danes za ljudi iz Bosne

uporabyajo izraz Bošnjak. Sčasoma se je 
to spremenilo v Bosanec, če smo iskreni, 
seje tudi v Sloveniji za vse tiste, ki so bili 
z juga, govorilo, da so južnjaki. Izraz Bošnjak 
v Bosni še ni v celoti sprejet, so stranke, 
in to muslimanske, ki izraza ne sprejemajo. 
To je zaenkrat termin vladajoče muslimanske 
stranke. Najbrž je okoli 90 odstotkov 
Muslimanov v Bosni sprejelo naziv Bošnjak. 

Panorama: Smo v fazi, ko lahko rečemo, da 
bodo v Bosni tri ali najmanj dve državi; 
kako komentirate to - skoraj - dejstvo? 
Latal: Ali poznate v svetu državo, v kateri 

obstajajo dve, tri države? Ali obstaja taka 
ustavna ureditev? Amerika je sestavljena 
iz držav, toda vemo, kakšna ureditev je 
to. V Bosni tak ustavni princip ni mogoč. 
Možen je za krajše obdobje, da se položaj 
umiri, vendar če Bosna ne bo enotna država, 
v avnojskih ali kakih drugih mejah, to pomeni 
novo vojno. Vsaka delitev Bosne po nacio
nalnih načelih pomeni prav to. Na zaho
du tega žal ne morejo razumeti. 

Panorama: Toda očitno velja to tudi za 
Srbijo in Hrvaško!
Latal: Ne da ne moreta razumeti. Gre 

za nekaj drugega. Ti dve državi si priza
devata z vojno povečati svoje ozemlje. To 
pa lahko dosežeta edino na račun Bosne 
in Hercegovine. V tej delitvi Bosne in 
Hercegovine vidita tudi določeno opravičilo 
za vstop v vojno. Nekega dne bo treba položiti 
račune za velikanske človeške izgube, ljudem 
in zgodovini bo treba pojasniti, čemu tolikšne 
žrtve. Sedaj vidite veliko evforijo, ko osvo
bodijo določena območja. Organizirajo takšne 
manifestacije, da takšnih še Tito ni znal. 

Panorama: Zanima nas vloga islamskega 
fundamentalizma pri vsem tem. Je točno, 
da so velike razlike med osrednjo Bosno, 
Sarajevom in zahodno Bosno, Bihačem? 
Latal: Islam je povsod islam, kot je tudi 

katolicizem povsod katolicizem. Lahko ločimo 
verske sekte, toda temeyi so isti. Še zla
sti so isti tu, v Bosni, na Balkanu. Obstajajo 
druge razlike. So nekateri bolj evropski kot 
drugi? Če bi to vprašanje postavili Musli
manu v Sarajevu, bi bil užaljen, rekoč, to 
so kmetje. Velika Kladuša je nekoč pome
nila slepo črevo Bosne in Hercegovine. Tam 
so se dogajale stvari, ki se niso nikoder 
drugod v Bosni. Zgodilo seje, da sta se vojaško 
spopadla dva brata, ne da bi se spopadli 
dve muslimanski identiteti, marveč dve 
družini iz istega debla. To je rezultat po
litike. Bil sem na sojenju Fikretu Abdiču
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v Bihaču, sojenje je trajalo tri mesece. Nisem 
spremljal le na sodišču, marveč sem skušal 
prodreti v korenine teh odnosov. Med 
Bihadem in Veliko Kladušo je bil velikan
ski prepad v odnosih, interesih. Abdič je 
takrat trdil, da je pivovarna v Bihaču 
zgrešena investicija. Toda kaj je bilo v resnici? 
On je potreboval kapital, da bi naprej gradil 
piščančje farme in vse drugo v Veliki Kladuši. 
Kapitala ni bilo dovolj, nekomu gaje bilo 
treba vzeti, da bi ga dobil drugi. Tako je 
prihajalo do nasprotij. Najprej osebni in
teres posameznika, kije vedel, da če bodo 
nehali graditi v Bihaču, bodo nadaljevali 
v Kladuši, tu pa ima on zagotovljeno delo, 
in narobe, oni v Bihaču je vedel, da v primeru 
prekinitve ne bo dela v Bihaču ne zanj ne 
za njegovo družino. Cel čas je tlel obsežen 
spor med obema krajema, med Bihačem 
in Cazinom na eni in Kladušo na drugi strani. 
Gre pa za območje, ki ga morda deli petdeset 
kilometrov razdalje, in to ne zračne linije, 
marveč po ovinkastih cestah. Kako torej 
na takem območju dojeti, da so eni evropsko 
usmerjeni, civilizirani, drugi pa provzho- 
dno usmerjeni.

Panorama: Vendar sta s to politiko, ki jo je
zastopal Abdič, manipulirali tako Hrvaška
kot Srbija.
Latal: Zato ga tudi varujeta. Če bi on še 

enkrat prišel pred sodišče v Bihacu, tedaj 
bi se razkrilo zelo veliko velikih skrivno
sti. Dvomim, da bo kdajkoli prišel pred sodišče. 
To bi bilo preveč usodno tako za Tudmana 
kot za Miloševiča. Abdič je bil v času se
danje vojne namreč zelo pogost gost, ne vem, 
če tudi dobrodošel gost, v Zagrebu in Beo
gradu. Gotovo je nekaj na tem, veste pa, 
da ljudje, ki veliko vedo, hitro končajo.

Panorama: V Bosni divja vojna. Zanima
nas, od česa ljudje sploh lahko živijo. Ali
sploh deluje kakšna proizvodnja poleg
vojaške industrije?
Latal: Največ ljudi, rekel bi 80 odstotkov, 

živi od humanitarne pomoči. Le malo jih 
živi od lastnega dela. Proizvodnja v Bo
sni znaša kakih 20 odstotkov tiste iz leta 
1990. Poskušajo jo povečati, vendar je to 
zelo težko. Zakaj? Naj vas spomnim, da 
je bila Bosna in Hercegovina surovinsko 
energetska baza nekdanje Jugoslavije. Tu 
so bile velikanske termocentrale, tudi Slo
venija je imela tu svoj kapital, pa Hrvaška, 
imeli smo tri železarne, velike rudnike, 
koksarne, bilo je ogromno industrije, kije 
proizvajala na tone in tone, plačevalo pa 
se je z dinarjem, ne pa milijoni dinarjev. 
Velika proizvodnja^ torej za mal denar. Zdaj 
te proizvodnje ni. Železarna ne more živeti 
brez luke Ploče, zanjo sta potrebni dve 
hidrocentrali na Neretvi. To so poglavit
ni razlogi majhne proizvodnje. Kako bo z 
industrijo v Bosni v prihodnje, je težko reči. 
Nekateri si prizadevajo ohraniti železar
no, drugi bi raje, da dokončno propade. Danes 
je namreč vse tisto, kar je Bosna proizvajala

za domače potrebe, proizvodnja za tujino. 
Zdaj bosta Hrvaška in Slovenija kupovali 
surovine tam, kjer bo cenejše. Tudi Bosna 
bo kupovala finalne proizvode tam, kjer 
bodo cenejši. Tega nekateri ljudje v Bosni, 
tudi gospodarstveniki, še niso v celoti dojeli. 
Hkrati pa naj poudarim, da se tudi neka
teri gospodarstveniki v Sloveniji in na 
Hrvaškem, da Srbije ta trenutek ne omenjam, 
ne zavedajo, da bo v bodoče šlo za različne 
države, z mejnimi zapornicami, s svojimi 
carinskimi sistemi, kjer ne bo več mogoče 
delati tako, kot v nekdanji Jugoslaviji. Bojim 
se, da so bili eden izmed vzrokov vojne, 
ne poglavitni sicer, tudi neurejeni ekonomski 
odnosi. Naj vas spomnim, da smo ves čas 
drug drugemu zatrjevali, kako nas drugi 
izkorišča. Nerazviti so to pripisovali razvitim, 
razviti pa trdili, da so krivi nerazviti, to 
pa je ustvarjalo osnovo za dograjevanje 
konfliktov, ki so se prelivali na nacional
ne osnove. Na Hrvaškem so trdih namreč, 
da so izkoriščani Hrvati, v Srbiji, ne daje 
izkoriščana Srbija, marveč Srbi. Nekemu 
profesorju matematike iz Beograda sem 
na vprašanje, zakaj smo proti Srbom, 
presenečen odgovoril s protivprašanjem: 
koliko je ena plus ena plus ena. Bilje kar 
malo užaljen, da zastavljam tako neum
no vprašanje. Ko sem vztrajal, je odgovo

rili, daje vsota tri. Ni, sem mu odgovoril, 
ena je. Poglejte, vi berete Politiko, poslušate 
radio Beograd, gledate TV Beograd. To niso 
trije mediji, to je en medij, ena politika, 
ki jo plasirajo skozi tri medije. Ljudje so 
počasi, postopoma in nazavedno sprejeli 
politiko, ki so jim jo ti mediji ponujali. 

Panorama: V Sarajevu se srečujete z ljudmi 
različnih narodnosti. Nam lahko poveste, 
kako so sprejeli sedanje hude poraze 
Srbov? Ali pa prejšnje zmage Hrvatov? 
Latal: Težko je karkoli posploševati. V 

Sarajevu ni splošnega mnenja. V Sarajevu 
lahko naletite na Srba, ki vsega tega, kar 
seje dogajalo, ne bo javno podpiral. Ce pa 
sedete z njim in se začnete pogovarjati, vam 
bo povedal, da so Srbi morali vstopiti v 
vojno, saj sojih hoteli izgnati iz Bosne. Tudi 
takšna prepričanja so. Moj sosed na pri
mer, Srb, je izgubil nogo. Ko sem se pogo
varjal z njim, mi je rekel, to granato, ki 
mi je odnesla nogo, so izstrelili Muslima
ni. Človek je najbrž laže prenesel svojo izgubo 
prepričan, da tega niso naredili njegovi. 
Potem pa mi je zatrjeval, da so tudi gra
nato v ulici Vase Miškina izstrelili Musli
mani, pa vse druge, kjer so bile znane žrtve. 
Nato sem ga vprašal, ali so Srbi izstrelili 
sploh kakšno granato. Ni mi odgovoril. Naj 
se vrnem na vaše vprašanje. Vzemimo 
Hrvate. Ti imajo v Sarajevu tri hrvaške 
politične stranke: HDZ, HSS in HSP. Zdaj 
se menda formira še četrta hrvaška 
meščanska stranka. Tri ali štiri hrvaške 
stranke torej, pa vsaka ima svoje, povsem 
različne poglede na hrvaško politiko do Bosne. 
Medtem ko je za ene nesrečna, povsem 
zgrešena in jo vzporejajo z beograjsko, jo 
drugi popolnoma podpirajo.

Panorama: Hrvati so imeli v bosanskem 
predsedstvu zelo pametnega in poštenega 
človeka, Kljvjiča, kije zastopal pametno 
politiko, najbrž so imeli tudi Srbi take ljudi. 
Latal: Tudi danes jih imajo. Samo pra

vim, da na nobeni strani ni enotnega mnenja. 
V Bosni imate pri Hrvatih Hrvaški narod
ni svet, ki ga vodi dr. Ivo Komšič, član 
predsedstva Bosne in Hercegovine in pre
dsednik Hrvaške kmečke stranke. Srbi imajo 
Srbski državljanski svet, ki ga vodi dr. Mirko 
Pejanovič, tudi član predsedstva. Tma.m celo 
občutek, daje v tem trenutku Srbski državljan
ski svet precej bolj angažiran v prizadevanjih 
za mir od hrvaškega narodnega sveta in 
hrvaških strank. Hrvati so v pogledih zelo 
razdeljeni, za razliko od Srbov v Bosni, vsaj 
organiziranih Srbov v Bosni, M niso razdeljeni. 
Srbi so razdeljeni samo na dve opciji: tiste 
na Palah, ki morajo v vojaškem viharju 
poslušati tisto, kar jim diktira Karadžič - 
četudi so že tudi tam neodvisni poslanci, 
ki so jih vrgli iz parlamenta in so se ves 
čas zavzemali za mirno rešitev - in Srbski 
državljanski svet. Taje tako vpliven in prisoten 
v mednarodnih pogajanjih, da se nihče od 
članov kontaktne skupine, nihče od miro
vnih posrednikov, ki pridejo v Sarajevo - 
celo ko gre za Ruse, ki še vedno izražajo 
najmočnejšo podporo Beogradu in Palam - 
ne izogne stikom s Pejanovicem in Srbskim 
državljanskih svetom. Srbski svet so po
vabili na pogovore v Moskvo, pa v London, 
Pariz in vendarle pomeni neko politično silo. 
Sicer politično silo brez vojske, četudi svet 
v Bosni priznava samo tiste politične sile, 
za katerimi stoji vojska.

Panorama: Ali to pomeni, da v nasprotju z 
nacionalnimi strankami, meščanske 
stranke, kot liberalna, SDP pomenijo danes 
v Bosni zelo malo?

Latal: V parlamentu pomenijo zelo malo, 
so zelo aktivne, angažirane, imajo svoje 
medije, ki so zelo poslušani, vendar v samem 
parlamentu ne morejo spremeniti ničesar 
pomembnega.

Panorama: Ali verjamete, da bi v 
doglednem času nacionalistične stranke 
lahko zgubile prevlado v parlamentu in bi 
jih nadomestile meščanske stranke?
Latal: Bojim se, da se prav kmalu to žal 

ne bo zgodilo. Če bi v Bosni organizirali 
volitve, na primer na začetku prihodnjega 
leta, bi bila zmaga nacionalnih strank še 
večja.

Panorama: Sedaj vsi trdijo, da so agresorji 
v Bosni Srbi. Kaj vi pravite o tem ?
Latal: Zame so agresorji Srbi. Zame se 

je vojna na Balkanu, na prostoru bivše 
Jugoslavije začela v Beogradu. Vendar je 
naletela na plodna tla tako v Zagrebu kot 
v Sarajevu.

Panorama: Kako pa ocenjujete odnos 
slovenske države do vojne v Bosni? 
Nekateri trdijo, daje Slovenija na 
zunanjepolitičnem področju premalo 
aktivna pri urejanju razmer na Balkanu. 
Latal: Slovenija je najmanj boleče preživela 

to vojno. Lahko sicer govorimo o drugih 
posledicah vojne za Slovenijo, to, da je iz
gubila zelo kakovosten trg za svoje izdelke. 
Rekel bi, da je Slovenija, upoštevajoč raz
mere, Bosni znatno pomagala s humanitarno 
pomočjo, rekel bi celo, da je pri tem prese
gla svoje zmožnosti. Vladi v Sarajevuje dejala 
kar največjo politično podporo. Druga stvar 
je, da je Slovenija, enako kot Bosna, ali pa 
če hočete Avstrija, majhna država, ki v 
mednarodnih okvirih s svojo politiko ne more, 
kaj bistvenega doseči. Spremljam pa drugo 
stvar - in na to skušam opozarjati v svojih 
člankih v Delu - to je, da vsaka kriza, vsaka

nesreča prinaša tudi nekaj pozitivnega. Zdi 
se mi, da to plat mojega pisanja v Ljubljani 
slabo spremljajo, vsaj za ljudi v politiki bi 
tako trdil. Kitajci imajo v svojem jeziku za 
krizo dva znaka - pozitivnega in negativ
nega. Slovenija bi morala biti v Bosni ve
liko bolj angažirana, v svojem interesu, ne 
v interesu Bosne. Če se že prej nismo naučili, 
bi se lahko iz te vojne, namreč da med nami 
morajo v prihodnje veljati čisti ekonomski 
odnosi, nobena ljubezen, nobeno bratstvo, 
nobena enotnost. Ko sem že omenil dva znaka 
za krizo pri Kitajcih, bi vas spomnil, da je 
po Zalivski vojni v Kuvajtu prišlo do indu
strijske vojne, vojne kapitala, da bi prišel 
v Kuvajt, vojne za prevzem obnove. V Evropi 
ni več velikih investicij in Bosna bo edina 
velika investicija. Že sedaj je govor o kakih 
šestih, osmih milijardah dolarjev za obno
vo. Bosna in Hercegovina ima svojo vizijo, 
ki sicer še ni določena, ker še ni jasno, kako 
se bo končalo, vendar naj bi bila prosta ca
rinska cona, dostopna vsem. Številne države 
si prizadevajo za dostop in celo spreminjajo 
svojo politiko. Francija, konkretno, in to zelo 
očitno, da bi preko Bosne, izrabljajoč določene 
komparativne prednosti Bosne v islamskih 
državah, da bi z njimi lahko trgovala. Gre 
za Bližnji in Daljni vzhod, nato pa bodo, 
verjemite, prišle na vrsto še države nekdanje 
Sovjetske zveze, v katerih pretežno živijo 
muslimani. Kdor bo hotel dobiti posle v teh 
državah, bo moral imeti dobre odnose z Bosno. 
Lahko je konkurenčen, lahko ponuja kapi
tal, vendar je Bosna povezala ves islamski 
svet, in četudi se bodo islamske države še 
naprej vojskovale, ne boste našli nobene, ki 
ne bi podpirala Bosne. Gledano v tem kon
tekstu, bo v Bosni na voljo veliko denarja - 
ko se bo vojna končala, in to dokončno končala 
- četudi nihče ne meče denarja stran. Za naše 
pojme bodo vlagali v Bosno velikanska sre
dstva. Nekateri načrti so že sedaj pripra
vljeni. Kar zadeva Slovenijo, bosanski go
spodarstveniki so zelo naklonjeni slovenskim 
in utegnilo bi se zgoditi, da bi skupaj nasto
pali pri obnovi Bosne in skupaj na tujih trgih. 
Med pogovorom z visoko politično osebno
stjo v Sarajevu sem slišal tole: prvič, slo
vensko gospodarstvo ni dovolj pogumno, vsi 
drugi se nam ponujajo, Slovenci pa ne, in 
drugič, najprej moramo razrešiti vprašanja 
Ljubljanske banke in deviznih varčevalcev 
iz Bosne. Ljubljanska banka v Sarajevu ni 
bila kakšna organizacija združenega dela, 
kot smo rekli, marveč le podružnica, ne pravna

oseba. Verjemite, da v Bosni ne bodo resno 
sprejeli kakšnih sugestij, aranžmajev in 
načrtov, dokler Slovenija ne bo pokazala 
interesa, da bi ta problem razrešila. 

Panorama: Nam lahko poveste, kaj danes v 
Bosni pomeni, biti novinar?
Latal: Ves čas vojne v Bosni ni bila uve

dena cenzura. To je posebnost in odlika Bosne. 
V treh in pol letih vojne v Bosni sam ni
sem imel resnejših problemov. Morda sem 
v kakšnem trenutku imel nekaj manjših 
težav, ki so vedno izhajale iz tega, da so 
tisto, kar sem pisal v Delu, zelo hitro, 
praktično že naslednji dan, v drugačnem 
kontekstu posredovali mediji s Pal, deni
mo njihova časopisna agencija Srna. Ni bilo 
prijetno, ko sem napisal članek o tem, da 
Sarajeva niso izropali četniki, marveč 
uniformirani ljudje. To je bilo leta 1992, 
ko je bilo v Sarajevu veliko paravojsk, 
privatnih vojsk, nekakšnih uličnih enot. 
To je posredovala Srna, vendar samo en 
moj stavek, nato pa je še dodala svoje. V 
članku v Delu sem opozoril na prizadevanja 
takratne oblasti v Sarajevu, da bi začela 
delovati pravna država. Tedaj sem bi po
vabljen na - kot se temu reče - informa
tivni pogovor. Ko so me vprašali, odkod 
imam podatke in kako lahko to napišem, 
sem odgovoril, daje pjihov minister prvi 
povedal, da je Sarajevo ostalo blokirano 
zaradi interesov srbske, hrvaške in mu
slimanske mafije. Tudi predsednik Izetbegovid 
je ob neki priložnosti izjavil, da Sarajeva 
niso izropali četniki, marveč neodgovor
ni vojaki brez kontrole. Po tem nisem imel 
več težav.

Panorama: Niste živeli samo v Sarajevu, 
marveč ste dogodke spremljali marsikje na 
kraju samem?

Latal: Med trajanjem vojne sem štirikrat 
obšel praktično vsa območja, ki so pod 
kontrolo armade BiH. Bil sem tudi v delu 
zahodne Hercegovine na območju pod 
nadzorom HVO, bil sem v bližini Brčkega, 
v Tešnju, Gradačcu, Zenici. Moram pove
dati, da so vojne tragedije lahko zelo različne. 
Tuzla ni niti približno toliko trpela kot 
Sarajevo. Zenica je mesto, kjer vas z avto
mobilom vozijo pol ure, da bi vam poka
zali, kje je padla granata. Vendar, kaj je 
uničilo gospodarstvo teh mest? V Zenici 
blokada, prekinitev železniških zvez je zaprla 
železarno. Škoda je velikanska, kot da bi 
jih obstreljevali z granatami. Ponekod je 
škoda neposredna, kot posledica vojnega 
delovanja, drugod posredna zaradi blokade. 
Še nekaj je, v teh mestih skoraj dve tretjini 
prebivalcev tvorijo begunci. Miru ne bo, 
dokler se begunci ne bodo vrnili na svoja 
območja ali jih bodo vsaj določili začasna 
bivališča, kjer bi bili, dokler ne bo mogoča 
vrnitev v njihove lastne domove, v stano
vanja, na svoje njive. Mentaliteta begun
cev je povsem drugačna. V Sarajevu bo
ste, če boste v njem živeli sedem dni, začutili 
med muslimani staroselci in muslimani 
prišleki odnos, ki ni niti malo miroljuben. 
Tega je veliko, begunci nikjer niso dobrodošli, 
četudi so to begunci tvojega naroda. Tudi 
če so to sorodniki, začnejo v štirinajstih 
dneh motiti vaše življenjske navade, ritem. 

Panorama: Nekateri vaši poklicni kolegi so 
se opredelili za posamezno vojskujočo se 
stran. To najbrž s profesionalnostjo ni 
združljivo?
Latal: Mislim, da so sovraštvo v tej voj

ni v enaki meri ustvarili naši kolegi novi
narji kot sama vojna in vojni zločini. Me
dijske vojne so strahotne. Ce hočete malo 
črno anekdoto: Djogo, eden urednikov na 
TV Pale, je v Sarajevu vzbudil toliko sovraštva, 
da so ljudje, ko so jih vprašali, kaj bi sto
rili s Karadžičem v primeru, da bi ga ujeli, 
odgovorili, da bi ga zamenjali za Djoga. Takih 
novinarjev kot je bil on, je še, tako v Sa
rajevu kot med hrvaškimi in srbskimi kolegi. 
Velik del novinarjev seje nacionalno opredelil, 
šovinistično nacionalistično, in sprejel, da 
je postal instrument politike ter stopil v prve 
bojne vrste te politike. Resnici na ljubo pa 
je treba povedati, da precejšnje število 
novinaijev.opravlja svoje delo zelo vestno, 
pošteno. Konec koncev je prav neverjetno, 
da se v takšnih časih v Sarajevu odpirajo 
nove radijske postaje, ustanavljajo novi 
časopisi, nekateri seveda tudi usihajo, vendar 
je vendarle vedno več neodvisnih medijev. 

Panorama: Zanima nas, kako se sploh 
lahko pogovarjate s takšnimi 
nacionalističnimi novinarji.
Latal: Pogovorov ni, pogovarjamo se lahko 

samo preko medijev. To so ta, kot bi mi 
novinarji rekli, medijska obstreljevanja.

Marjan Horvat 
Igor Žitnik



Piše: Martin Ivanič
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CERKVE
Javna kritična obravnava rimo- 

katoliške cerkve pri nas dandanes 
prinaša več tveganj. Eno prvih je, da 
boš zavoljo tega proglašen za človeka, 
ki žaluje za “redečimi” časi. O neu
mnosti, ki enači prejšnji režim in t.i. 
jugoslovanarstvo, pa je sploh škoda 
izgubljati besed. Gre torej za tveganje, 
da boš zaradi kritičnosti do glavne 
verske ustanove na Slovenskem obtožen 
nedemokratičnosti in protislovenstva. 
Spet gre za nov in povsem neumen 
enačaj nedemokrat = “nepatriot”.

Nasledpje pomembno tveganje za
deva področje poklicnega (morda lahko 
rečemo tudi javnega) udejstvovanja. 
Če počneš karkoli, kar je lahko povezano 
tudi s sicer povsem normalnimi stiki 
s cerkvenimi ustanovami in ljudmi, 
pa tudi s tistimi ustanovami in ljud
mi, pri katerih prevladuje močan rimo- 
katoliški duh, kaj lahko naletiš na celo 
vrsto blokad. Te niti niso nujno zelo 
čitne, lahko te “izolirajo” na povsem 
eleganten način. Ker pa vemo, kaj danes 
pomeni delovno mesto, je to lahko celo 
zelo veliko tveganje. In tako deluje, 
kot da v resnici ti sam mešaš “poli
tiko” s poklicem. Končno pa je vse to 
še bolj negotovo zaradi nekakšnega 
črednega nagona v ljudeh. Ta namreč 
deluje v smeri lagodnega prilagajanja 
razmeram, kakor ga že poznamo iz

časov prejšnje politične monolitnosti. 
Delovalaje tako, daje okolje samo po 
sebi izločalo in omejevalo tiste druge 
in drugačne, ki so želeli ohraniti svobodo 
duha. Govorim o tveganju, ki je po
sledica nepripravljenosti okolja, da 
zavoljo tebe karkoli tvega.

Ta uvod je bil potreben zato, da bi 
lažje razmišljal o tistem pojavu, ki mu 
nekateri danes pravijo, da se Cerkev 
vse bolj očitno postavlja na stran strank 
“slovenskepomladi”. (Navednice upo
rabljam zgolj zato, ker gre tu za 
nekakšno prispodobo; o resnični “pom- 
ladnosti” teh strank bi morali izčrpneje 
razpravljati.)

Tudi sam sem blizu takšnemu stališču, 
in sicer toliko boj, kolikor glasneje Cerkev 
razglaša načelo svoje politične ekvidi- 
stance, torej “enake razdalje” do vseh 
političnih dioptrij in strank. To pa nikakor 
ne držj kar pa načeloma lahko razu
mem. Ce najprej ponazorim, zakaj to 
po mojem ne drži, je treba spomniti 
na nekaj samo na videz neočitmega. Proti 
logičnemu pričakovanju se v zadnjem 
času Cerkev navezuje na pohtiko So
cialdemokratske stranke Slovenije in 
na samega Janšo veliko bolj, kot je to 
običajno za razmerja Cerkve in podobnih 
(socialdemokratskih!) strank v politično 
in strankarsko bolj stabilnih okoljih. 
Se pravi tudi bolj kot na politiko Slo

venskih krščanskih demokratov in na 
osebnost L. Peterleta. Teh sicer Cerkev 
noče in ne namerava “zatajiti”, mar
več jih na neki način samo kaznuje 
zavoljo njihove pregrešne koalicije z 
obema “komunističnima” strankama, 
z LDS in ZLSD. Takšno ravnanje lahko 
razumemo tudi kot svarilo, vendar ne 
le krščanskim demokratom!

Prej sem rekel, da ne morem sprejeti 
teze Cerkve o njeni politični ekvidi- 
stanci in še mapi teze o njeni nepo
litičnosti, da pa njeno ravnanje načeloma 
lahko razumem. S tem mislim zgolj 
na realen položaj tako močne ustanove, 
kot katoliška Cerkev v resnici je. Iz 
tega njenega položaja, iz njene real
ne moči nujno izhaja tudi določena 
logika. To je logika samozavesti in 
implicitne zahteve po ustrezni vlogi 
v družbi. Nedvomno je imela določeno 
“maso” Cerkev tudi v prejšnjem času, 
čeprav je bila v letih po 8. svetovni 
vojni z vrsto ukrepov, ne nazadnje 
tudi s številnimi sodno-političnimi pro
cesi proti duhovščini, izjavnega življenja 
skoraj povsem izrinjena in je šele v 
zadnjem obdobju “komunizma” dobi
vala ustreznejše mesto.

Po zlomu “komunizma” je Cerkev 
doživela svojevrstno zadoščenje. Njen 
poglavitni tekmec je pač precej neslavno 
izpadel iz tekme. Takšno gledanje seveda 
odseva zgrešeno pojmovanje obeh, 
Partije in Cerkve. Prva je hotela ne 
samo ves politični prostor, temveč tudi 
duhovnega, druga pa se tudi samo z 
duhovnim prostorom ni zadovoljevala, 
ampak je hotela gospodariti tudi v 
pohtičnem dvorišču. Zato rjen tekmec 
niso bile druge cerkve in veroizpovedi 
na Slovenskem, kakor bi logično 
pričakovali, marveč je glavno tekmico 
videla v vladajoči Partiji.

Čeprav je vladavine Partije konec 
in bi se lahko Cerkev zadovoljila s tem, 
daje dobila nazaj nesorazmerno večino

duhovnega prostora, se tu ne more 
ustaviti, marveč še vedno tekmuje z 
že mrtvim tekmecem. Zato na silo in 
nepremišljeno osvaja tudi politični teren. 
Šele ta zmaga bi potešila tako njene 
prvinske apetite (ki jih je kazala ves 
čas v zgodovini in se nikoli ni zado
voljevala samo z duhovnim posedo
vanjem ljudi, kar bi sicer moral biti 
njen prvinski interes), in ji prinesla 
tisto pravo zadoščenje po več deset
letjih “političnega in duhovnega stra- 
deža” po 8. svetovni se torej politično 
opredeljuje na terenu prejšnjih desetletij, 
ne pa na podlagi današnjih političnih 
razmer in predstavnikov različnih po
litik. Liberalno demokracijo in Združeno 
listo, zlasti seveda zadnjo, bi sprejela 
in sprejemala povsem drugače, če bi 
pred njo v celoti pokleknili, če bi ji 
priznali popolno duhovno in politično 
zmago, če ji ne bi oponašali njenih zgo
dovinskih grehov in bi ji torej dali 
popolno in celovito zadoščenje. Dok
ler pa bosta obe na neki način vztrajali 
- četudi samo na tisti objektivno po
zitivni dediščini prejšnjega sistema, 
se pravi tudi na pozitivnem stališču 
do narodnoosvobodilne vojne, bo za 
Cerkev veljalo, da duh stare Partije, 
njene smrtne tekmice, še živi in straši.

Cerkev si bo zato še naprej iska
la in nabirala vsakršne zaveznike 
po načelu sovražnik mojega so
vražnika je moj prijatelj. Tako je 
ravnala že med 8. svetovno vojno 
in si pred narodom in pred svobo
domiselnim svetom precej umazala 
obraz. Zavoljo te izkušnje bi bilo 
razumno pričakovati, da bo politični 
del njenega javnega udejstvovanja 
sedaj veliko bolj premišljen in ura
vnotežen, da ne bo ponavljala na
pake s poglabljanjem že obstoječih 
delitev in nasprotij. Da torej s svojim 
ravnanjem ne bo tvegala porajanja 
novih skrajnosti.

Na Okinavi se nadaljujejo demon
stracije proti ameriškim vojaškim 
oporiščem. Neposredni povod je 
bilo posilstvo japonske srednješolke, 
ki so ga zagrešili trije pripadniki 
ameriških oboroženih sil. Javnost 
je zahtevala takojšnjo izročitev 
krivcev japonskim oblastem. 
Ameriški komandant pa je to 
zavrnil. Skliceval seje na posebno 
odredbo ameriško-japonskega 
sporazuma, ki ameriškim vojakom 
daje poseben pravni status. Ker 
je takšno tolmačenje še bolj ogorčilo 
okinavsko javnost, je bil končno 
prisiljen popustiti.

Dogajanja na Okinavi, največjem 
otoku v otočju Rjukju, ki je 800 
km oddaljeno od Japonske, do zdaj

niso imela večje odmevnosti v 
japonski javnosti. To pot je bilo 
drugače. Vsa zadeva je sprožila 
val protestov v mnogih predelih 
Japonske, še posebej v Tokiu. Na 
raznih zborovanjih in v delu tiska 
se je začelo razpravljati, ali je v 
sedanjih spremenjenih mednaro
dnih okoliščinah sploh še potrebna 
prisotnost 46.800 ameriških 
vojakov. Ali ni Japonska kot go
spodarska velesila sposobna sama, 
brez ZDA, zagotavljati varnost in 
ozemeljsko celovitost?

Po drugi svetovni vojni so ZDA 
dvajset let odločno zavračale 
zahteve vseh japonskih vlad za 
vrnitev otočja Rjukju z Okinavo 
kot osrednjim delom. Poleg argu

menta, daje to bilo nekdaj samo
stojno kraljestvo, je bilo vsem jasno, 
da ZDA hočejo imeti v tem delu 
Tihega oceana poseben položaj, s 
katerim bi vsestransko, še pose
bej pa vojaško zagotavljale svoje 
strateške interese. Šele leta 1978 
je Washington pod pritiskom ja
ponske javnosti pristal na vrni
tev tega otočja. Toda japonska 
vlada, ki ji je takrat predsedoval 
Sato, je morala plačati visoko ceno. 
Obvezala seje za trajno prisotnost 
ameriških oboroženih sil na Oki
navi, nad katerimijaponske oblasti 
ne bodo imele nobene jurisdikcije. 
Opozicija v parlamentu je takrat 
ostro nasprotovala. Dokazovala 
je, da še vedno ni zagotovljena 
popolna suverenost Japonske nad 
tem otočjem.

Nedavni zapleti, v katerih je 
posilstvo japonske mladoletnice 
na Okinavi samo “vrh ledene 
gore”, so resno zaskrbeli urad
ni Washington in še posebej Pen
tagon. Izgredi pripadnikov ame
riških oboroženih sil, kijih ni malo, 
bi lahko še bolj obremenili že tako 
skaljene (zaradi trgovinske voj
ne) ameriško-japonske odnose. Če 
bi se na Japonskem širilo gibanje 
za ukinitev ameriških vojaških

oporišč, bi to lahko močno pri
zadelo dosedanjo ameriško stra
tegijo. Ni slučajno, da se je tudi 
v Južni Koreji okrepilo opozicijsko 
gibanje proti navzočnosti ameriške 
vojske. Pomočnik ameriškega 
sekretarja za obrambo, zadolžen 
za “mednarodno varnost”, Joseph 
Nye je pred kratkim javno doka
zoval, da morajo ZDA za nasle
dnjih dvajset let zagotoviti pri
sotnost vsaj 100.000 svojih 
vojakov v Aziji. Po njegovih be
sedah naj bi oni bili “kisik za razvoj 
vzhodne Azije”. Tednik Newsweek 
je ob tem sarkastično pripom
nil, da sploh ne gre za kisik, 
ampak za ameriški nadzor nad 
nadaljnjim razvojem japonskih 
oboroženih sil.

Kar zadeva sredstva za obo
rožitev, je Japonska danes že na 
tretjem mestu v svetu. Njen vojaški 
proračun znaša 50 milijard ame
riških dolarjev. Posebno pozornost 
namenja razvoju vojne mornari
ce. To pa je seveda začelo skrbe
ti ZDA, čeprav so bile prav one 
tiste, ki so v korejski vojni odstopile 
od prejšnje politike demilitarizacije 
Japonske in jo silile v oboroževanje, 
kar je bilo v nasprotju z določili 
japonske ustave.

Ljudje me sprašujejo, kako sem se 
počutila kot nekdapja delavka TV Slo
venija ob razpravi o statutu RTV Kako 
sem se lahko zavzela za vso tisto ne
profesionalno anarhijo?

Vendar je šlo ob statutu RTV za nekaj 
drugega, načelnega - za tisto, kar je 
prav! Svet RTV je statut podprl, odbor 
državnega zbora za notranjo politiko 
in pravosodje prav tako - zdaj pa naj 
bi ga zbor zavrnil, ker mu del pro
grama na TV Slovenija ni všeč!? In 
ker med 8400 delavci z desetimi niso 
zadovoljni!? Je to resno? Prav tako 
neresno bi bilo, če bi se kot poslanka 
odločala na podlagi svojih lastnih zamer! 
Prepričana sem, da je v politiki po
trebna zrelost, s katero se dvignete 
nad osebno raven in določite glede na 
splošno dobro!

V bistvu pa sem se odločila zasta
viti besedo za statut že, ko sem odhajala 
s televizije v državni zbor. Za to so 
me tudi prosili kolegi z RTV Slovenija, 
predvsem tisti, ki delajo na zunaj mary 
vidnih delovnih mestih: na RTV namreč 
ni mogoče urediti prav nobene stva
ri, niti delovnega časa spremeniti, za
posleni nimajo niti sveta delavcev, kakih 
splošno veljavnih pravil igre skorajda 
ni mogoče postavljati, vedno se (lahko) 
najde kdo in reče - na podlagi česa? 
Razpoloženje je podobno agoniji in vse 
je le začasno, od danes do jutri. In tako 
je že nekaj let!

Nekateri poslanski kolegi iz različnih 
strank so dvomili, da bo statut RTV 
dobil soglasje, zato sem se odločila

nagovoriti zbor in mu predlagati, naj 
ga podpre. Še zlasti zato, ker sem videla, 
da vsebina statuta nikogar več ne 
zanima, da imajo praviloma zamere 
na program in kadrovsko politiko. Da 
bi vse to razrešili s sprejetjem ali 
nesprejetjem statuta, to po nekajlet
nih izkušnjah že vem, da je brezup
no. Povsem jasno pa je tudi, daje slo
venska RTV in kadrovska politika ali 
nepolitika plod tranzicijskih razmer 
in da tam ne bo nikoli kadrov in pro
grama, s katerim bi bila politika po
vsem zadovoljna!

Razprava v državnem zboru seje 
po pričakovanju, sprevrgla v kritiko 
televizijskega programa, in to predvsem 
informativnega programa.

Seveda bi lahko imela zelo stroko
vno kritiko televizijskega programa 
in bi z argumenti lahko dokazala nizko 
stoppjo profesionalizma, toda izsiljevati 
vse to s statutom... RTV je seveda zelo 
daleč od idealne, normalne institucije, 
je pa takšna kakršno je v zadnjih letih 
pomagala sooblikovati tudi politika, 
ki seje vselej skušala vmešati v medije 
(in je za tisto, kar danes krizitira, kre
pko soodgovorna); seveda je »vme
šavanje« značilnost vseh politik, ne 
le slovenske, odnos med politiko in 
mediji pa je odvisen tudi od stopnje 
demokratičnosti in profesionalnsoti v 
neki družbi in kvalitetna politika bo 
vedela, da so najslabši naši ali vaši 
mediji oz. novinarji, da so najboljši 
profesionalni mediji! Toda, je slovenska 
politika že na takšni profesionalni ravni,

da se tega zaveda? In je slovensko 
novinarstvo že tako močno in kvali
tetno, da se tega zaveda? Televizijsko, 
na žalost, ne, in tudi razpoznavne pro
gramske politike Televizija nima! In 
zelo malo televizijskih novinarjev! In 
priznatije treba, daje bilo kljub vse
mu slovensko televizijsko novinarstvo 
mnogo močnejše in kvalitetnejše na 
prelomu socializma kot je zdaj!

In koliko profesionalnosti in človeške 
veličine, znanja, poguma, odločnosti 
in navsezadnje bianco podpore bo 
potreboval nekdo, ki bo hotel urediti 
ta kaos!

Večina mojih poslanskih kolegov je 
v statutu najbrž videla le razpis za 
nove odgovorne urednike. Tudi to je 
statut. Toda brez njega je status quo, 
nič se ne spremeni, vodstvo ostaja, 
odgovorni uredniki ostajajo...

Kdor pa je nameraval z nesoglasjem 
k statutu menjavati zdajšnje vodstvo 
RTV, je bil seveda kratkoviden in 
politično nemoder, saj bi igre trajale 
vsaj leto dni, takrat pa zdajšnjemu ge
neralnemu direktorju poteče mandat 
in bitka se bo spet začela...

Tako sem soglasje k statutu razu
mela predvsem kot možnost reorga
nizirati giganta, ki je skrajno nera
cionalen. Ne vem sicer, če bodo pri
stojni na RTV zmogli racionalizirati 
ta trust, vendar jim te možnosti državni 
zbor ni smel vzeti! S tem, da bi zavr
nili soglasje k statutu, bi prevzeli 
dodatno odgovornost za izgube, za 
neracionalnost, za slab program. In 
vodstvu RTV bi podpisali bianco me
nico, da nič ne stori! Prav podpisali 
bi mu dober izgovor: »podtika ni ho
tela potrditi statuta, vlada ni hotela 
zvišati naročnine, ni opravila svoje 
dolžnosti, ni dodelila sredstev za 
manjšinske medije (Koper)... Mi smo 
krivi... Državni zbor in vlada sta...«

Že tako je politika s svojimi igra
mi, nezaupanji, zmedenostjo in brez 
jasne drže, strategije, predvsem do 
nacionalne televizije, nacionalno te
levizijo pomagala rušiti. Zlasti nacio
nalno televizijo pa čaka prav zadaj krut

konkurenčni boj s kmercialnimi tele
vizijami. Konki je dober izziv 
- vendar bi Rr^* nesoglasjem k statutu 
možnost za enakopravno bitko vze
li. Samo agonijo bi podaljšali!

Kajti v tej bitki ne bo dovolj te dober 
program - za nacionalno TV bodo 
pomembna predvsem pravila igre, ki 
bodo razrešila njene organizacijske stike 
in močno prisotno miselnost dogovorne 
ekonomije. Zanesljivo denar za nacio
nalno televizijo ni problem, vse kaj 
drugega je problem..., da denar ne pri
teka ali pa se zgublja... za nepozna
valca neznano kam...

In povsem jasno je, da bo reorga
nizacija jalova, če ne bo pravil igre, 
če bodo zaposleni moral iskati zaslužek 
zunaj zavoda, prek svojih ali tujih 
podjetij, če bodo lahko izrabljali zmo
gljivosti za zasebne posle... če ne bo 
učinkovitega finančnega nadzora, če 
bodo zaposleni kar naprej odgovorni 
napoznavalcem in nevednežem...

In če se nič ne bo zgodilo, potem 
bo nacionalna televizija postopoma 
propadala, politika pa si bo, žal, oprala 
roke, daje svoje storila...

Vendar tako majhna država, kot je 
Slovenija, potrebije nacionalni radio 
in nacionalno televizijo, ki izražata 
interese in potrebe slovenske države, 
spodbujata kulturno in umetniško 
ustvarjalnost in objavljata stvari, ki 
za komercialno televizijo niso poslov
no zanimive. Verjetno si ne moremo 
privoščiti zgolj komercialnega in tujega 
informacijskega vpliva! Slovenska 
nacionalna televizija bi morala poma
gati pri krepitvi slovenske državno
sti, pri krepitvi nacionalne samozavesti, 
pri zunanji politiki... Premalo se v resnici 
zavedamo, kaj lahko pomeni prevla
da tujega informacjskega vpliva na Slo
venskem! Čas še ni zamujeni Sloven
ska nacionalna televizija se lahko kljub 
temu, da odhaja vedno več profesio
nalnih kadrov, še zmeraj kosa z vsako 
komercialno televizjo, tudi s tujo!

Že čez leto dni bomo videli, kaj se 
bo zgodilo: bo obstala ali pa bomo v 
Slovenji imeli precej težav!

arena Piše: 
Boža Gloda

Dr. Jože Pučnik
Z ocenami, kot so: vsi go

vorijo samo o tem, tako je 
blesav, da se mu reži cel svet, 
povsod po svetu imajo to 
urejeno tako, samo mi po 
svoje, smo se najbrž že mnogi 
srečali in si pri tem najbrž 
mislili, daje Franci sicer ble
sav, tisto o celem svetu 
je rečeno 
no kot zares, 
nekuj drugega, če take klamfe 
poslušamo iz uradne in me- 
rodajne(?) govornice, kot j e

parlamentarna, in še posebej, če tako govori kdo z znan
stveno doktorsko titulo.

Gospod poslanec dr. Jože Pučnik si je namreč, najbrž 
v silni vnemi obrambe nacionalne televizije, privoščil trditev, 
da ima državna TV najboljši filmski program v Evropi. 
Gospod Pučnik se je torej nenadoma pojavil kot pozna
valec svetovne filmske produkcije, kar je vsekakor nez
nansko presenečenje, saj so taki strokovnjaki za nacio
nalno, evropsko in svetovno kulturo nadvse potrebni.

Toda gospod poslanec dr. Pučnik se je pokazal tudi za 
izvrstnega poznavalca vseh evropskih televizij in ima gotovo 
v malem prstu, kakšen filmski program prikazuje, deni
mo, finska, grška, romunska ali ukrajinska televizija. Le 
kje gospod poslanec dr. Pučnik najde čas za poslansko delo, 
če spremlja vse TV kanale, ki kar naprej bruhajo nove 
in stare filme. In ker se pri nas ne da videti Grkov ali 
Fincev, gospod poslanec najbrž nonstop potuje z enega 
konca Evrope na drugega, da si lahko privošči tako za
nesljive znanstvene trditve.

Pri tem kajpak sploh ne gre za debato o kakovosti fil
mskega programa, ker si tako sodbo gledalec pač ustva
ri sam. Gre predvsem za neznanski pogum, ki si ga po
slanec privošči pri prepričevanju parlamenta in javno
sti o nekem »dejstvu«. Gospodje v parlamentu so grozno 
prizadeti, ker uživajo tako skromno zaupanje javnosti. 
Pa so lahko, saj se nikomur ni zdelo vredno vprašati svojega 
poslanskega kolega, kako je prišel do takega podatka in 
s čim lahko svojo trditev podkrepi. Kar seveda pomeni, 
da so vsi po vrsti molče »kupih« trditev poslanca dr. Pučnika 
in hkrati, saj ni bilo prvič, legitimirali tako vrsto parla
mentarne razprave.

Tudi ni težko uganiti, zakaj. Nadvse lagodno je namreč 
razpravljati v parlamentu, če te nihče ne povpraša po 
argumentih. In tako poslanci drug drugega raje ne jezijo 
s takimi vprašanji, pač po tistem reku - kakor jaz tebi, 
tako ti meni. Gospodje pač vedo, da so nedotakljivi, da 
lahko govorijo, kakor hočejo, če pa jim že gre za nohte, 
se pa sklicujejo na imuniteto. Tudi njihova zgroženost zaradi 
majhnega zaupanja se zdi na moč dvomljiva, čeprav je 
bilo kar nek£j poslancev proti, da bi si pred volitvami porihtali 
in pošlihtali razne denarne privilegije, je bila večina za. 
Kaj zaupanje, važne so pokojnine in odpravnine.

Tone Partljič
Sicer pa je bilo prejšnje dni 

v parlamentu kar precej po
slancev jeznih na televizijo. 
In tudi poslank. Gospe Nadi 
Skukov! nikakor ni šlo, 
denimo, v glavo, da televi
zija ni nič poročala o njenem 
poslanskem večeru nekje 
Cerkniškem, kar dve minuti 
pa je namenila lovu na polhe. 
Zares katastrofa. Več jih je 
bilo, ki so zahtevali ali pre
dlagan, naj televizija vendar 
prenaša seje parlamenta, češ

GLEDALIŠČNIK
naj se vidi in sliši, kdo kaj govori. Ob poslušanju njiho
vih razprav človek dobi občutek, da so prepričani, kako 
zelo bi bili gledani ti prenosi.

Zato je prav čudno, da se komercialne televizije ne pulijo 
za pravico do prenosov iz parlamenta, če že državna te
levizija tega noče delati. Če so namreč poslanci prepričani, 
da bi ti prenosi bili šlager, bi to za televizije morala biti 
prava zlata jama. No, najbrž na televizijah, državnih in 
drugačnih, že vedo, kaj delajo.

In k sreči tudi nekateri poslanci. Tone Partljič je svoje 
televizijsko razgrete kolege namreč rotil, naj za božjo voljo 
prihranijo gledalcem ves tisti čvek, ki gaje slišati v par
lamentu. Partljič, hvala Bogu, že ve, kakšne predstave 
vlečejo gledalce in kakšne ne.

Po drugi strani je sicer res, da televizijsko poročanje 
iz parlamenta največkrat ni tako, da bi gledalcu poveda
lo, kaj se v parlamentu zares dogaja, saj vseh dogajanj 
ne morejo pričarati ali prečarati niti tiskani mediji, pa 
naj se še tako trudijo. Zahteve po neposrednih prenosih 
iz parlamenta seveda niso nič drugega kot posiljevanje 
gledalstva s pohtiko, ki mu botrujejo silni apetiti po slikanju 
pred kamerami, če že nekatere gospode poslance tako zelo 
tišči obveščenost javnosti, naj začno izdajati časopis, ki 
bo prikazoval samo delo parlamenta, financirajo pa naj 
ga z izkupičkom od prodaje. Potem bodo kaj hitro videli, 
kolikšno je zanimanje javnosti za parlament. Dokler pa 
je državni televiziji treba plačevati naročnino, nuj gospodje 
poslanci ne posiljujejo mladega in starega gledalstva, ki 
si žeh še ks\j drugega poleg politike. Pa tudi državno televizijo 
naj pustijo pri miru, saj ji ob nastanku komercilanih te
levizij že tako gredo lasje pokonci, le da tega noče javno 
priznati. Posiljevanje je že to, daje treba plačevati naročnino 
samo eni televiziji, čeprav najbrž marsikdo raje gleda 
nedržavne kanale.

Nedvse spodbudne so novice, da se bo tudi komercialna 
televizija lotila informativnih programov. Tako bo tudi poročanje 
iz parlamenta postalo konkurenčno, kar je seveda čisto prav, 
ker mora tudi to poročanje biti profesionalno in kakovo
stno, pa naj gre za parlamentarne modrosti ah neumnosti.



Meja na morju je eno od bremen v skvensko-hrvaških odnosih
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Hrvaška seje na delovnem pogovoru 
predsednikov vlad Slovenije in Hrvaške 
v Mariboru zavezala, da bo odgovorila na 
“Drnovškov dokument” v petnjastih 
dneh. Ta dokument vsebuje slovenski 
pogled na razmejitev med državana na 
morju, kjer meja ni bila še nikoli 
določena. O podrobnostih premierja po 
sklenjenih pogovorih SO. septembra v 
Mariboru nista hotela govoriti.

KORAK
DO
REŠITVE

Slovenski predlog razmejitve Piranskega zaliva (foto Delo)

AH ZAPLETOV?
Premierja Slovenije in Hrvaške dr. Janez Drnovšek in Nikica Valentič sta se znašla v mlinskih kamnih nekaterih 
pogledov v svo jih javnostih, ko morata sprejemati očitke, da sta bila preveč popustljiva • Kaj sta pisala Vlado Habjan 
in mag. Mitja Deisinger, člana strokovne komisije za analiziranje mejne problematike pri slovenskem ministrstvu za 
zunanje zadeve. Jožefu Školču, dr. Janezu Drnovšku. Zoranu Thalerju in Borutu Pahorju * Je Hrvaška sprožila 
protislovensko kampanjo, potem ko ie slovenska delegacija izročila sosedom na sestanku v Mariboru predlog za 
razmejitev na morju med državama?

Državi ne bosta 
dosegli rekorda

“Mislim, daje bolje, da 
se ne bi zdaj spuščali v 
podrobnosti teh predlogov 
in pogajanj,” je po pogovorih 
odgovoril na novinarsko 
vprašanje slovenski pre
mier dr. Janez Drnovšek 
in dodal: “Zdaj smo v takšni 
pogajalski fazi, da bomo 
želeli najprej opraviti delo 
do konca, potem pa bomo 
razlagali podrobnosti in 
tiste rešitve, za katere smo 
se danes dogovorili.” K 
temu je pritrdil tudi hrvaški 
premier Nikica Valentič, 
rekoč, da gre za zelo ob
čutljive politične, tehnične 
in pravne odtenke, kjer bi 
lahko vsaka interpretacija 
ali razlaga bolj škodila kot 
koristila, kjer naj bi si 
iskreno želeli razrešiti ta 
problem. Če ne bi imeli 
takšnih namenov, je me
nil hrvaški premier, se tudi 
ne bi sestajali tako pogo
sto, da bi razrešili zelo 
resen in zapleten problem. 
“Če bi te probleme razrešili 
med državama, potem bi 
bil to rekord, ker bi jih 
razrešili v štirih letih,” je 
pribil. Zdaj pa nekatere 
poteze že govorijo, da pro
blema določitve meje na 
morju in vseh drugih pro
blemov med državama 
najbrž ne bo mogoče raz
rešiti v štirih letih in doseči 
rekorda, ki gaje napove
doval hrvaški premier.

Hrvaška stran vsaj za

zdaj uradno še ni zavrnila slo
venskega predloga, vendar 
nekateri znaki govorijo, da se 
bo to vendarle zgodilo. V 
“Drnovškovem dokumentu” 
naj bi bila meja na morju med 
Slovenijo in Hrvaško tako 
postavljena, da bi imela Slo
venija stik z mednarodnim ah 
svetovnim morjem. Iz zane
sljivih virov se je kasneje 
izvedelo, naj bi po slovenskem 
predlogu, ki so ga v Maribo
ru izročili hrvaški delegaciji, 
državna meja na morju po
tekala v zalivu vzdolž hrvaš
kega kopnega na oddaljeno
sti 278 metrov od obale Sa- 
vudnjskega polotoka. Na koncu 
polotoka bi zavila rahlo na 
levo in naravnost do medna
rodnih voda, v časnikih pa 
so se kasneje pojavile tudi 
skice, kako naj bi potekala 
meja na morju. Po tem pre
dlogu naj bi Slovenija rešila 
zelo bistveno vprašanje svojega 
morskega prometa, in sicer 
prost dostop do mednarodnih 
voda, ki pa naj ne bi bil nekak 
služnostni koridor, kot je 
ponujala Hrvaška, marveč 
slovensko državno moije, kjer 
pa bi za plovbo hrvaških ladij 
veljal povsem svoboden režim. 
Ker pa bi bila Hrvaška s tako 
rešitvijo ob morsko mejo z 
Italijo, mora pa jo imeti kot 
ena od naslednic osimskih 
sporazumov, ki so ob kopenski 
uredili tudi morsko mejo z 
nekdanjo Jugoslavijo, naj bi 
Hrvaška le imela del morja, 
ki bi mejil z Italijo. Ta del naj 
bi kot nekakšen “morski otok” 
ležal po približni oceni nekaj

sto metrov od omejenjene 
ponujene morske meje med 
Slovenijo in Hrvaško.

Pogledi so se 
oddaljili?

Kmalu po delovnem 
srečanju premierjev Slovenije 
in Hrvaške v Mariboru se 
je v zagrebškem Vjesniku, 
ki ga lahko označimo kot 
glasnika uradnih pogledov 
hrvaške vladajoče stranke, 
oglasil predsednik hrvaške 
državne komisije za meje dr. 
Hrvoje Kačič, kije tudi so
deloval na pogovorih v Ma
riboru. Izjavil je namreč, da 
so se stališča državnih de
legacij do najbolj občutljivega 
vprašanja - meje na morju 
- po tem srečanju bolj oddalji
la kot približala. Kačič je izra
zil pričakovanje, da bo slo
venska stran skušala poja
sniti nekatere svoje predlo
ge, “saj ne more pričakovati 
pozitivne hrvaške reakcije 
na tiste predloge, za kate
re je Hrvaška odločno po
vedala, da so nesprejemlji
vi”.

V tonu, ki očitno priča o 
zaostrovanju hrvaških stališč 
do ureditve morske meje s

severovzhodno sosedo, je 
Kačič v intervjuju za Vjesnik 
tudi ocenil, da sedanje pre
dvolilno ozračje na Hrvaškem 
ne bo vplivalo na stališča 
uradne Hrvaške. Prav tako 
tudi ne pričakuje, da jih bosta 
spremenila nova vlada_ in 
sabor ali parlament. Šef 
hrvaške državne komisije 
za meje je odkrito sporočil: 
“Naši zahodni sosedi morajo 
spoznati, da meja na morju 
ne bo tekla tik ob Savu- 
drijskem rtu. Dokler se ne 
dogovorimo, bo meja na 
morju od Savudrijskega rta 
odaljena 1,3 morske milje.” 
Sodeč po informacijah iz 
dobro obveščenih krogov v 
Zagrebu, skuša dr. Hrvoje 
Kačič s takimi izjavami 
ublažiti vtis, kije nastal po 
mariborskem sestanku, ko 
so nekatere izjave kazale, 
daje hrvaški premier Nikica 
Valentič bliže sporazumu s 
Slovenijo kot prej. V zvezi 
s tem naj bi bil Kačič hr
vaškemu premierju poslal 
pismo, v katerem mu je 
menda očital, daje bil pre
več popustljiv do slovenskega 
predloga. Zagrozil naj bi mu 
menda, da bo pisal tudi 
hrvaškemu poglavarju dr.

Franji Tudmanu, če ne bo 
umaknil svojih “popustlji
vih” pogledov do slovenskega 
predloga.

Problemi s 
Tudmanom

Hrvaška je kmalu po po
govorih v Mariboru sprožila 
nekakšno protislovensko 
kampanjo. Namestnik hr
vaškega zunanjega ministra 
Ivo Sanader je slovenske
mu veleposlaniku v Zagrebu 
Matiji Malešiču izrekel pro
test zaradi pogledov sloven
skih poslancev dr. France
ta Bučarja in Igorja Bavčarja, 
ki sta jih izrekla za ameriški 
časnik "VVashington Times. 
Igor Bavčarje Hrvate obtožil 
za brutalnost in dejal, da želi 
biti hrvaški predsednik 
Franjo Tudman drugi Josip 
Broz Tito, diktator, kije držal 
Jugoslavijo skupaj skoraj 
štirideset let. “Hrvati in Srbi 
preprosto potrebujejo novega 
Tita,” je rekel in dodal, da 
je mogoče Miloševič novi 
srbski Tito. Nekdanji pre
dsednik slovenskega parla
menta dr. France Bučar pa 
je predvideval. “S Tud
manom bomo imeli veliko 
problemov. Hrvaški nacio
nalisti, ki niso preboleli 
svojih sanj o slavi, veijamejo, 
kako bi nas bilo treba pri
pojiti ah anektirati k njim.” 
Prav tako je v tem članku 
z dne 24. septembra zapi
sana Bučarjeva izjava: “Srbe 
obtožujejo za vojne zločine, 
vendar to, kar so storili s 
srbskim prebivalstvom v 
Krajini, je na enaki ravni.” 
Hrvaška je v tem času Slo
veniji izročila tudi protestno 
noto zaradi nekaterih ko
munalnih zadev ob meji, kar 
je seveda vse skupaj zelo 
nenavadno in je moč skle
pati, da gre za nekakšno

protislovensko kampanjo po 
slovenskem predlogu o pre
dvideni razmejitvi na morju.

Napak pa bi bilo misliti, 
da so s slovenskim predlo
gom razmejitve na morju 
med Slovenijo in Hrvaško vsi 
zadovoljni v naši državi. V 
javnosti je povsem nezna
no pismo, ki sta ga poslala 
pisatelj in zgodovinar Vla
do Habjan in mag. Mitja 
Deisinger predsedniku držav
nega zbora Jožefu Školču, 
premierju dr. Janezu Dr
novšku, zunanjemu ministru 
Zoranu Thalerju in podpre
dsedniku parlamentarnega 
odbora za mednarodne od
nose Borutu Pahorju. Vla
do Habjan in mag. Mitja 
Deisinger sta bila na temelju 
vladnega sklepa 19. novem
bra 1992 imenovana za 
člana strokovne skupine za 
analiziranje mejne proble
matike s Hrvaško pri zu
nanjem ministrstvu. “Ves čas 
sva si v komisiji prizadevala, 
da bi bilo oblikovano stališče, 
ki bi Sloveniji pri določanju 
meje na morju in pri more
bitni mednarodni arbitraži 
omogočilo zavarovanje njenih 
temeljnih interesov, predv
sem popolno zavarovanje 
celotnega Piranskega zali
va in ozemeljsko rešitev za 
prost izhod na odprto morje. 
To vprašanje je eno od 
najpomembnejših za Slove
nijo,” pravita.

Presenečena 
Habjan in Deisinger

“Toliko bolj naju je pre
senetilo sporočilo v javnih 
medijih, da naj bi na med
državnem srečanju, kije bilo 
20. septembra 1995 v Mari
boru, Slovenija Hrvaški 
predlagala razmejitev v 
samem Piranskem zalivu s 
tem, da bi Hrvaški pripadal 
južni pas v zalivu v širini 
278 metrov. Takšen predlog 
bi bil v popolnem nasprotju 
s stališči ekspertne komisije, 
ki se je vseskozi opiralna 
temeljno ustavno listino o 
samostojnosti in neodvisnosti 
republike Slovenije in stališča 
državnega zbora, iz katerih 
je izhajala jurisdikcija naše
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intervjuju za Vjesnik tudi ocenil, da sedanje predvolilno 
ozračje na Hrvaškem ne bo vplivalo na stališča uradne
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nova vlada in sabor ali parlament.
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kot laž in zavajapje označil 
nameravano delitev Piran
skega zaliva. Zdaj je to, kar 
je bilo takrat skrbno skri- 
vana in zatajevana ponud
ba, postalo uradno stališče 
slovepske diplomacije.” 

Zmago Jelinčič v odprtem 
pismu Školču, Drnovšku, 
Thalerju in Pahorju pravi, 
da je predlog skrega z na
cionalno strategijo zaščite 
slovenskega ozemlja in klo
futa vsem Slovencem, ki so 
v stoletjih prelivali kri za 
svojo domovino. Predlog naj 
bi bil tudi v popolnem na
sprotju s stališči ekspertne 
komisije za analiziranje 
mejne problematike s Hr
vaško pri zunanjem mini
strstvu.

je v Mariboru dajal gospod 
Janez Drnovšek, pa ne smejo 
biti izrečene niti v zasebnih 
popoldanskih sprehodih. ” 
Kot kaže, ni povsem točna 
napoved predsednika sloven
ske vlade, ki jo je izrekel na 
novinarski konferenci takoj 
po sestanku vladnih delegacij 
v Mariboru, da so od rešitve 
v slovensko-hrvaških odno
sih oddaljeni samo korak. 
Takrat je namreč napove
dal: “Če bomo uspeli napra
viti še ta zadnji korak, po
tem bomo lahko razrešili vse 
odprte probleme, ki breme
nijo slovensko-hrvaške od
nose: od meje do Jedrske 
elektrarne Krško, podružnice 
ljubljanske banke v Zagrebu 
do premoženjskopravnega

Kot kaze, ni povsem točna napoved 
predsednika slovenske vlade, ki jo je 
izrekel na novinarski konferenci takoj 
po sestanku vladnih delegacij v 
Mariboru, da so od rešitve v slovensko- 
hrvaških odnosih oddaljeni samo 
korak.

Srečanje hrvaškega in slovenskega premiera v Mariboru (foto Delo)

“Zgodovina nas uči,”pišeta Vlado

zradi zanemarjanja nacionalnih 
interesov. Naj bo ta izkušnja vodilo za 
današnje odločitve. Nacionalnih 
interesov ne sme nihče izdati, pa naj gre 
za katerokoli sosednjo državo, interes 
Slovenije mora biti na prvem mestu.

države nad celotnim Piran
skim zalivom in pravica do 
prostega izhoda na odprto 
morje. Z zapisniki komisije 
ter zapisniki o pogajanjih s 
hrvaško delegacijo lahko 
dokumentirava, da nikoli ni 
bilo govora o kakršnikoli 
delitvi Piranskega zaliva. V 
komisiji tudi nikoli ni bilo 
sporno, da zaselki Škodalin, 
Bužin in Skrilje (hkrati z 
zemljiščem sedanjega samoo
klicanega hrvaškega mejnega 
prehoda) ne pripadajo Slo
veniji.”

“Zgodovina nas uči,” pišeta 
Vlado Habjan in mag. Mitja 
Deisinger, “kako smo izgu
bljali slovensko ozemlje tudi 
zradi zanemarjanja nacio
nalnih interesov. Naj bo ta 
izkušnja vodilo za današnje 
odločitve. Nacionalnih inte
resov ne sme nihče izdati, 
pa naj gre za katerokoli 
sosednjo državo, interes 
Slovenije mora biti na pr
vem mestu. To vprašanje ni 
in ne more biti predmet 
notranjepolitičnih igric in 
interesov, to je stvar, ki 
zadeva ves narod, zato nima 
nihče pravice, da trguje s 
slovensko zemljo in sloven
skim moljem. Ne pozabimo, 
kako je vlada Josipa Pogač
nika leta 1918 zapravila 
naše možnosti in s tem 
postala zgodovinski krivec. 
Naj stranke v državnem 
zboru ne sledijo temu sla
bemu zgledu.”

Slovenija je po II. sveto
vni vojni s svojim etničnim 
ozemljem in 140 tisoč Slo
venci, ki so ostali v Italiji, 
plačala ceno za priključitev 
Istre, Reke in otokov Hr
vaški, pravita in dodajata: 
“Po priključitvi cone B Svo

bodnega tržaškega ozemlja 
Jugoslaviji nismo dobili 
ozemlja do reke Mirne, celo 
občina Piran je ostala brez 
svojih zgodovinskih sesta
vnih delov - Savudrije in 
Kaštela. Po vsem tem naj 
Hrvaški odstopimo še del 
Piranskega zaliva, ki je bil

v vsej svoji zgodovini 700 
let let le - Piranski! Ne 
moreva veijeti, da so ome
njene neuradne vesti o razde
litvi Piranskega zaliva s 
Hrvaško točne, kajti to bi 
pomenilo resnično razpro
dajo našega ozemlja. Trdno 
upava, da se to ni zgodilo,” 
pišeta Vlado Habjan in mag. 
Mitja Deisinger.

Odprto pismo 
Slovenske 
nacionalne stranke

Na iste naslovnike je od
prto pismo naslovila tudi 
Slovenska nacionalna st
ranka, ki ga je podpisal 
predsednik in vodja poslan
ske skupine Zmago Jelinčič. 
Razlika je le ta, da so z

odprtim pismom seznanili 
javnost, medtem ko Vlado 
Habjan in mag. Mitja Dei
singer tega nista storila. 
“Slovenska nacionalna st
ranka je z ogorčenjem in 
presenečenjem sprejela 
sporočilo s srečanja premie
rjev sosednjih držav dr. 
Janeza Drnovška in Nikice 
Valentiča v Mariboru. Iz 
sporočila je bilo razvidno, 
daje dr. Drnovšek oziroma 
slovenska delegacija pred
lagala razmejitev znotraj 
Piranskega zaliva tako, da 
bi hrvaški strani pripadal 
zaliv v širini 878 metrov. 
Pred približno poldrugim 
letom je dr. Janez Drnovšek 
odgovarjal na vprašanja 
Slovenske nacionalne st
ranke v državnem zboru in

“Zanikanje nacionalnih 
interesov in zgodovinskih 
dejstev s strani predsednik 
vlade dr. Janeza Drnovška 
in popuščanje sosednji Hr
vaški vzbuja dvom v zuna
njepolitično naravnanost 
njegove politike. Namera 
prodajati slovensko ozem
lje na račun notranjepoli
tičnih igric in interesov je 
tako očitna, da jo je spre
gledala tudi hrvaška stran. 
Izjave predsednika hrvaške 
državne komisije za meje 
Hrvoja Kačiča to nedvom
no dokazujejo, ko izjavlja, 
da je v Piranskem zalivu 
ponujenega premalo. Zahteva 
tudi spremembo meje na 
Trdinovem vrhu, Medimuiju 
in še kje. Nedvomno ute
meljena in zgodovinsko 
potrjena ter z dokumenti 
dokazana upravičenost 
zahteve po meji na reki Mirni 
gospodu Drnovšku ne pomeni 
nič. ” V odprtem pismi Slo
venska nacionalna stranka 
zahteva, naj se pripravi 
nacionalna strategija obram
be slovenskega ozemlja na 
zgodovinskih temeljih, kjer 
naj se upoštevajo pravna in 
etnična izhodišča, kijih bo 
zastopala slovenska vlada, 
njena ministrstva in njeni 
predstavniki, in dodaja: 
“Izjave in ponudbe, kakršne

sporazuma, kije takorekoč 
že pripravljen za podpis.” 
Vendar je bil že takrat tudi 
realističen, ko je dejal: “Če 
ne bomo uspeli napraviti tega 
zadnjega koraka, odpravi
ti zadnjih razlik, potem se 
bo vse skupaj še bolj zapletlo 
in se bomo morali še naprej 
pogajati.” Kot kaže, se bodo 
morala ta pogajanja še na
daljevati, kajti skoraj zago
tovo bo hrvaška stran za
vrnila slovenski predlog, vrh 
tega pa se bo slovenski 
premier znašel v mlinskih 
kamnih nekaterih slovenskih 
pogledov, ki mu očitajo, da 
je bil do hrvaške strani 
preveč popustljiv. Če bi bil 
dosežen sporazum med Slo
venijo in Hrvaško, bi to prav 
gotovo prispevalo k stabil
nosti v regiji, pameten do
govor pa bi koristil obema 
državama. Sprostili bi se 
medsebojni odnosi, gospodar
ski odnosi med državama bi 
se še bolj razmahnili, me
dnarodna skupnost pa bi 
lahko ugotovila, daje na teh 
prostorih vendarle mogoče 
doseči dogovor, ko gre za 
razumne pogajalce, kar bi 
vsekakor vplivalo na lažjo 
pot obeh držav v članstvo 
Evropske unije, za kar si obe 
prizadevata.

Borko De Corti
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gjDNO OBt IKOVAN.IF, NOVF, 
BANČNE ZAKONODAJE

Za nekdanje jugoslovanske 
finance j e v strokovnih krogih 
veljalo, da so čudaške in da jih 
v razvitem svetu težko razu
mejo. Z osamosvojitvijo sloven
ske države se nam je precej 
uspelo otresti tega čudaštva, 
nekaj pa ga je ostalo tudi v 
domačih, slovenskih logih. To 
seje pokazalo med drugim pri 
nastajanju in oblikovanju nove 
bančne zakonodaje, ki čaka na 
prvo obravnavo v parlamentu 
že leto dni. Vlada oziroma 
finančno ministrstvo je prvo 
različico besedila bančnega 
zakona »potegnila iz predala« 
lansžo jesen, nato pa jo je 
nepričakovano in brez prave
ga pojasnila umaknila »iz obtoka« 
in začela na pol tajno pripra
vljati drugo. Združenje bank 
Slovenije in banke - njegove 
članice - so pokazale vidno 
zanimanje za sprotno sodelo
vanje pri oblikovanju bančnega 
zakona, vendar jih je »država« 
ignorirala in se tu in tam 
obnašala, kot da jih sploh ni. 
Junija letos je Vlada Republike 
Slovenije le sprejela novi pre
dlog zakona o bančništvu in ga 
poslala v prvo obravnavo in 
sprejem državnemu zboru, 
mesec pozneje pa je bil predlog 
zakona objavljen v Poročevalcu. 
Škoda je, da so besedilo zako
na dobili najprej v roke le no
vinarji in da ga je finančni 
minister v prvi fazi »pozabil« 
poslati tudi bančnemu intere
snemu združenju, saj bi lahko

bančniki prvotni koncept zakona 
domislili in strokovno obogatili.

Že na podlagi površnega 
branja uvodne obrazložitve pre
dlagatelja predloga zakona, ki 
govori o razlogih za njegovo na
stajanje, seje mogoče prepričati, 
da so zakonske člene pisali »za
priseženi« državni uradniki, ki 
na konzultacije z bančno stroko 
ne dajo kaj dosti. Razvidno je, 
da se predlagatelju ni zdelo 
vredno izdelati primerne analize 
stanja v bančništvu, ki bi bila 
opremljena z ustreznimi kvan
titativnimi podatki in ki bi bila 
pomemben smerokaz pri obliko
vanju bančnega zakona. Takšen 
analitičen pristop bi bil še po
sebno pomemben zato, ker nam 
finančnega in bančnega siste
ma države v štirih letih še vedno 
ni uspelo v celoti normativno 
urediti. Morda je na mestu celo 
kritična ocena, daje konceptual
ni pristop k pisanju zakona bolj 
ali manj zgrešen, natančnejše 
branje zakonskih členov namreč 
utrjuje vtis, da zakon večinoma 
povzema zdaj veljavne zakon
ske rešitve, kar pomeni, da 
avtorji zakonskega besedila niso 
bili pretirano ustvarjalni. Po 
drugi strani jim ni mogoče očitati, 
da pri pisanju zakona niso 
upoštevali in vključili v posa
mezne določbe tujih zakonskih 
rešitev iz anglosaških, vzhod
noevropskih in nekaterih drugih 
držav. Odprto pa je vprašanje, 
ali je kombiniranje parcialnih 
rešitev iz germanske, anglo

saške bančne zakonodaje in 
smernic Evropske unije pos
rečen pristop in ali ne bi bilo 
bolje normativno ureditev bolj 
prilagoditi slovenskim zna
čilnostim in posebnostim. Na
sploh se zdi, da bi morali v 
Sloveniji celostno normativno 
urediti finančni in bančni sistem, 
uskladiti paleto zakonov na tem 
področju in na primer bolj ja
sno opredeliti, katere posle 
jbančne in finančne= lahko 
opravljajo samo banke, katere 
pa tudi druge finančne institu
cije.

Poseben problem so v zako
nu nekateri izrazi, ki vsebin
sko niso dovolj natančno opre
deljeni niti v drugih zakonih niti 
v domači strokovni literaturi. 
Predlagatelj na primer upora
blja pojem »kapital«, »finančne 
storitve«, »denarne vloge«, 
»vračljiva sredstva«, »plačilni 
instrumenti« in podobno. V 
avstrijskem bančnem zakonu, 
na katerega se predlagatelj 
sklicpje, so že v drugem členu 
jasno opredeljeni vsi tisti izrazi 
in pojmi, ki so v drugih zako
nih drugače opredeljeni ali pa 
niso še nikjer definirani. Tako 
bi moralo biti tudi v slovenskem 
zakonu, saj bo prihajalo sicer 
pri njegovem izvajanju do neja
snosti, kaj se od bank zahte
va.

Pomembno vprašanje koncep
tualne narave v predlogu zakona 
je prihodnja vloga Banke Slo
venije, ki je dobila leta 1991

relativno velike pristojnosti, tudi 
na račun nastajajoče šibke, 
mlade države. V zakonu je na 
primer predvideno, da bo Banka 
Slovenije še naprej izdajala 
dovoljenja za opravljanje bančnih 
oziroma finančnih poslov, da 
bo določala pogoje in način 
določanja osnovnega kapitala, 
izdajala soglasja ob imenovanju 
novih članov uprave banke,

noje, da razprava o temeljnih 
funkcijah vsake centralne banke 
in s tem tudi Banke Slovenije 
ni potrebna, poiskati pa bi morali 
odgovor na vprašanje o opra
vljanju tistih njenih funkcij, ki 
jih v številnih državah Evropske 
unije podeljujejo finančna mi
nistrstva. Povedano drugače,
v zvezi z vlogo centralne banke 
gre za konceptualno vprašanje,

določbe 5. člena bančnega zako
na, v katerem je naveden kot 
najnižji znesek osnovnega ka
pitala za banko 680 milijonov 
tolaijev, sočasno pa je odločanje 
o znesku, pogojih in načinu 
določanja višjega kapitala v celoti 
prepuščeno Banki Slovenije. 
Zaradi preveč ohlapnih določb 
predloga zakona in širokega 
pooblastila centralni banki, da 
z instrumentom podzakonskih 
aktov »prosto po Jurčiču« pre
mika zakonske določbe zdaj v 
to zdaj v drugo smer, seveda 
banke potiska v položaj, ko jim 
dolgoročni okviri prihodnjega 
poslovanja niso dovolj razpoz
navni. To tezo je mogoče podkre
piti tudi z navedbo 26. člena 
predloga zakona, češ da uteži 
za tehtanje posameznih aktivnih 
bilančnih postavk določi Banka 
Slovenije. Vsekakor pa bi ka
zalo določbe predloga zakona 
o bankah uskladiti z določbami 
zakona o Banki Slovenije, kije
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izdajala dovoljenja za zdru
ževanje bank, opravljanje 
finančnih storitev podružnic in 
dejavnosti predstavništev tnjih 
bank, predpisovala višino in 
podrobnejše lastnosti posamez
nih postavk in izračun kapitala 
banke, določala uteži za tehtanje 
posameznih aktivnih bilančnih 
postavk, določala podrobnejši 
način razvrščanja aktivnih 
bilančnih in zunajbilančnih 
postavk po stopnji tveganosti 
in še bi lahko naštevali. Nespor-

katerega v predlogu zakona ni 
mogoče razčleniti do potanko
sti. Vsekakor pa je potrebno 
jasno določiti zgornji prag njene 
diskrecijske pravice, v okviru 
katere recimo odloča o kapitalski 
ustreznosti banke in podobno. 
Posebno sporna je tudi odločitev 
predlagatelja zakona, ki na 
Banko Slovenije prenaša poo
blastilo, da lahko zun^j v zakonu 
določenih kvantitativnih okvirov 
poljubno posega v zakonske 
rešitve. Kot primer omenimo

v veljavi in bolj poudariti na
dzorno funkcjjo Banke Slove
nije in izpostaviti njeno odgo
vornost predvsem za opravljanje 
izvedbenooperativnih rešitev, 
ne pa da ji zakonodajalec na
mesto tega pušča manevrski 
prostor za preveč »ustvaijalno« 
razlago in prekrojevapje osno
vnih zakonskih določil predv
sem »po njeni meri in volji«.

(Nadaljevanje na naslednji 
strani)

SLOVENEC .IE MIT
Govorjenje in pisapje, pravzaprav sporočanje 

in modrovapje o samem sebi je eno izmed ti
stih dejapj in tudi stapj človeka, pa tudi doživljanj, 
ko on iz sebe s sabo za sebe monologizira, vendar 
ne na način, da bi se izključeval iz zemskosti 
življepja, ampak se prav nasprotno kar najbolj 
vsestrano aktivno vključpje kot so-udeleženec 
in kot so-kreator v eksistenco živetja, tako da 
v vesoljnosti tostranega bivapja išče in spoz
nava in se prepričpje o bistvu tiste določljive 
bivajoče biti, ki jo brez pomisleka lahko ime- 
npjemo Človek. Njegov monolog ali samo-govor 
ni in ne more biti sam sebi namen kot neka skrita 
skrivnost, temveč je predvsem dialog oziroma 
dvo-govor ali celo več-govor, ki ima sicer svoje 
zunapje in notrapje obličje, vendar pa zaradi 
te navidezne, čeprav včasih tudi dejanske dvojnosti 
ni nič mapj sočloveško, družinsko in občestveno 
naravnan in za tako družbenost tudi namepjen, 
ah kar zanjo in vapjo ciljan, samo nikdar in nikjer 
ter za nikogar ne v škodo in celo v samo-ničepje 
sebe kot posameznika s svojo izrečljivo posa
meznostjo, za katero pa so potrebne: svoboda, 
pravičnost, poštenost, drugačnost, enakopra
vnost, enakovrednost in kar je še podobnih in 
sorodnih eksistencialogemov.

Individualizacija govoijepja in pisapja, modro
vanja in sporočapja ni nič drugega kot iskapje 
in potem najdepje človeškosti človeka, kar pa 
pomeni, da bivapje ni zgolj in samo zemeljna- 
ta gruda na življepjski poti zemskosti, ampak 
je tisti več, ko posameznik biva med obzorjem, 
ko oseba živi dan in noč, ko osebnost artikuli
ra svetlobo iz svoje jasnosti. Človek dobro ve, 
daje prirodna bivajoča bit, vendar pa pjegova 
pamet samemu sebi ni toliko razumljiva, da bi 
lahko izključil kakršnokoli transcendenco; 
sprejema pa naj ne tiste in takšne, ki ima en 
sam namen in cilj: podrediti si in ponižati vse. 
Transcendenco naj človek išče najprej v sebi, 
ker mu je le taka lahko gonilo in tudi vodilo 
vsakodnevnega življenja. Posameznik naj si 
individualizira in poosebi transcendenco, saj je 
samo tako mogoče modrost lastne osebnosti videti 
in spoznati ter izrekati kot eksistencialno vre
dnoto.

Človek je struktura bivapja in kot bivajoča 
bitje v svojem bistvu tudi mit. Slovenec je miti 
In to sam na sebi kot Jaz biti človek! Sloven
skost Slovenca je mit v mitu. Eksistencialno po- 
gledano je ljudskost slovenstva vretina mitološkosti 
vseh Slovencev in kmečkost slovenstva je do- 
mitologizaclja prejšnje za prav tako vse Slovence, 
kar pomeni z očmi časa in prostora oziroma v 
optiki preteklega kot za navekompj zapompjenega 
bivanja, da mit sam na sebi ni samo transcen

denca, sploh pa ne zgolj neka nebeška in sve
ta božanska transcendenca, ampak je del člo
vekovega samo-svojega in samo-spoznavnega 
in samo-izrekljivega bistva in ga brez pretvarjanja 
lahko imenujemo človeškost Slovenčeva.

Vsak mit je struktura, sestavljena iz brezštevila 
enakopravnih in enakovrednih in tolikokrat 
drugačnih in celo različnih plasti, vendar pa je 
tudi celovita celost, saj je vsaka eksistenca tako 
ali drugače prepoznavna celota.

Eksistenco Slovenca, življepje slovenskega 
ljudstva, bivanje slovenskega naroda in živetje 
slovenske nacije so že od pamtiveka najbolj 
odločujoče in konstruktivno kreirali: beseda, jezik 
in kpjiga. S tem ne želimo druge plasti zane
mariti, o pjih govoriti mapj vredno ali jih celo 
razvrednotiti oziroma jih prikazovati kot brezvre- 
dno. Preprosto o vseh ni mogoče premišljevati 
in jih pojaspjevati v eni sapi. Ta nezmožnost 
jim zagotovo daje vsaj specifično funkcionalnost, 
če že česa več in drugega ne.

Besednih ustvarjalcev se je od Primoža Tru
barja pa vse do dandanašnji naredilo za zibelk 
še in še, vendar pa vseh ne mečimo v en koš, 
ker je bilo in je še zmerom pjihovo poslanstvo 
blazno različno, pa tudi njihovi nameni in cilji 
so bili in so še očitno tako drugačni in samo
svoji, da preprosto ne smemo zaobiti eksisten- 
cialno-aksioloških kriterijev, s pomočjo katerih 
se lahko prepričamo, kakšno je bilo in je še hotenje 
posameznega besednika. So pa vsi, brez izjeme, 
že od vekomaj, tako tudi danes, najbolj nespre- 
gledljivo in najbolj jasno-vidno korenito vplivali 
na Slovenca človeka posameznika in na Slovence 
kot narod oziroma nacijo.

Prvemu našemu besednemu ustvarjalcu, začetku 
slovenskega kpjižnega jezika in prvi domači kpjigi 
nismo namenili, kaj šele posvetili posebnega 
praznovanja ali vsaj spominjanja, čeprav bo od 
takrat minilo že skoraj pol tisočletja. Namreč 
tega, kar je ustvaril in domodroval Primož Trubar, 
upoštevajoč večino okoliščin, ni uspelo do da
nes še nikomur, in sploh je težko verjeti, da bi

se kaj podobnega lahko ponovilo. Sicer pa ni 
potrebe po ponovitvi, ampak po nadgraditvi. 
Ta veliki um vseh Slovencev, kjerkoli že so bivali, 
je Slovenca razumel kot theos - bog, vendar ne 
v strogo teološkem smislu, ampak predvsem 
v bivanjski dejanskosti - Jaz Človek. Slovenca 
posameznika je preprosto tako vsestrano ek
sistencialno individualiziral, da ni mogoče spre
gledati mitizacije, ki pa seje abecedila s pomočjo 
besede, knjižnega jezika in knjige v tak mit, ki 
mu stvarnosti in prirodnosti, lastne pameti in 
svoje modrije, doživljanja lepote in sprejemanja 
resnice, zemskosti in transeendentnosti kot samo- 
katarzične imaginacije ni mogoče spregledati. 
Od 16. stoletja je Slovenec mit! Nikakor pa se 
ni artikuliral v samozadovo jiv in samozadosten 
mit, ampak seje nastežaj, vendar ne sebi v škodo, 
odprl svetu. A to spet in samo z življenjsko tostrano 
ustvaijalnostjo posameznika, Jurija Dalmatina, 
ki mu je domače bilo več kot tnje, ki mu je 
domačnost bila svetovljanskost, zato je vesoj- 
nost tostranosti poetiziral in tudi teologiziral 
v sveto večnost zemskosti vsega sveta z eksplicitno 
biblično vero iz knjige knjig, saj je zato tudi celo 
Sveto pismo prevedel v slovenski knjižni jezik, 
ne pa z državno-cerkveno-lnstitucionalno vero* 
iz pekla in iz nebes, saj peklenskost in nebe- 
snost razosebjata človeka in mu odvzemata, 
in to na silo, samo njegov mit: Jaz biti Človek!

Prevod cele Biblje v slovenski knjižni jezik 
je individualiziral Slovence kot narod in nas je 
kot enakovredne in enakopravne, a skoz in skoz 
drugačne, so-oblikoval kot narod mit. Pa tudi 
temu že skoraj pred pol tisočletja opravljene
mu nepozabnemu delo ne zmoremo nameniti 
vsakoletnega spomina, čeprav lahko zasledimo 
tu in tam kake spolitizirane in ideologizirane 
pribliske, kar pa ne more sprati vse prejšije

sramote, za jutri pa vsaj upajmo, da egain 
politologeme najslabše sorte ali pa celo v kle
rikalizme oblastižejjnežev.

Besedni ustvarjalci so Slovenca, slovenski narod 
in velikokrat slovensko nacijo kot mit poetizi- 
rali in estetizirali v enopomenski eksistencia- 
logem, brez katerega si preprosto ni mogoče 
predstavljati našega življenja samega na sebi 
in hkrati v svetu brezštevila Žitkov in nepreštetih 
živetij. Besedna kultura v najširšem pomenu 
besede je s svojo celovito prisotnostjo in s sporočilno 
vrednostjo, z lepoto in z resničnostjo ter z estetskim 
doživljajem pripravila in usposobila vso slovensko 
občestvo do samo-spoznanega samo-oklicarja 
in do samo-spoštljive samo-pravičnosti; živjo 
torej samo-bitnost, samo-svojost in samostoj
nost.

Slovenska kultura, predvsem besednoumet- 
nostna, svetnikuje svoj praznik na Prešernovega 
Franceta smrti dan, 3. decembra. To je že lep 
čas praznik vsakega Slovenca, celega naroda 
in zdaj tudi države, vendar pa, kadar 
premišljnjemo o mitu, se ne moremo znebiti 
pomisleka, zakaj praznik ravno na smrti dan, 
ne pa na rojstva dan največjega slovenskega 
pesnika. Zakaj iskati transcendenco za mit v 
smrti oziroma po njej, zakaj pa ne v samem 
rojstvu? Smrt je navsezadnje zemski konec 
bivapja, rojstvo pa je zemski začetek bivanja. 
Rojevanje je popek človekove in narodne eksi
stence, zato je v njem potrebno po-iskati tran
scendenco za mitmpoln upanja, saj smrt naj
prej povzroči strah in šele nato upanje kot 
pričakovanje odrešenja; vendar kje in kdaj in 
za koga in kakšno odrešenje.

Dr. France Prešeren ne samo daje bil cveto
bera! um, ampak j e slovenski individuum tako 
življenjsko subjektiviziral z močjo vsestrano 
globoke ljubezni, da je mit Slovenca in celega 
naroda postajal čedalje bolj živ in ga danes 
preprosto ne moremo niti umrtvičiti, kaj šele 
umrtviti.

Mit Slovenca skoz in skoz najedata, cefrata 
in trgata za svoje oblastoljubje posamezna in 
grupna politizacija in rimokatoliška klerikali- 
zacjja.

Spoznanje, da darežljivost besede nima pravične 
in spoštljive eksistencialne vrednosti in da je 
Ujeno bistvo pogosto zaradi višjih namenov in 
ciljev odrinjeno na obrobje bivanja, je mogoče 
videti tudi na primeru Edvarda Kocbeka, ki si 
ga politika, najsibo katerekoli barve, podaja: ali 
kot kakega nedonošenčka, ali si ga lastnini kot 
orodje, ali pa si ga svojini kot institucionalni 
inventar. Njegova darežljivost besede je pesem 
osvobajanja, je listina biti drugačen, je dnev
nik modrovanja o enakopravnem in o huma
nem svetem življenju tu in zdaj, je poetologija 
samoustvarjalne osebnosti. Darežljivost bese
de je domitologizacija nacionalnega mita.

Politikanti in rimokatoliški politkler, dajte prste 
daleč vstran od darežljivost! besede! Slovenec 
je mit, ne pa svetnik!
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ČUDNO OBLIKOVAN.IE 
NOVE BANČNE 
ZAKONODAJE
(Nadaljevanje s prejšnje strani)

Kot menijo v strokovnih krogih, je obra
vnavani predlog bančnega zakona sporen 
tudi, kar zadeva vpliv spremembe lastniške 
strukture bank, določbo o najmanjšem zne
sku jamstvenega kapitala, zavarovanje bančnih 
vlog in vstop podružnic tnjih bank na slo
venski finančni trg. Iz vsebine zakona tako 
ni jasno, katere spremembe lastniške strukture 
so možne v krajšem času in katere ne. Ne
varnost prevelikih pretokov kapitala in pre
nizke cene lastniških deležev v bankah pa 
je pomembna zlasti za podjetja, ki sodijo med 
večje solastnike bank. Nasploh pa je iluzor
no pričakovati, da lahko banke »čez noč« 
zamepjajo vse slabe dolžnike in/ah večinske 
delničarje, pa če sito vsi skupaj še tako želimo. 
Že dalj časa je slišati tudi oceno, da je poo
blastilo Banke Slovenije o podeljevanju do
voljenj za opravljanje bančnih poslov na podlagi 
višine jamstvenega kapitala neživljensko in 
da ga v Evropski uniji ne uporabljajo. Res 
je v prehodnih določbah zakona zapisano, 
da bo tako do 31. decembra 1997, toda za
govornikov alternativne možnosti o takojšnji 
odpravi te pravice centralne banke ni malo 
ne v bankah ne v akademskih krogih.

Pereče vprašanje o optimalnem številu bank 
na slovenskem finančnem trgu tako še na
prej ostaja jabolko spora.

Nova finančna zakonodaja je že nekaj časa 
v ospredju zanimanja ne le predlagatelja, am
pak tudi centralne banke, bank in seveda 
bančnih komintentov. Med slednjimi zlasti 
občane zanima, kako bo v prihodnje urejeno 
vprašanje zavarovanja bančnih vlog. V laični 
javnosti seje na primer mislilo, daje to za
varovanje 100-odstotno in da bo tako tudi 
v prihodnje. V 67. členu predloga zakona se
veda jasno piše, da bo v primeru stečaja kake 
banke zavarovano največ 1 % stanja vlog 
fizičnih oseb pri tej banki oziroma na pod
lagi morebitne odločitve Banke Slovenije največ 
1 % stanja vlog vseh bank. Posamezni 
varčevalec bo imel v eni banki zavarovano 
vlogo do višine 2.400.000 tolarjev. Z dru
gimi besedami, zavarovane naj bi bile vlo
ge fizičnih oseb, vendar ne 100-odstotno. Ker 
je delež narodnogospodarskega varčevanja 
v bruto družbenem proizvodu sorazmerno 
nizek, bi torej kazalo zvišati najnižji zava
rovani znesek, hkrati pa razširiti krog 
upravičencev do zavarovanja bančnih vlog. 
Nesprejemljivo je tudi, da naj bi za bančne 
vloge jamčile same zase in solidarno le banke, 
ne pa tudi država (beri: Banka Slovenije in 
Republika Slovenija). Če bo ostalo pri pred
laganih zakonskih rešitvah, se lahko zgodi, 
da bodo komintenti ponovno dvigovali bančne 
vloge, selih prihranke v trti e banke ali no
gavice in nova špekulativna gibanja kapitala 
bodo ponovno nevarno zamajala stabilnost 
slovenskega finančnega sistema. Poglavje o 
zavarovanju, bančnih vlog je potemtakem po
trebno konceptualno dograditi in nedvoumno 
zapisati, da za omenjene vloge najprej jamči 
prizadeta banka, v drugem krogu solidar
no ostale banke in na koncu država.

Izjemno občutljivo je nadalje vprašanje odpi
ranja trga podružnicam tujih bank, ki naj 
bi pri nas opravljale številne finančne sto
ritve. Čeprav imajo domače banke boj ah 
manj dovolj bančnega kapitala, pa so s stališča 
rentabilnosti likvidnosti in solventnosti za
enkrat še premalo zdrave, da bi lahko re
sno konkurirale tujim bankam. Za krepitev 
varnega in skrbnega poslovanja bodo potre
bovale še nekaj časa, t. i. prehodno obdobje 
pa ne bo trajalo le leto dni. Upoštevati bo 
torej treba, da imajo banke realno še ved
no preveč problematične aktive (uradno le 
še 8 %), da je komitentov A brez državnih 
jamstev in zavarovanja s hipoteko prema
lo in da banke še niso usposobljene delova
ti v normalnih tržnih razmerah. Po neka
terih podatkih je denimo v letu 1994 znašala 
povprečna marža finančnega posredništva 
slovenskih bank 4,4 % in je bila »primerlji
va« s tisto v razvitih državah, če kot osno
vno za primerjavo vzamemo stopnjo razvi
tosti nacionalne ekonomje. Vsekakor je bil 
narejen velik korak, da smo približno 10 % 
maržo tako drastično znižali. Vendar se 
moramo zavedati, da je bančna marža pri 
nas še vedno občutno višja kot v državah 
OECD, da naše banke še ne obvladujejo v celoti 
številnih tveganj pri opravljanju bančnih 
poslov, da ne poznajo vseh tehnik ocenjevanja 
kreditnih zahtevkov, da nimajo na voljo dovolj 
učinkovite bonitete informacijske službe in 
podobno.

Zahteva nadzornega sveta Združenja bank 
Slovenije, da mora predlagatelj zakona 
upoštevati stališča bančne stroke, je po
temtakem več kot upravičena. Ta pa med 
drugim predlaga, naj se poslovanje hranil
nih in hranilno-kreditnih služb uredi s po
sebno zakonodajo, da se v zakonu natančneje 
opredelijo zdaj preširoka pooblastila Banke 
Slovenije za izdajanje podzakonskih aktov, 
da naj se določi rok za izdajo teh aktov in 
naj se še enkrat preuči primernost prilago
ditvenih rokov za izvajanje zakona. Samo 
želimo si lahko, da bo zakonodajalec tem do
bronamernim sugestijam prisluhnil in da bo 
nov predlog bančnega zakona bistveno 
kvalitetnejši od sedanjega.

(Emil Lah je glavni in odgovorni 
urednik Bančnega vestnika)

Včasih bolj in včasih manj aktualno kramljanje (2)

REDI JKCTONIZFM AT I KO 
BOBI POTEGNE ZA VRVICO
Piše: Marjan Sedmak

V tem poglavju in še v nekaj naslednjih 
bo govor o zgodovinskem fašizmu, torej 
o fašizmu, kakršen je nastal in se uvelja
vil v obdobju med obema svetovnima voj
nama; potem pa bomo nekaj nadaljevanj 
posvetili desnemu populizmu in zlasti ti
stim njegovim poganjkom, ki se razraščajo 
v Evropi in ki so si našli plodna tla tudi v 
novih vzhodnoevropskih demokracijah 
(Žirinovski v Rusiji na primer).

A. R. Trevor-Roper, britanski zgodovi
nar in nesporno eden od najbolj prodor
nih analitikov obdobja, v katerem je fašizem 
doživel svoj največji vzpon in hkrati svoj

Potem ko je Mussolini letal 988 po pohodu na Rim iz rok kralja prevzel 
mandat za sestavo vlade, je Hitlerju državni udar konec februarja 1983 
spodletel. Oblasti so ga postavile pred sodišče, vendar paje sojenje izko
ristil za nacistično propagando, opirajoč se pri tem na svojo nesporno 
govorniško nadarjenost. Obsojen je bilnapetletječe (najmanjša kazen), 
odsedel pa je sedemnajst mesecev. V tem času je svojemu tajniku Hes- 
su (drugi z desne) narekoval Mein Kampf. Fotografijaje bila posneta v 
zaporu.

zgodovinski propad, je že pred več kot četrt 
stoletja napisal, da je fašizem še najlaže 
določiti časovno. Kot pomembna politična 
sila se je pojavil predvsem na dveh zara
di povojnih kriz in konfliktov destabilizi
ranih, opustošenih in osiromašenih 
prizoriščih, v Italiji in v Nemčiji. Leta 1922 
je Mussolinijeva fašistična stranka orga
nizirala tako imenovani pohod na Rim, akcijo, 
iz katere je fašizem naredil legendo o pohodu 
na oblast, ki pa jo je bolj objektivno po
vojno zgodovinopisje močno reduciralo: 
prenos oblasti se ni odvijal v okviru pohoda 
na Rim, marveč na parketu kraljevske palače, 
kajti italijanski kralj, ki gaje podpiral veliki 
kapital, ježe pred tem sklenil izročiti mandat 
za sestavo vlade Mussoliniju - ta je namreč 
pokazal največ odločnosti, ko je šlo za 
obračunavanje s socialnimi nemiri in se
veda predvsem s skrajno komunistično in 
boljševiško levico, ki je stala za njimi.

Medtem ko se je “pohod na Rim” v Ita
liji končal s prevzemom oblasti, so nemške 
politične stranke leto dni kasneje izpričale 
nekaj več vzdržljivosti: Hitlerjev munchenski 
udar zoper weimarsko republiko je spod
letel in voditelji puča so morali za kratek 
čas v ječo, v kateri so čas prebili s tolikšnimi 
olajšavami, da že v tistem času ni bilo moč 
spregledati naklonjenosti, ki jo je nacizem 
užival prav v vrstah socialno silno občutljive 
nižje in srednje uradniške kaste. Svetov
na gospodarska kriza konec dvajsetih in 
v začetku tridesetih let pomeni po eni plati 
zaostritev polarizacije med fašistično de
snico in komunistično levico, po drugi utrditev 
fašizma na oblasti v dveh pomembnih in 
ekspanzivnih evropskih državah, se pra
vi v Italiji in Nemčiji, po tretji pa tudi začetek 
iskanja novih poti za preseganje politične, 
gospodarske in družbene krize (nastanek 
ljudskih front z - neuslišanim - upanjem, 
da se bo preko njih pokazal nov profil 
evropske levice, v gospodarstvu pa tako 
imenovana Sozialisierungsdebatte, razprava 
o socializaciji gospodarskega sistema, raz
prava, katere prvi učinki so se pokazali 
še pred izbruhom vojne posebej na Šve
dskem in kije potem v prvih povojnih letih 
močno vplivala na profiliranje evropskih 
socialnih demokracij). Prav na tej časov
ni točki, to je v začetku tridesetih let, se 
je ravnanje nemškega velikega kapitala ujelo 
z ravnanjem italijanskega deset let pred

tem: tako kot so italijanski kralj in tisti, 
ki so stali za njim, svojo odločitev sprejeli 
v prepričanju, da bodo lahko s fašizmom 
in Mussolinijem manipulirali in ga uporabili 
kot orodje za nasilno stabiliziranje socialnih 
razmer, so bile tudi nemške velike kapi
talske koncentracije mnenja, daje povzpetnik 
Hitler nujno, vendar pa minljivo zlo. Ko 
so ugotovile, da jih je zajahal in da jih vodi 
daleč čez točko, do katere so bile pripra
vljene stopati same, so se ga leta 1944 
skušale znebiti z atentatom, ki pa je spo
dletel. Z letom 1945 je bilo zgodovinske
ga fašizma v Evropi konec; Španija in 
Portugalska sta posebna primera.

Za njim sta ostala fašistična nostalgika 
po eni plati ter des
ničarski populizem 
na drugi. Pri tem 
velja že zdaj povedati, 
da ta populizem ni 
pojav, ki bi bil zna
čilen le za osemde
seta in devetdeseta 
leta. Že brž ko kon
cu druge svetovne 
vojne se je v Italiji 
pojavilo gibanje, ki se 
je predstavljalo kot 
gibanje človeka z ulice 
ali slehernika; iz 
njenega nosilnega 
subjekta in iz naslova 
časopisa, ki gaje ta 
struja izdajala - l’uo- 
mo qualunque, sle
hernik -, izvira poi
menovanje tega zgo
dnjega povojnega fe
nomena desnega po
pulizma, to je naziv 
kvalunkvizem. Taje 
politiko in politike 
obravnaval z žabje 
perspektive; če pu
stimo ob strani na
čelne pomisleke zo
per to prvo desno 
populistično politiko, 
je treba italijanske
mu populizmu šteti 
v dobro, daje poskr

bel za nekaj berljivih in zabavnih literar
nih biserov. Iz te ideološke in politične prsti 
so namreč zrasla tudi Guareschijeva dela, 
med njimi brez dvoma nadvse zabavne zgo
dbe, v katerih nastopata don Camillo in 
Pepone. Kdo ve zakaj so te privlačne zgo
dbe posebno radi brali tudi levičarji...

V zvezi s temi in podobnimi povojnimi gibanji 
tudi Trevor-Roper opozaija na to, da so jim 
skušali zlasti dogmatiki z levice nekritično 
prilepljati etiketo fašizma, da paje šlo za gibanja, 
ki so bila le senca tistega fašizma, kije tako 
prepotentno vladal v tridesetih letih. Fašizem 
je plod povsem določenih zgodovinskih okoliščin, 
zato tudi v slovenskih razpravah ne kaže preveč 
nekritično šariti s to oznako; pogosto se lahko 
zgodi, da postane takšno lepljenje etiket kon- 
traproduktivno.

Poleg časovno je moč zgodovinski fašizem 
jasno opredeliti tudi z njegovima poglavit
nima protagonistoma, Mussolinijem in Hi
tlerjem. Protagonizem (duce, firer) je značilna

poteza fašizma, ki iz srednjeveškega kon
cepta države in družbe prevzema matrico 
o voditelju, ki usmerja zgodovino in usodo 
naroda. Če naredimo preskok na sloven
sko politično prizorišče, je to natančno ti
sto, kar počne Janševa skupina: gre za takšno 
redukcijo - tudi redukcionizem je, če sežemo 
v prihodnja nadaljevanja - ena od značilnosti 
iz ideološke prtljage fašizma in desnega 
populizma -, ki strahovito zapleteno dogajanje 
ob nastajanju samostojne slovenske države 
skrči na akcijo nekaj junakov, ki so tekali 
naokoli v uniformah in s pištolicami za pasom. 
V tej redukciji so pozabljeni slovenski ge
nerali, ki so že dve desetletji pred tem začeli 
utrjevati TO kot realno oporo slovenske 
državnosti za primer, da bi bila ta ogrožena; 
funkcija specialnih enot policije naj bi bila 
zgolj zatiranje demokratičnih vzgibov v slo
venskem narodu; slovenski državni apa
rat naj bi ne deloval tudi kot obramba pred 
popolno centralizacijo Jugoslavije, marveč 
izključno kot podaljšana roka virtualno že 
tedaj obstoječe “srboslavije”; celotna družbena 
sinergija, ki jo je pokazala Slovenija v le
tih 1989-1991, naj bi bila le dekoracija za 
trge in ulice, na katerih so lahko nastopih 
narodovi voditelji; in tako naprej. Tudi slo
venski tisk se ni znal upreti skušnjavi tega 
protagonizma: tako je ljubljansko Delo začetek 
slovenske državnosti proslavilo s članki, 
ki so bili slavospevi narodovim voditeljem, 
narod sam paje ostal v tem prikazu v parterju 
kot nemi opazovalec dogajanja. Zato je bilo 
te dni toliko bolj razveseljivo brati v Delo
vi Sobotni prilogi prispevek Dejana Pušenjaka, 
kije prav v zvezi z novimi zapleti z Janšo 
in njegovo redukcijo najnovejše slovenske 
zgodovine na aretacijo JBTZ opozoril na re
dukcionizem, ki se skriva v tem pristopu.

Kot rečeno, se redukcionizem ne poja
vlja samo v fašističnem kontekstu, je pa 
zanj značilen. Pred mnogimi leti smo o njem 
razpravljali v nemško govoreči socialno
demokratski družbi. Z nami je bil tudi ugleden 
nemški razumnik, ki je redukcionizem 
ponazoril s šalo (ker nimamo njegovega 
soglasja, naj ostane anonimen), ki naj bi 
se dogajala v vojnih letih in zgodila v 
Hamburgu. Kot mnoge od šal te vrste, je 
bila v resnici naperjena zoper nacistični 
propagandni stroj, kije skušal do zadnjega 
minimizirati posledice zavezniških bom
bardiranj, gre pa takole:

Hišo, v kateri je stanoval Bobi, med 
bombardiranjem zadene poltonska ameriška 
bomba. Hiša se seveda sesuje, in ko reševalci 
kopljejo po ruševinah že tretji dan, se 
prikopljejo do straniščnih vrat. Za njimi 
najdejo Bobija, ki sedi na stranišču, še vedno 
drži v rokah vrvico za izplakovanje in se 
na vsa usta smeji. Pokličejo zdravnika, ki 
skuša Bobija spraviti iz šoka in ki ga sprašuje, 
kaj za vraga se je zgodilo. Ko se Bobi čez 
nekaj časa le pomiri, izdavi med smehom: 
“Človek kar ne bi verjel: samo za tole vrvico 
sem potegnil, pa seje hiša sesula...” 

Tako preprosto - oziroma tako reduci
rano - si vedno zelo zapleteno zgodovin
sko dogajanje radi predstavljajo tudi lju
dje, ki se v Sloveniji navdušujejo nad pro- 
tagonizmom.

(Nadaljevanje prihodnjič)

Po več stoletjih ponovno
PROTESTANTSKI KATEKIZEM na Slovenskem.
Knjiga s 500 stranmi kot - dialog 

med posameznikom in religijo 
med teologijo in humanistično znanostjo 
med cerkvijo in družbo

Dodatek v PROTESTANTSKEM KATEKIZMU prinaša:
- vse predgovore slovenskih protestantskih piscev v njihovih delih v sodobnem slovenskem 
knjižnem jeziku (Trubar. Dalmatin in prekmurski protestantski pisci)
- literarnozgodovinski esej
- fotografije vseh slovenskih evangeličanskih cerkva s temeljnimi zgodovinopisnimi podatki 

Založnika sta ČZP Enotnost in Evangeličanska cerkev v Sloveniji.
Maloprodajna cena PROTESTANTSKEGA KATEKIZMA bo 10.000 SIT. V prednaročilu vam 
nudimo 20-odstotni popust in plačilo v enem ali v dveh obrokih.
Prvi obrok v prednaročilu znaša 5.000 SIT. Knjigo lahko naročite in plačate prvi obrok pri ČZP 
Enotnost. Dalmatinova4. Ljubljana.
Drugi obrok v znesku 3.000 SIT boste plačali ob prevzemu PROTESTANTSKEGA KATE
KIZMA ali pa po prevzemu knjige na pošti.

Zaradi omejene naklade vas pozivamo, da knjigo nemudoma naročite!

KNJIGA, KI JE VEČ KOT KATEKIZEM!



Luksemburg - severni Gibraltar,; zeleno srce Evrope, evropsko mesto kulture
Leta 1988 je ugledna 
igralka mednarodnega 
slovesa in takrat grška 
kulturna ministrica 
Melina Mercouri dala 
pobudo, naj bi na stari 
celini vsako leto eno 
izmed večjih mest 
razglasili za mesto 
evropske kulture, torej 
za nekakšno evropsko 
kulturno prestolnici. To 
je bilo, lahko bi rekli, 
nadaljevanje hipijevske 
svetovne ideje “Make 
peace, not war”, ki jo je 
cvetlica kot simbol lepega 
usmerila v pravo smer. 
Umetnost (vsakovrstna) 
je torej tista človekova 
dejavnost, ki bi bila 
sposobna umiriti slo po 
ubijanju, iztrebljanju, 
uničevanju. Sla po 
umetnosti nty bi 
zamenjala slo po 
(samo)uničenju.

Atene, Firence, Amsterdam, 
Berlin, Pariz, Glasgovv, Dublin, 
Madrid, Antwerpen, Lizbona in 
letos Luksemburg so dosedanja 
evropska mesta kulture. V 
enoletnem ciklusu so pripravila 
na tisoče razstav, kulturnih pri
reditev, simpozijev in kongresov 
in vabila ljudi z vsega sveta, 
naj si umetnine in umetniške 
dosežke pridejo ogledat, če ne 
zaradi drugega, zato da bi jim 
s porabljenim denarjem vrnili 
vsaj del vložka. 0 finančnih 
učinkih celoletne prireditve je, 
glede na ugledni naziv, ki ga 
dobi mesto, najbrž nespodob
no govoriti. Tudi nihče ne more 
reči, kakšne so pozitivne posle
dice te akcije, saj vojn in trpljenja 
ljudi po svetu ni mapj, umet
niškega ustvarjanja pa najbrž 
tudi ne. Sicer pa, zakaj bi mo
ralo vsako početje prinesti 
kakšne učinke. Dovolj je le, da 
se nekaj dogaja.

400 let umetnosti 
samouničevanja

Gre pa pri tej akciji filmske 
umetnice in kulturne ministrice 
Mercourjjeve tudi za precejšrge 
protislovje. Mesta kulture so 
bila vsa po vrsti v svoji bližrji 
ali daljni preteklosti tudi me
sta smrti. Ker je letos evrop
sko mesto kulture Luksemburg, 
poglejmo podrobneje njegovo zgo
dovinsko pot do tega naziva.

Za svoj nastanek se lahko 
mesto zahvali Rimljanom. Znašlo 
se je namreč na pomembnem 
križišču rimskih poti iz Pari
za prek Reimsa in Arlona do 
močne utrdbe Trier in na dra

vzeli Nizozemci, leta 1715 pa 
so Luksemburg zavzeli Avstrijci 
in v mestu ostali 83 let.

Vsa ta leta je Luksemburg 
doživljal pomembne arhitektur
ne posege. Vsi so bili namenjeni 
utrditvi mesta. Porušene posa
mezne dele utrdb so nenehno

arhitekturo, ki s kulturo ni imela 
dosti skupnega.

Po letu 1715 je Luksemburg 
postal pomembno strateško 
oporišče avstrijskih spodnjih 
dežel proti Franciji. Avstrijci so 
sem poslali svoje najboljše 
vojaške gradbenike, da so utrdili 
in razširili utrdbe. Takrat so 
začeli graditi tudi podzemne 
rove, v katerih je bilo prosto
ra za 35.000 vojakov. Sistem 
podzemnih rovov je bil prepleten 
z vojaškimi spalnicami, hlevi, 
jedilnicami, kuhinjami in celo 
kovačnicami.

Leta 1795 so Francozi začeli 
spet oblegati mesto. Začeli so 
z blokado, nadaljevali pa z 
nenehnimi naskoki. Po se

Tuje bila nekoč zgornja utrd
ba.

GROBOVE VEDNO
ZAMENJUJEJO SPOMENIKI

sedle čete Združenih sil; najprej 
so mesto prevzele hessenske 
čete, zatem pa pruske. Prusi 
so na podlagi Dunajskega spo
razuma prevzeli precejšen del 
luksemburškega ozemlja, od 
preostalega pa so ustanovili 
Veliko vojvodino in jo pridružili 
Nemški konfederaciji. Veliki 
vojvoda je postal nizozemski 
kralj VVilliuam I. Nadzoroval je 
le mesto, en pa tudi utrdb, ki 
so bile pod nadzorom konfede
racije.

V teh letih se je nadaljevala 
obnova in posodobitev utrdb. 
Po zlomu nizozemskega kra
ljestva je Luksemburg dobil nove 
gospodarje, tokrat brez spopa
dov. Nad mestom so razvili 
zastavo belgijskega dvora.

Leta 1866 je izbruhnila av- 
strijsko-pruska vojna, ki pa je 
obšla Luksemburg. Vojvodina 
je izrabila razpad Nemške kon
federacije, se umaknila iz nje, 
pruskim četam pa odrekla 
pravico namestitve svoje vojske 
v mestni utrdbi. V tem času j e 
Napoleon m. v zameno za svojo 
nevtralnost v avstrjjsko-pruski 
vojni zahteval priključitev Velike 
vojvodine k svoji državi. Kupčijo 
je preprečil pruski kancler 
Bismarck. To je povzročilo veliko 
napetost v francosko-pruskih 
odnosih in lahko bi izbruhnila 
vojna. Veliki vojvoda je takrat 
izrabil svoje sorodstvene vezi 
in s pomočjo zaveznikov ure
sničil idejo o luksemburški 
nevtralnosti. Potrjena je bila z

gi strani prek Metza in Thion- 
villa do Liega. Poti sta se križali 
pri ribjem trgu Marche-aux- 
Poisons, predhodnici današnjega 
Luksemburga.

Zaradi ugodne lege na skal
nati planoti so Rimljani že v 4. 
stoletju tam postavili opazovalni 
stolp kot del rimskega obram
bnega sistema na levem bregu 
Rena proti vse bolj agresivnim 
germanskim plemenom. Stolp 
je bil pozneje porušen, leta 936 
ob madžarski invaziji proti 
severu pa so ga obnovili. Na 
kraju, kjer je bil sprva obrambni 
stolp, je zrasla močna utrdba, 
obdana z globokim jarkom. Zna
na je bila pod imenom Castel- 
lum Lucilinburhuc. S pogodbo 
o zamenjavi je utrdba leta 963 
prešla v last moselskega gro
fa Sigefroia, bližnjega sorodnika 
tako nemškega monarha kot 
francoskih kraljev. Taje takoj 
na sosednji skalni planoti Bock 
začel graditi utajeni grad, kije 
postal jedro današrjega mesta 
in je odigral pomembno vlogo 
v evropski zgodovini. Kmalu so

se ljucjje začeli naseljevati v dolini 
pod gradom, in sicer na obeh 
bregovih reke Alzette. Nasta
li sta Grand in Pfaffenthal.

Do leta 1050 seje trg tako 
razširil, da so morali zgraditi 
novo mestno obzidje, leta 1330 
pa so začeli graditi že tretje 
obzidje. Tako se je varovano 
območje trga močno povečalo. 
Skoraj hkrati so z močno utr
dbo obdali tudi Grand in Pfaf
fenthal.

Ponoči 37. novembra leta 
1943 so utrdbo v silovitem 
naskoku zasedli Burgundci. 
Takrat seje pravzaprav začela 
burna zgodovina Luksembur
ga, ki je bil dolga stoletja v 
središču evropske strategije in 
vojaške politike tako Burgun
dcev, Habsburžanov, francoskih 
in španskih kraljev ter nemških 
cesarjev. Že leta 1477 je luk
semburška vojvodina skupaj z 
burgundskimi ozemlji padla v 
roke Habsburžanov, v španske 
pa leta 1555. Skoraj stoletje so 
se tudi nenehno spopadale fran
coske in španske čete. Leta 1659

je moral Luksemburg svoja južna 
ozemlja prepustiti Francozom, 
leta 1683 so mesto zbombar
dirale čete Luisa XIV., leto 
pozneje pa je francoski dvor 
prevzel popoln nadzor nad 
porušenim mestom. Španci so 
mesto znova osvojili leta 1698, 
Francozi pa sojih pregnali leta 
1701. V skladu s pogodbo iz 
Utrectha so nadzor nad vojvo
dino Luksemburg leta 1713 pre-

demmesečni blokadi in šti
rimesečnih naskokih je Luksem
burg kapituliral. Ko je general 
Carnot, ki je vodil napad, no
vico o padcu Luksemburga 
sporočal v francoskem parla
mentu, je dejal, daje Luksem
burg za Gibraltarjem druga 
najmočnejša utrdba na svetu.

Toda to še ni bil konec krvave 
zgodovine luksemburške vojvo
dine. Že leta 1814 so mesto za

“Danesje Luksemburg pomembno 
evropsko mesto, saj je po sklenitvi 
carinske unije z Nizozemsko in Belgijo 
in po vstopu v Evropsko gospodarsko 
skupnost (danes Unijo) postal sedež 
številnih evropskih ustanov. To je 
vidno zlasti v poslovni četrti Kirchberg, 
kjer ima sedež večina izmed BBO 
domačih, zlastipa tujih bankin več kot 
8.000multinacionalk. ”

Londonskim sporazumom (11.
5. 1867), s katerim so Brita
nija, Rusjja, Francija, Prusija, 
Nizozemska, Avstrija, Belgija 
in Italija jamčile nevtralnost 
Velike vojvodine. Sporazume
li so se tudi, da bodo utrdbe, 
takrat se je Luksemburga že 
prijelo ime severni Gibraltar, 
evakuirali v treh mesecih in jih 
začeli uničevati.

Pot v civilizacijo
Leta 1867 so se utrdbe me

sta raztegovale na skoraj 180 
hektaijih, osredij i del mesta je 
zajemal 33 hektarjev, predme
stja pa 104. Skalna planota, na 
kateri so stale utrdbe, je bila 
preluknjana kot sir. Celotna 
dolžina vseh rovov, v katerih 
je bilo kakšnih 4.500 različno 
velikih prostorov, je znašala 33 
kilometrov. Površina, ki so jo 
zajemali vsi ti prostori in po
vezovalni rovi, je presegala 
40.000 kvadratnih metrov. Ce
lotna utrdba je imela 38 vid
nih in skrivnih vhodov.

Eden izmed vhodov v podzemni labirint. Eden izmed 12 ohranjenih utrjenih vhodov v mesto. Spomenik vojvodi Ouillaumeju U. na osrednjem trgu, ki ga do
mačini imenujejo Knuedler.
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Kako močna je bila utrdba, 
ki je upravičeno nosila ime 
severni Gibraltar, pove poda
tek, da so dogovorjeni del utr
dbe (90%) uničevali polnih 16 
let in za to delo porabili 1,5 
milijona zlatih frankov. V zgor- 
njem delu mesta so utrdbe spre
menili v naselje, polno parkov 
in sprehajalnih poti, druge dele 
utrdbe pa so morali uničiti.

Del podzemnih rovov so ob
novili, kar jim je prišlo prav 
zlasti med drugo svetovno vojno. 
Dele nekdapje podzemne utr

nili v zeleno oazo Evrope in letos 
tudi v evropsko kulturno pre
stolnico. Uredili so si življenje 
in ne kažejo niti najmanjše po
trebe po militarizaciji dežele.

Luksemburg je danes prav
ljična dežela, za marsikoga Indija 
Koromandija. Če ne bi bilo tako, 
potem v državi ne bi bila tretjina 
priseljencev. V obljubljeno deželo 
so v valovih s trebuhom za 
kruhom hodili najprej Italija
ni, za njimi Španci, v zadnjem 
času pa Portugalci. Pripadniki 
teh treh narodov tvorijo večino

od 120.000 imigrantov. Do
mačini jih ne ijubijo preveč, 
čeprav pri njih še ni zaznati 
ksenofobije, kakršna je značilna 
recimo za Nemčijo. Veliko bolj 
jih motijo evrokrati. To so stro
kovnjaki, ki so zaposleni v 
evropskih ustanovah in bankah. 
Očitajo jim, da živijo bolje od 
domačinov, predvsem na račun 
tega, da ne plačujejo luksem
burških davkov. Resnici na ljubo, 
v Luksemburgu nihče ne živi 
slabo. Dežela namreč sodi med 
bogatejše v svetu.

Luksemburg - oaza 
blaženega miru

Luksemburg danes ni le zele
na oaza ah srce Evrope, tudi ni 
le kulturna prestolnica stare celine 
je tudi oaza blaženega miru. Ne 
v deželi ne v mestu se ne dogaja 
nič takega, kar bi ju zrinilo na 
prvo stran časopisov. ljudje živijo 
povsem normalno življenje. Med 
tednom hodijo na delo, v prostem 
času posedajo po številnih ka
varnah, bifejih ali slaščičarnah 
(teh je nenavadno veliko), kle

petajo o vsakdanjih rečeh in se 
radi šalijo na svoj račun, pijejo 
in jejo, gojjjo cvetlice, izdelujejo 
sire in varijo pivo, obiskujejo 
muzeje, galerije, gledališča, praz
nujejo svoje praznike, turistom 
razkazujejo ostanke vojaške 
zgodovine in palače...

Živijo, lahko bi rekli, dolgočasno 
življenje povprečnega evropskega 
porabnika. Tudi razglasitev mesta 
za evropsko mesto kulture (kot 
piše na številnih zastavah, plaka
tih in senčnikih) jih ni spravila 
iz tira Ni čutiti nobene kulturniške

evforije. Ritem živjerja se ni 
spremenil. Kulturnih prireditev 
je res nekoliko več, kot jih je bilo 
v prejšnjih letih, zato je tudi nekaj 
več obiska, toda ni se zgodilo nič 
takega, kar bi mimo in zadovoljno 
življenje povprečnega Luksem
buržana postavilo na glavo.

Tudi nihče ne razmišlja o 
protislovju, daje nekoč mesto 
smrti postalo mesto lepih umet
nosti. Človeški rod poleg spo
mina pozna tudi pozabo.

Tekst in fotografije 
Jože Poberaj

Tudi ulični glasbeniki na Plače d’Armee hočejo svoj del kultur- Na vsakem koraku cvetje in opozorilo, da je mesto evropska Po mestu je 11 skulptur Francozinje Niki de Saunt Phalle - ta
ne pogače. prestolnica kulture. predstavna Owendolyno.

dbe so namreč uporabljali kot 
zaklonišča, danes pa jih raz
kazujejo turistom.

Danes je Luksemburg pomem
bno evropsko mesto, saj je po 
sklenitvi carinske unije z Nizo
zemsko in Belgijo in po vsto
pu v Evropsko gospodarsko 
skupnost (danes Unjo) postal 
sedež številnih evropskih usta
nov. To je vidno zlasti v poslovni 
četrti Kirchberg, Iger ima sedež 
večina izmed 220 domačih, zlasti 
pa tujih bank in več kot 5.000 
multinacionalk.

Danes se mestu pozna, daje 
izgubilo vojaško-strateški po
men, kije zaznamoval skoraj 
vso rjegovo zgodovino od leta 
okoli 400 do 1867. Ostale pa 
so posledice, kijih odpravljajo 
tudi danes.

Tako je recimo za Luksem
buržana najbolj nerodno vpra- 
šarje: »Kdo pravzaprav ste?« 
Odgovor je diplomatski: »Smo 
edinstveni in nismo tisto, kar 
drugi mislijo, da smo. 0 sebi pa 
tudi še nismo rekli zadnje be
sede.«

Stoletja navzočnosti različnih 
vojska je povzročilo tudi mešanje 
različnih krvi s krvjo prvotnega 
prebivalstva; prepletali so se 
kulturni vplivi, mešali so se 
jeziki. Med 120 tisoč ljudmi, 
toliko prebivalcev namreč da
nes šteje mesto Luksemburg, 
je mogoče najti korenine vseh 
narodov, ki so si podajali kljuke 
severnega Gibraltarja.

Tudi ni opaziti, da bi bili lju
dje hudo prizadeti zaradi svoje 
krvave zgodovine. Ne govorijo 
o stoletjih prelivanja krvi in ne 
o grobovih, na katerih je zra
slo mesto. Pravijo le, da če ne 
drugega, so Evropi pokazali, 
kako se gradjjo utrdbe. Sicer 
pa, kaj bi pričakovali? Da bi se 
zdaj rodovi Luksemburžanov 
zavijali v črno in hodih po svoji 
lepi zeleni deželi in glavnem 
mestu z upognjeno glavo? V čem 
je sploh njihova krivica? Je 
krivda v tem, da so se znašli 
na razpotju pomembnih poti in 
da so militaristi vseh stoletij in 
narodov njihovo mesto prisilili 
v drugačen razvoj, kot bi ga 
lahko imel povsem navadni ribji 
trg? Zgodovina kaže, da so bili 
skoraj tisoč let nemi opazovalci 
vojaških iger evropskih hege
monov, ko pa so usodo svoje 
deželice vzeli v svoje roke, so 
morišča in pogorišča spreme-

BOJ ZOPER POLITIČNI KIČ
V Zagrebu so pred dnevi v 

Muzeju umetnosti in obrti od
prli novo razstavo. To se je 
zgodilo po sedemletnem pre
moru, ko so bila zaradi adap
tacije in stanja ne miru ne voj
ne vrata te hiše hrvaške 
kulture zaprta. Od ustanovitve 
muzeja - odprli so ga leta 1880 
- je sedaj na ogled že peta 
sistematična razstava zbirke, 
kije last hrvaškega muzeja. 
Tokrat razstavljajo dva tisoč 
petsto predmetov, kar je samo 
dva odstotka in pol celotne
ga fonda. Podatek dovolj zgo
vorno pove o bogastvu in 
vrednosti muzeja, kije nastal 
iz želje, da bi povezali svet 
tradicije s svetom tehnološkega 
napredka. Razstava je raz
deljena v tri zaokrožene ce
lote in razstavljena v treh 
nadstropjih muzejske zgradbe. 
V prvem nadstropju so stil
ski predmeti iz gotike, rene
sanse, baroka, rokokoja, kla
sicizma in bidermšjeija. Največ 
pozornosti zbuja renesančna 
postelja, za katero sodijo, da 
je najbolj ohranjen celostni 
primerek v Evropi, našli pa 
so jo na gradu Bosiljevo. Tu 
je velika tapiserija iz petnaj
stega stoletja, na kateri je 
natkan prizor iz španskega 
srednjeveškega romana »Car- 
cel de Amor«, izdelana pa je 
bila v znanih delavnicah Tur- 
nala v Franciji. Med pohištvom 
je zanimiva, še omara z gra
du Bisag, last grofov Draš- 
kovičev, izdelana v južni 
Nemčiji konec sedemnajstega 
stoletja. Posebno zanimiva je 
kolekcija cerkvenih zvonov, 
ki sojih v Muzeju tokrat prvič 
razstavili. Te zvonove so 
namreč med prvo svetovno 
vojno sneli z zvonikov, da bi 
jih pretopili v topove. V po
slednjem trenutku sojih zbrali 
na železniških postajah v Za
grebu, Sisku, Karlovcu in na 
Reki, kjer so čakali na pre
voz v talilnice, ter jih odku
pili (po teži) od avstrijskega

vojaškega poveljstva. Zvonovi 
so nastali v razponu od 14. 
do 19. stoletja in so delo 
domačih ulivalcev.

Hrvaška ima starejše mu
zeje od Muzeja umetnosti in 
obrti - na primer Arheološki 
muzej v Splitu. Prav tako ima 
zelo znano STrossmayerjevo 
galerijo in Mimaro, ki pa imata 
gradivo, ki ni neposredno 
povezano s hrvaškim duho
vnim ustvarjanjem in prosto
rom. Ravnatelj Muzeja umet
nosti in obrti Vladimir Mateko
vič ima zato prav, ko trdi, da 
so v njegovem muzeju pred
mete ustvarili domači ljudje 
ali pajihje hrvaški človek kupil 
v tujini za lastne potrebe, pri 
čemer je ob izbiri potrjeval svoj 
okus, svojo kulturo. To pomeni, 
da najnovejša razstava v Za
grebu nudi celovit pregled 
razvoja civilizacije in kultu
re v zadnjih šestih stoletjih 
v tem delu Evrope. Med drugim 
na enem mestu prikazuje 
obrtniške artefakte, indu
strijski dizajn in tako imeno
vano čisto umetnost. Muzeji 
so tradicionalnooznačeni kot 
hrami kulture. Že sam pojem 
hrama nas s svojim seman
tičnim izhodiščem napelje na 
misel, da so muzeji prostori 
za duhovne aktivnosti. Ne 
samo strokovnjak ali znan
stvenik, marveč tudi preprost 
človek se v takšnem prosto
ru sooči z največjimi vredno
tami, ki sta jih človek ali 
njegova okolica ustvarila v dol
gih stoletjih iskanja lastne 
avtentičnosti. Politične in 
družbene spremembe na 
Hrvaškem v zadnjih treh štirih 
letih - pojasnjuje Vladimir Ma
tekovič - izzivajo tudi hrvšaki 
narod k spremembi v duho
vnem življenju. Trenutno gre 
na Hrvaškem za množično gi
banje na ravni enotnega na
cionalnega političnega projek
ta. Zelo pomembno je, da se 
takšno gibanje preverja z 
resničnimi podatki, da ne bi

prišlo do vdora kiča. Kajti 
kulturni kič v obratnem so
razmerju proizvaja tudi poli
tični kič. Zato bi bilo morda 
dobro, da bi Hrvati šli skozi 
ta hram kulture kot skozi 
pregled, kaj vse se v preteklosti 
postorili, da bi današnji člo
vek bolje živel.

V Muzeju umetnosti in obrti 
je prikazana predvsem kre
ativnost, ustvarjanja prak

tičnih stvari za vsakdanje 
življenje. Pogled na te zbra
ne, ohranjene predmete nam 
pove več kot dolgočasni eseji 
o tem, kdo smo, od prihaja
mo in kam gremo. Novost 
omenjene razstave so tako 
zaokrožene zbirke, ki imajo 
študijski značaj. Poleg zbirk 
stekla, keramike, miniatur iz 
slonove kosti, so razstavljene 
še izjemne kolekcije ur, sodob

nih oltarčkov, predmeti sakral
ne umetnosti, izbor baročnega 
slikarstva, zbirka judovske
ga gradiva, vzorci ženske 
mode, najrazličnejši meščanski 
klobuki, fotografije na Hr
vaškem. Prvič so v okviru 
redne zbirke predstavili ju- 
daiko. Srebrni predmeti, ki 
se uporabljajo za posamezne 
judovske praznike, so po oceni 
strokovnjakov med najlepšimi 
na svetu. Razstavljeni so tudi 
kabalistični rokopisi, ki jih 
mnogi judovski muzeji po svetu 
ne premorejo.

Med steklenimi predmeti so 
poleg znanih muranskih 
izdelkov razstavljeni še pre
dmeti iz steklarn Loetz Witwe 
iz Češke, Lombeyr iz Avstrije, 
bratov Daum in Galle iz Fran
cije, obvezni Tiffany iz New 
Yorka. Dalje posamezni stek
leni kozarci z dunajskimi ve
dutami in prizori, ki jih je 
podpisal češki secesist Alfong 
Mucha. Med slikami so prvič 
razstavljena dela Ferdinan
da Bola, enega najbolj zna
nih Rembrandtovih učencev. 
Lep je keramični pladenj iz 
znane tovarne Zgolnay iz 
Pečuha - kakor tudi reliefi 
Slave Raškaj. Na ogled je tudi 
bidermajerska omara, s ka
tero je varaždinski mizar An
ton Goger leta 1883 opravil 
svoj mojstrski izpit. Dve por
celanski peči sta iz manufak
ture barona Magdaleniča, ki 
je ob koncu 18. stoletja de
lovala v Križevcih. Peči sta 
nekoč greli križevsko družino 
Kiepach. Na tej izjemno 
uspešni, obiskani razstavi 
smo opazili tudi solnici, izde
lani ob koncu 18. stoletja v 
delavnici varaždinskega zla
tarja Juraja Kuniča. Poper 
v tej solnici bi bila lahko le 
dobrohotna misel, da bi najbrž 
tudi mi s skrbnim pregledom 
in »inventuro« po slovenskih 
pokrajinskih muzejih lahko 
»vkup spravili« zbirko, ki bi 
nas, pa tudi naše sosede, 
prepričala, da v preteklosti 
sicer nismo bili v središču 
političnih, gospodarskih in 
kulturnih dogodkov, da pa 
smo vendarle znali tuje 
spoštovati, svoje pa ohraniti.

Branko Šomen



NEUSMILJEN BOJ MED 
BRATOMA PODOBNICH!

V Sloveniji, majhni državi na jugovzho
du Evrope, je prišlo do zanimivega zaple
ta pred volitvami leta 1996. Kandidat desnih 
komunistov Janez Jancha je namreč pod 
težo pritiska javnosti odstopil kot čelni mož 
strank slovenske pomladi, četudi je, pre
senetljivo, že imel veliko podporo des
ničarskih volivcev, ki naj bi po napove
dih premagali levičarje. Dobro obveščeni 
krogi v državi zatrjujejo, da je bil odstop 
dogovorjen že prej, predenje bil razglašen 
- desničarji se z žrtvovanjem ene ključnih 
figur zadnjih šestih let skušajo distanci
rati od svoje politike v času vladavine 
Demosa, takoj po prvih demokratičnih 
volitvah leta 1990, kije deželo pripeljala 
na rob gospodarske katastrofe. Da gre za 
takšen manever, potrjujeta nenavadno 
samovšečen ton Jancheve odstopne izja
ve ter način, kako desničarski funkcionarji 
hvalijo njegov odstop kot visoko moralno 
dejanje. Manever je ameriškemu občinstvu 
dovolj znan iz domačih škandalov: ko je 
politik ujet in flagranti, je najbolje, da užaljeno 
odstopi iz višjih moralnih razlogov - tako 
si namesto zaslužene kazni pridobi avre
olo moralnega mučenca. Sicer pa je to isto 
omenjeni politik že storil dve leti prej, ko 
je bil razrešen z ministrskega stolčka in 
ni sprejel mesta poslanca v parlamentu. 
Nekateri se danes ponovno sprašujejo, 
bogvedi zakaj!

Ta odstop, kije Jancho, precej brezob
ličnega obramboslovca srednjih let, čez noč 
naredil slovenskega Garyja Harta, je vnesel 
v proces skupnega koalicijskega nastopa 
strank pomladi novo dinamiko z množico 
neznank. Če odštejemo Lojzeta Peterlehta, 
geografa, ki enigmatično skriva svoj “pom
ladni” program že od takrat, ko je še bil 
predsednik vlade, in si tako bržkone zvišuje 
ceno, so zdaj ostali še trije resni kandida
ti za desničarskega liderja: brata Podob- 
nich, kandidata kmečkih civilnih gibanj 
(traktorske zapo
re na cestah in 
mejah, demon
strativno oranje 
tujih njiv, inova
torja moratorijev 
na sečnjo gozdov 
z goloseki, zas
tonjsko deljenje 
mleka, enkrat na 
štiri leta po liter 
socialno ogrože
nim meščanom 
itd.), Micha Bre
cht, nekdanji ko- 
ntraobveščevalec, 
kandidat law-and- 
order sil, in Saško Lapovid, sicer nacio
nalistični strokovnjak, toda precej kompro
mitiran zaradi zagovarjanja komunističnih 
gesel (nasprotovanje imperializmu multi
nacionalk in vdoru tujega kapitala na slo
vensko ozemlje itd.).

Analitik javnega mnenja, ki hoče ostati 
anonimen, napoveduje, da bosta Brecht in

Lapovid zaradi neprofiliranosti in spornosti 
kmalu odpadla, tako da bo spopad potekal 
med bratoma Podobnich. Znani slovenski 
sociolog je pred kratkim zapisal, da se v 
Slovencih bijeta dve duši: tradicionalna duša, 
ki je zavezana svoji zemlji in gleda z ne
zaupanjem v široki tuji svet, ter moder
na duša, ki daje Sloveniji pečat postindu
strijske družbe. Zdi se, kot da vsak od dveh 
glavnih kandidatov uteleša eno od teh duš 
- kdo bo prevladal?

Nemara bo odločilo dejstvo, da med vsemi 
kandidati manjka predstavnik interesov 
sodobnega kapitalizma: komu bo torej uspelo 
tako formulirati svoj pohod na tron desnice, 
da bo pritegnil novopečene kapitaliste in 
veleposestnike, ki tako Marjana kot Janeza 
gledajo sicer z naklonjenostjo, a s kančkom 
nezaupanja? Škoda, da se v to bitko ni spustil 
kak socialdemokratski prvak, ki se spoz
na in ima visok rating v igralništvu (Hvalich), 
ali pa Pucnick, ki uživa kapitalistično penzijo, 
ali pa Zasgozhen, ki je veleposestnik, ali 
pa Duhovnich, ki je veletovarnar, ali pa 
celo Janechov brat, kije velik podjetnik. 
Že omenjeni analitik je našemu dopisniku 
dejal, da so obrisi boja za desničarskega 
prvega liderja bolj ali manj jasni: velike 
desne stranke s svojo razsvetljeno nara
vo bodo podprle Janeza, manjše s svojim 
skrajnim in tradicionalističnim desni-

čarjenjem na čelu s socialdemokrati pa 
Marjana - odločitev bo padla v družini 
Podobnich, torej tam nekje v okolici Idrije 
in morda še v okolici Škofje Loke, domovini 
Marjanovega tasta Omancha.

Toda ob vsem tem ostajata dve neznanki. 
Prva je izjemna zapletenost odnosov med 
strankami desnice, ki skozi vodstva delajo

v javnosti izredno nepregledno situacijo. 
Ogrodje teh vodstev so namreč nekakšne 
kurije, ki jih je poznala avstrijska monarhija 
sredi preteklega stoletja: pri nas jim pra
vijo strankarski izvršilni odbori, sveti ali 
predsedstva. Način, kako te kurije oblikujejo 
svoja mnenja in stališča in jih prenašajo 
naprej v medstrankarsko kuhinjo, pa ni 
docela jasen niti največjim političnim stro
kovnjakom. Druga neznanka pa je, koga 
bodo po debaklu svojega kandidata podprli 
socialdemokrati. Prve izjave vodilnih funkcio
narjev te stranke o tem, kako imajo “bivši” 
enak odnos do vseh ostalih kandidatov, 
kažejo, da zakulisna pogajanja še niso 
končana. Pri tem moramo upoštevati dejstvo, 
da “bivši” kljub svoji kompromitiranosti 
še vedno razpolagajo z mogočnim arhivom 
nekdanje tajne policije, ki lahko premak
ne jeziček na tehtnici. To seje nenazadnje 
že dogodilo. Namreč, govorice, ki krožijo 
po Ljubljani, znajo povedati, da se skuša 
spor med dvema mladima vročeglavima 
lideijema krščanskih in socildemokratskih 
pristašev rešiti z dosjeji prvih mož teh strank. 
Govori se, da eni grozijo, da bodo javno
sti povedali, daje bil njihov šef sodelavec 
Udbe, drugi pa, daje bil njihov šef še zelo 
mlad že sodelavec tuje obveščevalne službe.

In daje tam, kjer se kadi, tudi ogenj govori 
izjava enega od teh dveh liderjev, kije obenem 

najbolje obveščeni Slo
venec: “Večina nekda
njih udbovcev in njiho
vih sodelavcev nikoli ni 
bila član bivše partije”. 
Ta izjava, če je točna, 
in o omenjenem politi- 
ua nima smisla dvomiti 
(Janchi namreč), daje 
več odgovorov. Prvič, 
tisti, ki so bili v par
tiji in jim je bila živ
ljenjska vizija pogled v 
zasebno življenje dru
gih (torej so uživali v 
stezosledenju in obveš
čanju), so lahko bili le 

sodelavci tujih obveščevalnih služb. Dru
gič, ta izjava eksplicitno govori v prid tezi, 
da prejšnja partija ni bila zlizana z Udbo, 
ampak da je bilo ravno obratno. Z Udbo 
so bili zlizani priznani ali nepriznani in 
nevidni disidenti, ki so delovali proti partiji 
in so v devetdesetih letih svoj nekomunistični 
rodovnik vnovčili za politično kariero. V

politično areno so stopili z avreolo “poli
tičnih” čistunov, ki jim je prejšnja partija 
povzročala le krivice. Kar se seveda da 
tudi razumeti. Če so bili sodelavci Udbe, 
niso mogli biti člani partije, in so se zato 
počutili užaljene. Kot “udbovci” pač v 
prejšnjem sistemu niso mogli delati še 
politične kariere, če so delovali proti partiji.

In če to izjavo razpredemo naprej, pri
demo še do naslednjega zanimivega zaključka, 
kije povezan s še eno aktualno spolitizirano 
temo zadnjih dni. Namreč, če Udba ni bila 
partija, potem predsednik nekdanjega CK- 
ja ni mogel dati zapreti četverice. Ker ti
sti, ki so četverico zaprli, niso bili člani partije 
in niso mogli izvrševati ukazov partije. Katere 
ukaze pa so potem izvrševali? Očitno uka
ze tistih, ki so prikrito ah odkrito bili pro
ti tej partiji, hi kdo so bili ti? Iz zgoraj omenjene 
izjave se da logično sklepati, da tisti, ki so 
čakali, da partija pade in nastopi njihov 
trenutek oblastne omame. Partija je pad
la, oblast so dobili, toda kot kaže, je niso

bili pripravljeni deliti v dovolj veliki meri 
tudi s tistimi, ki so zanjo tudi “sedeli”.

Sicer pa takšne zgodbe niso nič novega, 
pravi neimenovani analitik, ki nam je 
postregel z zgodbo iz slovenske litaratu- 
re. V njej je opisana tragična zgodba Petra 
Pavla, kije začel misliti o sebi, daje politični 
zločinec, ki ga je potrebno neodložno 
pokončati. Sobo, v kateri je živel, je spre
menil v sodno dvorano. Ure in ure je vsak 
dan trajala Petra Pavla igra SODNI PRO
CES. Kljub dobri obrambi je bil na vsakem 
procesu obsojen na smrt. In tu je eden od 
zgledov njegove sodne dramatike.

Tožilec: Obtoženi Peter Pavel, ali priz
nate, da ste se decembra 1941. leta v gostilni 
Pri Starem Mayrju v Kranju sestali s Hi
tlerjem, Jodlom in Goebbelsom in prevzeli 
poveljstvo nad armadno skupino Oberkrein, 
ki je napadla in uničila Dražgoše?

Peter Pavel: Priznam. Sestali smo se v 
zadnji sobi, da nas ljudje ne bi videli.

Branilec: Ugovarjam. Adolf Hitler ni bil 
nikoli pri Starem Mayrju.

Tožilec: Priznanje obtoženega zadošča.
Peter Pavel: Hvala, tožilec. Prosim za 

smrtno kazen, ki naj se izvrši z javnim 
obglavljenjem.

Podobnost tega zgleda s podobnimi ambicijami 
nekaterih, da bi se takšni zgledi ponovili, je 
zgolj slučajnost. Zgodovina pač dokaze hrani.

Radio Erivan, 
prevedel Sultan

Franček Rudolf:
Praktični fundamentalizem

Evropejec

Ko bo Slovenija v Evropi, bom 
Evropejec. Še več, samo iz hiše 
bom stopil in že bom na cesti 
srečaval Evropejce.

Vse je odvisno od Italijanov: 
Italijani lahko prepričajo Evrop
sko unijo, daje slovenska po
litika trmasta, da noče popuščati 
- in glej, Zoran Thaler bo kriv, 
da zjutraj, ko bom šel v mlekar
no, moj pes ne bo mogel lajati 
na Evropejce. Da bo moral lajati 
še kar naprej na Slovence.

Ko človek dobi drugo vlogo, 
se počasi spremeni. Slovenci smo 
bili nekoč Avstro-Ogri, potem 
Jugoslovani, zdaj smo že nekaj 
let Slovenci in kmalu bomo, če 
seveda bomo, Evropejci.

Avstro-Ogrska je razpadla, 
Jugoslavija je razpadla. Bo zdaj 
razpadla tudi Evropa?

Jaz osebno se najbrž ne bom 
težko navadil, da sem nenadoma 
Evropejec: saj bom srečaval 
same Evropejce. Ne vem pa, 
kako se bodo Evropejci nava
dili, da sem tudi jaz Evropejec.

Stari Avstro-Ogri so bili ne
zadovoljni. Ko sem se z njimi 
pogovarjal o problemih Slovencev 
v cesarstvu Avstro-Ogrska, so 
vedno znova ugotavljali, da je 
največji problem ravno to: da 
jaz, potomec tako pomembne
ga naroda iz pomembne države, 
niti približno ne ustrezam av- 
stro-ogrskim standardom.

Tu se mi postavlja vprašanje: 
smo se Slovenci kdaj navadili 
na Jugoslavijo, in če se nismo, 
zakaj ne? Desetletja dolgo smo 
bili Jugoslovani. Še danes bi lahko 
rekli, da smo ex-Jugoslovani.

Za ostale Jugoslovane mi je

jasno, da se niso nikoli mogli 
navaditi na Slovence. Pač ni slo. 
Naštevali so pripombe. Pri
toževali so se. Vendar njiho
vih pripomb nismo upoštevali. 
Oni (ti nekdanji jugoslovanski 
narodi) pa nikakor niso upoš
tevali naših.

Slovenci se torej nikoli nismo 
uspeli navaditi na samo štiri, 
resda hudo komplicirane narode. 
Zdaj pa nenadoma predposta
vka, da se bomo navadili na 
šestnajst narodov. In še kakš
nega zraven.

Evropejec je torej človek, ki 
je navajen živeti ob skupnem 
tržišču in ob stalnem dogo
varjanju in sklepanju kompro
misov s šestnajstimi narodi. Če 
je Evropejec član majhnega 
naroda, potem je pač navajen 
živeti med mnogimi velikimi 
narodi. Če je član velikega 
naroda, potem je navajen živeti 
med kakimi petimi velikimi in 
enajstimi manjšimi narodi.

Pri tem lahko gremo po vr
sti: Slovenci se nismo mogli 
navaditi na Avstrijce. Z njimi 
smo živeli v isti državi petsto

let. Med drugo svetovno vojno 
tudi na Nemce ne. Tudi z Nemci 
smo bili v zgodovini večkrat 
skupaj v Svetem rimskem ce
sarstvu nemške narodnosti. 
Nikoli se Slovenci nismo mo
gli navaditi na Italijane. Pa tudi 
na Madžare ne. S Hrvati smo 
bili petsto let skupaj v Avstro- 
Ogrski in potem še sedemdeset 
let skupaj v Jugoslaviji. Kot kaže 
situacija ob Piranskem zalivu 
in Trdinovem vrhu, nismo 
pretirano navajeni drugi na 
druge.

Evropa baje temelji na dogo
varjanju, kompromisih (po
puščanju zaradi koristi), pa tudi 
skupnih interesih.

Vendar Italijani (njihova vla
da) kažejo, da se ne morejo 
navaditi niti na slovensko 
manjšino v Italiji. Se pravi na 
Slovence, ki so že dolgo v Evropi. 
Ravno tako dolgo kot drugi 
prebivalci Italije. Če se Italija
ni niti na manjšino ne morejo 
navaditi, kako naj se potem na 
pojav Slovencev kot tak? Kako 
naj se navadijo na dva milijo
na Slovencev? Od katerih so se

mnogi šele pred kratkim spre
menili v Slovence?

NE NAZADNJE BI RAD VE
DEL, KAKO SE BOM SPREME
NIL, KO BOM ČEZ NOČ POSTAL 
EVROPEJEC.

Večkrat sem si šel ogledat 
Avstrijce, ko še niso bili Evro
pejci: šel sem sijih pogledat tudi, 
ko so nenadoma postali Evro
pejci. Nekaj se spreminjajo. Ne 
da teh sprememb ne bi mogel 
popisati: bojim se, da ne bi bil 
površen in bi ostal zgolj pri 
zunanjih znakih.

Dandanes človek lahko zle
ze na Golico, med zaplatami 
snega in narcisami (odvisno od 
letnega časa) postoji na slemenu 
in se polula na Evropo. Vendar, 
Evropa je geografsko obdala 
Slovenijo že na zahodu in se
veru. To da človeku, tudi če še 
ni Evropejec, nadih premoči.

Ne reši pa nekaterih sitnih 
vprašanj:

Ko bo Slovenija v Evropi, se 
bomo nehali ukvarjati s Slovenci 
in s Slovenijo in se bomo ukvarja
li z Evropejci in Evropo?

Razumljivo: nesmiselno seje 
ukvarjati samo z majhnim 
delčkom celote. Veliko lepše in 
predvsem na višjem nivoju je, 
če se ukvarjamo kar s celoto.

Takoj se nam pokaže primera.
Evropa je zgrajena na dogo

varjanju in na kompromisih in 
seveda na skupnem tržišču in 
nekoč bo celo na skupni valu
ti. Združena Evropa sploh še ni 
tako daleč, kot je bila nekdanja 
Jugoslavija, ampak čez nekaj let 
bi utegnila biti prav tam. Tudi 
Jugoslavija je-temeljila na skup

nem tržišču, kompromisih, in 
celo na skupni valuti. Če na
tančno razmislim, seje Slove
nija nedvomno odcepila zaradi 
skupne vojske, potem zaradi 
nenehne inflacije skupne valute 
in potem zato, ker se je Slove
nija nenehno morala ukvarja
ti s Kosovom in sploh tako ime
novanimi “nerazvitimi” repu
blikami. Ki jih je bilo potrebno 
razvijati petdeset let in več.

Eden obveznih evropskih 
dogovorov je, da upoštevajo 
zdajšnje članice: Italijanom in 
Suzanni Agnelli gori srce za 
nekakšne ezule, ki so bili nekoč 
Jugoslovani, pa so potem po
stali Italijani, torej so zdaj 
Evropejci, Slovenci pa se nočemo 
ukvarjati z Evropejci, saj to 
nismo. Ker če bi se ta hip začeli 
ukvarjati z Evropejci, bi se nehali 
ukvarjati sami s sabo. To za
dnje se nam je kar dolgo časa 
dogajalo: desetletja dolgo smo 
se ukvarjali z neuvrščenimi in 
nerazvitimi, pa s Srbi in Hrvati 
in kaj je nastalo iz tega?

Vsiljuje se mi zoprna misel, 
da se vojaške sile Evrope, se 
pravi sile NATO pakta in cela 
vrsta Evropejcev ukvarja s Srbi, 
Hrvati, Bosanci. Včasih je bilo 
dovolj, da smo se z vsemi temi 
narodi ukvarjali kar mi Slovenci. 
Moram reči, stroški, kijih imata 
NATO in Evropa s prej naštetimi, 
so večji, kot jih je imela Slove
nca. Seveda se pa Združenim 
državam Amerike in Združenim 
državam Evrope manj poznajo.

ZAKLJUČEK: Zakaj naj Slo
venija rine v Evropo: takoj bo 
morala sodelovati v vojni na

Balkanu in se truditi za mir. 
Evropa j e na Balkanu nadome
stila Slovenijo. Brezuspešno. Ko 
se je Slovenija ubadala z nek
danjo Jugoslavijo, je bil vs^j mir. 
Vsaj Bosne ni nihče delil.

Zdaj naj gremo v Evropo, ki 
je kontaminirana z balkanskimi 
in ruskimi nesmisli? In si dela 
same stroške? Thaler naj po
stavi evropskim državam ul
timat: če ne uredite nekdanje 
Jugoslavije in Balkana kakor 
veste in znate, se bo Slovenija 
razglasila za Združeno Evropo, 
vas pa izključila. Vseh šestnajst 
nesposobnežev istočasno.

Tako smo že naredili s šestimi 
republikami in dvema avtonom
nima pokrajinama.

Slovenija si mora zagotoviti 
države, kjer bomo lahko v miru 
kupovali zemljišča in hišice in 
v miru trgovali. Evropa, pol
na beguncev z Balkana, je za 
kaj takega neprimerna. Evro
pa, vpletena v vojno na svojem 
obrobju, prav tako. Kateri Slo
venec bi bil tako nor in si šel 
kupit vilo v Trstu, v tem sr
bskem gnezdu? Tudi če bi mu 
to Italijani dovolili?

ŠE ZADNJI ZAKLJUČEK: 
Navijam za združitev z Japonsko 
ali Južno Korejo ali z Združenimi 
državami Amerike.

ŽAL, NE NAZADNJE, ŠE TO: 
Kako naj pridemo v Evropo, če 
enostavno nimamo politike, ki 
bi ji bila kadarkoli sposobna 
povedati kakšno krepko? Tudi 
v Jugoslaviji Slovenci nikoli 
nismo bili sposobni odpreti ust 
ob pravem času: ko smo jih, je 
pa razpadla.



PRAZNIK STEKLA IN SVETLOBE
»Zakaj ne bi ponovili, kar se je izkazalo za dobro«, so 

soglašali tako vodilni delavci hrastniške Steklarne kot tudi 
Oajagilnejši predstavniki njihove sindikalne organizacije 
in prejšnjo soboto v športni dvorani na Lomu že tretjič 
Priredili praznik »Stekla in svetlobe«, ki se gaje udeležilo 
skoraj 1.800 zaposlenih in upokojencev ter gostov. Takšne 
»veselice« najbrž ne morejo pripraviti nikjer drugje na 
Slovenskem!

Praznik »Stekla in svetlobe« 
seje začel z okroglo mizo na temo 
»Investiranje in razvoj - imperativ 
slovenskega gospodarstva«, na 
kateri je poleg številnih uglednih 
gostov iz našega gospodarskega, 
Menedžerskega in bančniškega 
sveta sodeloval tudi predsednik 
Gospodarske zbornice Slovenije 
mag. Joško Čuk. Na izziv, ali je 
za večjo konkurenčnost našega 
izvoznega gospodarstva odpuš
čanje delavcev res tako nujno 
Potrebno, je Čuk odgovoril nikal- 
no, svojo trditev pa takole ute
meljeval: »Slovensko gospodar
stvo je v zadnjih letih število 
zaposlenih zmanjšalo kar za 
250.000, medtem ko seje v drugih 
segmentih število zaposlenih v tem 
času celo povečevalo. Zato me
nim, da bi bilo zdaj treba poma
gati gospodarstvu z zmanjše
vanjem prispevkov, ne pa s kak
šnim novim zategovanjem pasov.«

Po končanem pogovoru so go
stje odšli v športno dvorano, kjer 
seje z nagovorom direktorja Stek
larne Hrastnik dipl. ing. Stojana 
Binderja točno opoldne začela 
osrednja prireditev ob steklarskem 
Prazniku. »Ko smo leta 1993 
razmišljali, kako naj se spet posta
vimo na noge, smo prišli do ugo
tovitve, da nam ne bo šlo na bolje 
vse dotlej, dokler ne bomo prižgali 
še zadnje peči, ki smo jo ugasnili 
ob razpadu jugoslovanskega tržišča. 
Kot seje izkazali, smo imeli prav. 
Še več: pojavila se je že nuja, da 
Postavimo novo peč,« je med dru
gim povedal Binder in dodal, da 
pri tem računajo na pomoč bank, 
saj so tečajne razlike njihov račun 
v zadnjem obdobju osiromašile za

okrogle tri milijone mark. »Ker je 
kar 40 odstotkov populacije hrast- 
niškega območja vezanih na Stek
larno, je pred nami spet velika od
govornost. A rezultati dokazujejo 
pravilnost naših usmeritev in po
slovnih odločitev...«

Za direktorjem je »nastopil« 
predsednik steklarskega sindikata 
Soniboj Knežak, ki seje v svojem 
nagovoru sedanjim in bivšim so
delavcem dotaknil tudi aktualnih 
razmer. »Vse glasnejši so pomi
sleki, da bi bilo nujno potrebno 
odpovedati ali pa vsaj na novo 
opredeliti splošno kolektivno 
pogodbo, ker sedanja menda 
določa previsoko raven pravic 
delavcev. Razpravi predsednika 
združenja delodajalcev, v kateri 
je menil, da Evropa ne pozna 
nekaterih stroškov, kot so regresi 
za dopust ter prehrano in prevo
za na delo, bi pripomnil, da Evropa 
ne pozna tudi kršenja kolektiv
ne pogodbe, večmesečnega dela 
brez plačila, ignoriranja in nekaz
novanega kršenja delovnoprav
ne zakonodaje itd., o čemer nas 
obveščajo mediji in kar je očitno 
postalo del našega vsakdana,« je 
poudaril in zaokrožil: »Upam, da 
bomo z novoizvoljenimi predsta
vniki GZS, na čelu katere je naš 
gost, našli skupni jezik in v bodoče 
razreševali probleme kot pravi 
socialni partnerji.« Joško Čuk je 
nato pred vsemi obljubil, da lahko 
računajo na korektno sodelovanje.

Po tem je kajpak sledila »ve
selica«, ki seje v imenitnem razpo- 
loženju zavlekla do zgodnjih 
nedeljskih ur...

Tekst in foto: 
Damjan Križnik

DOVOLJ ŽRTEV - Praznik »Stekla in svetlobe« se je začel z okroglo 
mizo na temo »Investiranje in razvoj - imperativ slovenskega gospodar
stva«, na kateri je bilo med drugim slišati, da je slovensko gospodarstvo 
v zadnjih letih izgubilo kar 250.000 delavcev...

PRIZNANJA NAJZASLUŽNEJŠIM - Direktor Stojan Binderje podelil 
priznanja petim delavcem, ki so se izkazali z nadpovprečnimi rezultati Prejeli 
so jih: Sašo Mur, Jožo Ivešic, Franci Zajc, Brane Ivetič in Milena Pirc.

Iz poročila o delu republiškega inšpektorata za delo (2)

VZROKI IN VIRI POŠKODB (II
V zakonu o inšpekciji dela je s 5. členom določeno, da mora inšpekcija prikazati šte

vilo poškodb pri delu, vzroke in vire poškodb ter poklicnih bolezni, hkrati pa podati predloge 
za izboljšanje stanja na področju varstva pri delu in poklicnih bolezni. V tem nadaljevanju 
bomo vzeli pod drobnogled poškodbe pri delu, v naslednjem pa vzroke in vire smrtnih 
poškodb ter poklicnih bolezni.

Zakon o zdravstvenem varstvu 
in zdravstvenem zavarovanju (Ur. 
1- RS, št. 9/92), zakon o zdrav
stveni dejavnosti (Ur. 1. RS, št. 9/ 
92) in zakon o invalidskem in 
Pokojninskem zavarovanju (Ur. 
I- RS, št. 12/92) so poleg obvez
nega in prostovoljnega zdravstve
nega zavarovanja uvedli spremem
be v evidenci, prijavljanju in 
evidentiranju poškodb pri delu.

Z novo zakonodajo so zavaro
vanci obvezno zavarovani za 
Poškodbo pri delu, Zavod za zdra
vstveno zavarovanje pa pokriva 
stroške nad 30 dni odsotnosti z 
dela. Navedena določba je pra
vilna in ugodna za zavarovanca, 
ki je v vsakem primeru obvezno 
Zavarovanje pa tudi vprašljiva, 
Če hočemo oceniti ali izračunati, 
koliko poškodba pri delu finančno 
Prizadene delodajalca. Dalje se 
Postavlja vprašanje, ali je de
lodajalec sploh še zainteresiran 
za varstvo pri delu svojih de
lavcev, če zanj v primeru poš
kodb pri delu in odsotnosti 
Poškodovancev - njegovih de
lavcev ni finančnih posledic. 
Znano je, da so - če delavec ka
sneje s tožbo uveljavlja odškod
ninski zahtevek za poškodbo pri 
delu - višine odškodnin za delo
dajalca le simbolične, kar je v 
nasprotju z razvitim svetom. In
teres delodajalca v tujini je, da ima 
manj poškodb in urejeno varnost 
Pri delu, saj so zavarovalne pre
mije delodajalcev odvisne od šte
vila poškodb pri delu in njegove 
Urejenosti varstva pri delu, za kar 
je zainteresiran vsak delodajalec.

Mnenja smo, da je v naši 
državi novi sistem uvrščanja 
poškodb pri delu med obvezno 
zdravstveno zavarovanje dodat
no vplival na že tako slab od
nos delodajalcev in delavcev do 
varnega dela in je posredno z 
drugimi okoliščinami (slabo po
slovanje družb, nizke plače in 
s tem nezainteresiranost dela
vcev za odvajanje sredstev za 
varnostno opremo, odpuščanje 
pooblaščenih oziroma stroko
vnih delavcev za varstvo pri 
delu, neopravljanje zdravniških 
pregledov zaradi pomanjkanja 
finančnih sredstev, spremembe 
na področju dela in organizi
ranosti služb medicine dela itd.) 
povzročil, da smo razvredno
tili dosedanje napore za izbo
ljšanje zdravja in varnosti pri 
delu.

Zdravstvo bi moralo biti zain
teresirano za nadzor nad zdrav
stveno ogroženostjo delovnih mest 
in ukrepanje v zvezi s spremem
bami prispevnih stopenj za obvez
no zdravstveno zavarovanje, 
povezano z različnimi zdravstve
nimi riziki. Delavci bi morali 
pridobiti pravico do rente v 
primeru trajnega zmanjšanja 
zmožnosti za določeno delo 
oziroma pravico do odškodnine 
in rehabilitacije, ki bi bila odvi
sna od urejenosti ali neurejeno
sti delovnega okolja, kjer je 
nastala poškodba ali invalidnost.

Podobno stanje je tudi na 
področju evidenc o poškodbah pri 
delu, ki jih vodi na podlagi za
starele zakonodaje Inštitut za

varovanje zdravja RS, in sicer na 
podlagi zakona o evidencah na 
področju dela (Ur. I. SFRJ, št. 17/ 
90) in odloka o določitvi programa 
statističnih raziskovanj, ki so 
pomembna za vso državo (Ur. 1. 
SFRJ, 18/78 in 2/88). Vendar od 
julija 1994 območne enote Zavoda 
za zdravstveno zavarovanje samo 
zbirajo obrazce ER- 8, s kateri
mi se prijavljajo vse poškodbe pri 
delu, in jih nato odstopijo v na
daljnjo obdelavo Informacijskemu 
centru Zavoda, kjer zberejo po
datke o številu zavarovancev v 
Sloveniji, Inštitut za varovanje 
zdravja RS pa zbere podatke o 
številu poškodb pri delu.

Navedena sprememba ima 
nekatere negativne posledice za 
inšpekcijo za delo, saj od nave
denega datuma prihajajo izvodi 
obrazcev ER-8 direktno na 
Republiški inšpektorat za delo 
(ali na lokacijsko ločene enote 
inšpektorata, ki mu prijave nato 
odstopijo), kar pomeni obdelavo 
več kot 700 obrazcev mesečno, 
če naj prijave poškodb sprem
ljamo sproti. O teh spremem
bah smo zaradi predhodnega 
dogovora z Ministrstvom za 
zdravstvo (maja 1994) glede 
zbiranja in obdelave teh poda
tkov obvestili Ministrstvo za 
delo, družino in socialne zadeve, 
vendar ustreznega odgovora 
doslej še nismo prejeli.

Do zaključka tega poročila 
Inšpektorat RS za delo tako še 
nima podatkov o skupnem šte
vilu aktivnih zavarovancev niti ni 
dobil podatkov o številu vseh

»PREPIR JE LAHKO ZANETITI, TEŽJE PA GA JE POGASITI« - S 
temi besedami je sekretar Sindikata KNG Franjo Krsnik odgovoril pred
sedniku GZS Jošku Čuku na vprašanje, kako komentira zadnjo sejo 
združenja delodajalcev, nato pa nazdravil na dobro partnerstvo...

zavarovancev po posameznih 
panogah dejavnosti, poškodbah 
pri delu in pogostnosti poškodb 
pri delu na 1.000 zavarovancev 
za leto 1994. Zato je v poročilu 
navedel le začasne podatke.

Po začasnih podatkih Inštituta 
za varovanje zdravja RS je bilo 
v lanskem letu tako registriranih 
26.121 poškodb pri delu. Inš
pektorji za delo so od skupnega 
števila raziskali 9 smrtnih, 7 
kolektivnih in 309 težjih poškodb 
pri delu ter 44 nevarnih pojavov 
v skladu z določbo 35. člena 
zakona o varstvu pri delu (Ur. 1. 
SRS, št. 47/86 p. b.). Druge 
poškodbe so se pripetile predv
sem na poti na delo in z dela ter 
na službeni poti (prometne ne
sreče) in jih inšpektorji za delo 
ne raziskujejo.

Ob zaključku tega poglavja 
poudaijajo, da zakonsko določeni 
rok 5. člena zakona o inšpekciji 
dela (Ur. 1. RS, št. 38/94) za do
stavo letnega poročila pristojnim 
organom (prvo trimesečje te
kočega leta) ni usklajen z načinom 
obdelave in izmenjave podatkov 
z zunanjimi inštitucijami, s ka
terimi republiški inšpektorat usk
lajuje oziroma od njih dobiva 
številčne podatke za sestavo 
poročila. Prav tako je na razpo
lago prekratek čas za obdelavo in 
primeijavo vseh željenih podatkov.

Od lanskega avgusta se zara
di nove organiziranosti inšpekcije 
za delo na Inšpektoratu vodi 
enotno zbiranje in obdelava po
datkov ter druge dokumentacije 
o številu poškodb pri delu, raziska
nih poškodbah, prijavah in ova
dbah v zvezi s poškodbami pri 
delu, delovnimi kršitvami itd. Cilj 
takšnega zbiranja in obdelave je, 
da so podatki takoj dosegljivi za 
posredovanje drugim organom in 
službam, s katerimi Inšpektorat 
sodeluje ali izmenjuje uradne 
podatke o stanju na svojem pod
ročju delovanja.

Za objavo pripravil: D. K.
(Nadaljevanje prihodnjič)
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RAZPIS IZOBRAŽEVALNEGA SEMINARJA
V času. ko se proces privatizacije približuje zaključni fazi, potrebujejo sin

dikati gospodarskih družb vse več strokovne pomoči tudi na področju organi
ziranja notranjih delničarjev in vloge ter nalog sindikata pri tem. Zaradi ak
tualnosti problematike (sklici prvih skupščin delničarjev) bomo 6. in 7. novembra 
1995 v SIC Radovljica izvedli seminar na to temo.

PROGRAM SEMINARJA 
"SINDIKAT IN DELAVSKO 

DELNIČARSTVO V GOSPODARSKIH 
DRUŽBAH"

Kraj: Sindikalni izobraževalni center ZSSS, 
Radovljica, Gradnikova 1,
Čas: 6. in 7. november 1995

Ponedeljek, 6. november 1995 
ob 10. uri:

Tema I: Delničarstvo zaposlenih
- obseg delničarstva zaposlenih v svetu in v Sloveniji
- sedanji trendi in dejavniki razširjanja delničarstva zaposlenih
- prednosti in pomanjkljivosti delničarstva zaposlenih

Tema II: Lastniška kultura zaposlenih
- prehod iz delavske v lastniško mentaliteto
- nove vloge v podjetju
- sindikat, svet delavcev in delavski direktor v podjetjih v lasti zaposlenih
- pravice in odgovornosti zaposlenih lastnikov
- načini oblikovanja lastniške kulture zaposlenih
od 13. do 14. ure: odmor 
ob 14. uri:

Tema III: Organiziranje notranjih delničarjev
- interesne skupine po opravljenem lastninjenju
- delniški sporazum in druge oblike organiziranja notranjih delničarjev
- izkušnje in načini organiziranja notranjih delničarjev v Veliki Britaniji 

(pomen trustov)

Tema IV: Notranji trg delnic
- udeleženci trgovanja
- način in pravila trgovanja
- določanje cene delnic
- financiranje in likvidnost notranjega trga delnic

Tema V: Izobraževanje in komuniciranje v podjetju v lasti 
zaposlenih

- komunikacijski sistem v podjetju (oblike, mediji, udeleženci)
- kontinuirani proces izobraževanja (vsebine, načini, izvajanje)
Nosilec: mag. Aleksandra Kanjuo-Mrčela, raziskovalka na Inštitutu za družbene 
vede pri FDV

Torek, 7. november 1995 
ob 8. uri:

Tema VI: Abeceda delničarstva
- oblike gospodarskih družb
- delniška družba (pravna definicija, oblike, organizacija, organi in pristojno
sti, ustanovitev in prenehanje)
- delničar (pravice, odločanje)
- delnica (vrste, vrednost, trgovanje)

Tema VII: Abeceda računovodstva
- računovodska poročila - kako jih beremo in kaj nam povedo
- izkazi stanja, uspeha in finančnih tokov
Nosilec: dipl. oec. Nadja Cvek, svetovalka Združenja za lastništvo zaposlenih 
Slovenije - DEZAP

od 11. do 12. ure: odmor 
ob 12. uri:

Tema VIII: Naloge sindikata pri organiziranju in 
delovanju notranjih delničarjev

Nosilec: Gregor Miklič, član predsedstva Sveta ZSSS 
predvidoma ob 15. uri: zaključek seminarja.

Prijave za seminar na izpolnjeni prijavnici pošljite na naslov Zveza svobodnih 
sindikatov Slovenije, Dalmatinova 4, Ljubljana, najkasneje do 20. oktobra 1995. 
Seminar bomo izvedli, če bo najmanj 35 prijav; če pa bo prijav več kot 40, bomo 
preostale prijavljene uvrstili na naslednji seminar.
Kotizacija za seminar, ki vključuje tudi strokovno gradivo, znaša 6.000 SIT za 
posameznega udeleženca. Kopijo virmana o vplačani kotizaciji je treba priložiti 
prijavnici. StevilkaŽŽR je 50101-678-47511, namen nakazila na virmanu “se
minar ZSSS”, sklic na št.: 05.
Cena dvodnevnega bivanja, ki jo udeleženci plačajo v SIC je približno 5.000 
SIT. Če udeleženci ne bodo nastanjeni v SIC, je to treba navesti pod rubriko 
“opomba” na prijavnici.
Dodatne informacije lahko dobite pri Vandi Rešeta na telefonski številki 061/ 
316-489.

Član predsedstva Sveta ZSSS: 
Milan Utroša

m

PRIJAVNICA il

za izobraževalni seminar - Sindikat in delavsko delničarstvo v gospodar- , 
skih družbah,

ki bo 6. in 7. novembra 1995,
v Sindikalnem izobraževalnem centru Radovljica, Gradnikova 1

- line in priimek:.........................................................................................................

- Datum rojstva:................................v........................ ......................... ............... .

- Izobrazba:.................................................................................................................... !§||

- Zaposlitev: - naziv in naslov službe:.....................................................................

- delovno mesto:...................... :........................................................... llH

- Član sindikata dejavnosti Slovenije:.....................................................................

- Telefonska številka v - službi:................................................................................

- doma:................................................................................ *

- OPOMBA: Med seminarjem bo udeleženec nastanjen (-a) v SIC Radovljica:

- DA - NE

V ...................................... dne.......................................

Žig in podpis odgovorne osebe:
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GOSPODARSKI LOBI NAJ POSTANE 
VPLIVNEJŠI OD POLITIČNEGA

Vlada pripravlja nov zakon o Gospodarski zbornici, ki bo nadomestil zakon iz leta 1990, 
o katerem trdijo, da ni več primeren, ker izhaja še iz tako imenovane dogovorne ekonomije. 
Novi zakon naj bi zbornico posodobil, evropeiziral. Ni nam pa še povsem jasno, kateremu 
modelu bo vlada dala prednost, ali javnopravnemu z obveznim članstvom ali zasebnoprav
nemu s prostovoljnim članstvom. Neuradno smo tudi zvedeli, da predlog zakona o gospodar
ski zbornici letos najverjetneje še ne bo poslan v parlamentarno proceduro.

Zbornica sama je jasno povedala, 
kakšno obliko organiziranosti si želi 
-javnopravni model - in vlada najbrž 
ne bo silila z glavo skozi zid, čeprav 
bi ji bila nemara bolj po volji 
drugačna organiziranost, predvsem 
pa večje število samostojnih zbornic 
brez potrebne politične moči. 
Razlika med obema modeloma je 
v grobem v odnosu zbornice do 
države. Zbornice, organizirane kot 
ustanove javnega prava z obveznim 
članstvom, so partner državi kot 
zastopnik interesov gospodarstva, 
opravljajo infrastrukturne dejavnosti 
(gospodarske promocije, vzposta
vljajo in vzdržujejo poslovno in
formacijske sisteme, organizirajo 
izobraževanje, svetovalne in mreže 
in spodbujevalne službe itd.) ter 
izvajajo javna pooblastila (izdaja 
raznih potrdil, dovoljenj, upravljanje 
določenih javnih institucij, na primer 
borz javnih skladišč in podobno). 
Zbornice, ki so organizirane na 
osnovi zasebnega prava, so prosto
voljna združenja, ki ponujajo svojim 
članov storitve na komercialni 
osnovi. So tudi mnogo manj repre
zentativne in predvsem niso part
ner državi pri ustvarjanju pogojev 
gospodarjenja. Prvi omenjeni tip 
zbornice imajo na primer v Avstriji, 
Italiji, Madžarski, Nemčiji, Fran

ciji, Španiji, Nizozemski itd., dru
gega pa v veliki Britaniji, ZDA, 
Portugalski itd.

Kam se nagiba vlada oziroma 
ministrstvo za gospodarske deja
vnosti, kjer pripravljajo osnutek 
zakona, nismo mogli izvedeti, češ 
da je delo še v začetku in da bo 
delovni osnutek zagledal »luč dne
va« enkrat oktobra meseca. V de
cembru naj bi ga začela obravna
vati vlada, tako da zakon v parla
ment v resnici ne bo prišel pred 
novim letom.

Zvedeli smo le toliko, da so bili 
k delu poleg Gospodarske zborni
ce pritegnjene tudi strokovne usta
nove, denimo Inštitut za javno upravo 
pri Pravni fakulteti, kije izdelal ob
sežno primerjalno študijo. Podlaga 
za zakon naj bi bila Izhodišča nor
mativne ureditve sistema gospodar
skih zbornic v Sloveniji, ki jih je izde
lal lani spomladi omenjeni inštitut 
ter obširna anketa med slovenski
mi podjetji. Neuradne informacije 
»pravijo«, da je eden od temeljev 
za zakon tudi ministrovo navodilo, 
da naj bo zbornica organizirana kot 
krovna organizacija, da pa naj bo 
članstvo prostovoljno. Minister za 
gospodarske dejavnosti torej kom
binira reprezentativnost zbornice s 
prostovoljnim članstvom. Vprašanje

Mag. Jožko Čuk: Evropski, konti
nentalni model zbornic z obveznim 
članstvom izhaja iz spoznanja, da se 
moč zbornic presoja po njeni repre
zentativnosti in sposobnosti za izva
janje zahtevnih infrastrukturnih sto
ritev.

pa je, ali ne bi v tem primeru zbor
nica predstavljala predvsem inte
rese velikih podjetij, saj se precej 
malih podjetij ne bi vpisalo vanjo.

Samo Hribar z Gospodarske 
zbornice pa nam je o stališču zbor
nice same do tega vprašanja povedal, 
da se članstvo zavzema za močno

zbornico, ki bo reprezentativna, ki 
bo torej lahko predstavljala interese 
gospodarstva pri snovalcih eko
nomske politike. Zato pa naj bo 
članstvo obvezno.

Hribarje še dodal: »Ob tem, ko 
se zavzemamo za zbornico kot 
ustanovo javnega prava, torej tudi 
za obvezno članstvo, pa smo menjali 
sistem finansiranja zbornice. Čla
narina postaja vse bolj simbolična 
in zbornica si bo večino dohodka 
ustvaijala s storitvami za svoje člane. 
Tega je že zdaj kar nekaj, nedav
no tega smo na primer izdali na CD 
ROM-u podatke o naših izvoznikih 
in uvoznikih. Priključeni smo tudi 
na Internet. Še več možnosti pa 
bomo podjetjem nudili v prihodnje.«

Morebitnih dvomov o tem, ka
kšno zbornico želi gospodarstvo, pa 
ni več po nedavni skupščini Gospo
darske zbornice, na kateri seje njen 
predsednik mag. Jožko Čuk odločno 
izrekel tako za reprezentativnost 
zbornice z obveznim članstvom kot 
za tako imenovani kontinentalni 
sistem organizacije oziroma orga
niziranost na osnovi javnega prava. 
Zbornica mora postati tako močan 
partner politiki, da bo gospodarski 
lobi tako kot na Zahodu postal 
vplivnejši od političnega, je bilo moč 
razumeti Čuka. In predsednik »zak
lel« se je, da bo zbornica z nepo
srednimi strokovnimi predlogi po
magala vzpostaviti tak gospodarski 
sistem in tako gospodarsko politiko, 
da bodo slovenska podjetja kon
kurenčna onim v Evropski uniji.

B. R.

ISKRA AVTOELEKTRIKA: Z DNA NA VRH
Ko smo pred dobrima dvema letoma v šem- 

petrski Iskri Avtoelektriki povpraševali po vzrokih 
tedanjih težav, so nas iz vodstva podjetja lepo 
prosili, naj raje pridemo kasneje, ker da so ra
vno na začetku velikega poslovnega prestruk
turiranja in si zato želijo predvsem mir pred 
javnostjo. Dogovorili smo se za obisk čez pol 
leta, pa smo ga tudi takrat odložili, za nedoločen 
čas. Sanacija podjetja še ni bila tako daleč, da 
bi že lahko z gotovostjo govorili o izboljšanju. 
Zdaj pa kaže, da je vendarle tudi Iskri Avtoe
lektriki krenilo na bolje: letos naj bi poslovali 
pozitivno.

Vzrok za Avtoelektrine težave je klasičen: 
izguba jugoslovanskega trga po letu 1991, trga, 
ki je pokupil večino njenih izdelkov. Iskra 
Avtoelektrika se je pač uveljavila kot 
najpomembnejša izdelovalka električnih in 
elektronskih delov za avtomobilsko industrijo 
v takratni Jugoslaviji.. Razpad države je Iskro 
Avtoelektriko skoraj veljal glave.

Vendar so največje težave mimo. Glavni di
rektor Aleš Nemec zdaj zadovoljno pravi, da so 
glavne naloge za letošnje prvo polletje uresničili

in zato bodo po dolgih letih spet poslovali 
pozitivno. Čeprav, dodaja, podjetje še čuti po
sledice starih finančnih obveznosti, tarejo pa jo

tudi tipične težave slovenskih izvoznikov - 
premočan slovenski tolar zlasti v primerjavi z 
nekaterimi valutami. Iskra Avtoelektrika zdaj 
izvaža devet desetin svojih izdelkov po vsem 
svetu, njen najpomembnejši kupec pa je Italija, 
kjer šempetrsko podjetje iztrži 18-odstotni delež 
realizacije. Zaradi padca lire in dolarja je Iskra 
Avtoelektrika letos samo v prvem četrtletju 
»izpustila iz rok« milijon in pol mark pri pro
daji izdelkov na trge, kjer plačujejo s tema dvema 
valutama.

Aleš Nemec pa je optimist predvsem zaradi 
tega, ker sta rezultate začela dajati oba proizvodna 
programa, ki ju je podjetje odkupilo Boschu pred 
letom dni in pol. To nemško podjetje je že tako 
dolgoletni partner Avtoelektrike, kije zdaj pre
vzela proizvodnjo enosmernih električnih 
motoijev ter impulznih krmilnikov. Proizvodnja 
je stekla letos julija, podpisali pa so tudi trilet
no pogodbo za prodajo na britanski trg. Aleš 
Nemec pravi, daje to prvi korak k načrtovanemu 
vzponu podjetja na mesto vodilnega evropskega 
proizvajalca teh dveh izdelkov.

B. R.

BREZPOSELNIH 
JE VEČ

Upadanje brezposelnosti v prvi 
polovici letošnjega leta, ki je bilo 
tudi eden izmed dokazov, kako se 
gospodarstvu obrača na bolje, se 
je že junija zaustavilo, julija pa se 
je brezposelnost povečala. Resda 
se je število prijavljenih na zavo
du za zaposlovanje povečalo zaradi 
mnogih mladih, ki so končali 
šolanje, vendar seje povečalo tudi 
število tistih, ki so zaposlitev izgu
bili. Julija je bilo v Sloveniji regi
striranih 120.122 iskalcev zaposlitve 
ali za 3,2 odstotka več kakor junija 
letos. Lani julija je bilo iskalcev dela 
za 4,3 odstotka več.

Stopnja registrirane brezposel
nosti se je julija v primeijavi z ju
nijem povečala za 4 desetinke od
stotne točke in je znašala 13,8 od
stotka dela sposobnega prebivalstva.
V primeijavi z lanskim julijem pa 
je brezposelnost vendarle nižja, in 
sicer za pol odstotne točke. Struk
turni vidik brezposelnosti pa je vse 
slabši. Med nezaposlenimi je vse 
več takih, ki težje najdejo novo delo: 
tistih s prvo ali drugo stopnjo izo
brazbe in starejših od 40 let ter 
mladih, starih manj kot 26 let Delež 
le-teh seje v juliju najbolj povečal.
V gospodarstvu je vse manj zapo
slenih, saj se je julija letos glede 
na junij njihovo število v podjetjih 
in drugih organizacijah zmanjšalo

za 1,9 odstotne točke in če ne bi za 
zaposlovanje novih in novih kadrov 
skrbeli predvsem v javni upravi, 
skladih, združenjih in raznih orga
nizacijah, bi bili problemi z neza
poslenostjo še večji. Žal pa novi 
delavci v javni upravi ne ustvarjajo 
nove vrednosti in ne povečujejo 
realnega družbenega produkta.

Julija seje registrirana brezpo
selnost v primerjavi z junijem 
najbolj povečala v Šentjurju pri 
Celju (za 17 odstotkov) ter v 
Trebnjem (za 10,2 odstotka) in 
skoraj za prav toliko v Ribnici. Ko 
omenjamo kraje, imamo v mislih 
tamkajšnje upravne enote zavoda 
za zaposlovanje, ki seveda pokri
vajo širše območje kot sam kraj. 
Število brezposelnih pa se je julija 
zmanjšalo samo na področju upra
vne enote Ptuj (za 0,1 odstotka). V 
primerjavi letošnjega z lanskim 
julijem pa seje brezposelnost najbolj 
zmanjšala na področju Ljubljane, 
skoraj za 11 odstotkov. Najbolj pa 
seje povečala na območju Novega 
mesta, za dobrih 12 odstotkov, na 
murskosoboškem območju (za 4,8 
odstotka) ter v Mariboru (za 0,3 
odstotka).

Od preko enajst tisoč prostih 
delovnih mest so jih iskalci dela 
zasedli v juliju slabo polovico.

B. R.

Agencija za trg vrednostnih papirjev opozarja
v

POTRDILA SE NISO 
VREDNOSTNI PAPIRJI

Agencija za trg vrednostnih papirjev je pred dnevi izdala obvestilo, v katerem opozarja 
kupce delnic, da vsako potrdilo še ni vrednostni papir in da je treba prej, preden nekdo po
stane pravnoveljavni lastnik delnic, opraviti predpisano »proceduro«. Ker morata pomem
ben del postopka pri prenosu delnic z enega na drugega lastnika opraviti prodajalec in izdajatelj 
delnic (to ni vedno ena in ista »oseba«), je dobro, da se kupec prepriča, ali je ta naloga korek
tno opravljena, preden izroči dogovorjeno kupnino.

Pri nakupih delnic morajo kupci 
zaradi lastne pravne varnosti upo
števati pravna pravila, ki določajo, 
kdaj kupec (drugi udeleženec no
tranjega odkupa), kije sklenil velja
vno pogodbo o nakupu delnic, 
pridobi pravice iz delnic. Pridobi 
jih namreč šele, ko prodajalec opravi 
tista pravna dejanja, ki so predpi
sana za veljaven prenos pravic 
delnic, opozarja Agencija za trg 
vrednostnih papirjev.

Pravice iz imenskih delnic se pre
nesejo na novega lastnika šele 
potem, ko je dotedanji lastnik na 
hrbtni strani delnice napisal in 
podpisal izjavo, da prenaša pravi
ce iz delnice na tega in tega nove
ga lastnika.

Mnoga podjetja v postopku la
stninskega preoblikovanja niso izdala 
delnic v obliki delniških listin (te imajo 
natanko predpisano vsebino), temveč 
zgolj potrdila, ki pa niso vrednostni

papirji (čeprav na marsikaterih piše 
prav to). Z nakupom takšnega potr
dila se pravice iz delnice kajpak ne 
prenašajo, poleg tega pa taka potr
dila tudi niso zadosten dokaz, daje 
prodajalec v resnici imetnik pravi
ce iz delnic, ki so predmet prodaje. 
Agencija izrecno opozarja, daje edini 
način, na katerega se kupec lahko 
prepriča, daje prodajalec res imet
nik pravice iz delnice, ki jo prodaja, 
vpogled v delniško knjigo. Za del

ničarja šteje izdajatelj delnic tiste 
osebe, ki so vpisane v delniško knjigo, 
in vsak prenos lastništva je treba 
prijaviti izdajatelju in dokazati pre
nos. Kupec prenos dokazuje s pogo
dbo o nakupu, izdajatelj delnic pa je 
dolžan prenos vpisati v delniško 
knjigo. Kupcu bo koristilo, če pre
veri, ali je izdajatelj delnic vpis res 
tudi opravil.

To velja za tako imenovane 
materializirane delnice, po domače 
prave vrednostne papirje, ki sojih 
podjetja izdajala do uveljavitve o

uredbi o nematerializiranih vred
nostnih papirjih. Taje izšla 5. av
gusta letos. Podjetja, ki do tega roka 
še niso izdala delnic v obliki del
niških listin, bodo morala le-te izdati 
v nematerializirani obliki, pa čeprav 
so pred tem že izvedla vpis prav
nih posledic lastninskega preobliko
vanja v sodni register. Nemateria- 
lizirane delnice pa bodo morala 
izdati tudi vsa tista podjetja, ki so 
kot enega od načinov lastninske
ga preoblikovanja izvedla javno 
prodajo ali ki so imela na dan izdaje

drugega soglasja Agencije za pri
vatizacijo več kakor petdeset del
ničarjev. Nematerializirana delni
ca se izda kot nalog Klirinško de
potni družbi, da vknjiži delnice v 
centralni register vrednostnih pa
pirjev v korist lastnikov delnic.

Pravice iz teh delnic se bodo 
prenašale tako, da bo Klirinško 
depotna družba na osnovi naloga 
prodajalca pravice preknjižila s 
posebnega računa prodajalca na 
osebni račun (ti bodo odprti pri tej 
družbi) kupca. Nalog za preknjižbo 
pa mora prodajalec izpolniti pri 
katerem od pooblaščenih udeležen
cev trga vrednostnih papirjev, se 
pravi bodisi pri borzno posredniški 
hiši ali banki. Kupec bo postal 
imetnik pravice iz delnice šele, ko 
bo opravljena preknjižba na njegov 
račun pri Klirinško depotni družbi.

Pozornost in previdnost kupcev 
delnic mora biti torej usmerjena pre
dvsem na prenos pravic iz delnic, 
ki še sploh niso bile izdane, niti v 
obliki delniških listin niti v nema
terializirani obliki. Edini zanesljiv 
način, da lastnik delnic dokaže, da 
je upravičen do pravic, ki izvirajo 
iz delnic (kupec pa se o tem prepriča) 
je vpis pravic v delniški knjigi.
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TRDNO NA SVOJIH NOGAH
Na »jugu« ostalo kar tri četrtine premoženja

Fizkultumi magacin, ki so ga prav 
kmalu preimenovali v Sloveni- 
jašport, je bilo prvo podjetje ozi
roma trgovina na ozemlju rajnke 
Jugoslavije, ki seje specializirala 
na prodajo najrazličnejše športne 
opreme. Začetki segajo v leto 1946, 
ko je bilo pri nas, kot radi rečemo, 
vse na tleh. Kajpak povpraševanje 
po športni opremi ni bilo kdo ve 
kako veliko, saj se je večina tolk
la za preživetje, zato odraščanje 
Slovenijašporta ni bilo lahko.

Kasneje se je firma povezala z 
znanimi proizvajalci doma in v 
tujini, med drugim tudi s Pikom, 
Muro, Pletenino, Planiko in ne
mškim Adidasom, ter popestrila 
svojo ponudbo. Organizirala je tudi 
proizvodnjo in prevzela zastopstvo 
za številne tuje izdelovalce najbolj 
kakovostne športne opreme. Zani
manja za tekmovalni šport in tudi 
rekreacijo je bilo namreč vse več, 
domača industrija pa seveda v 
nobenem pogledu ni bila kos na
raščajočemu povpraševanju.

Zato je Slovenijašport krepko 
razširil svojo prodajno mrežo in s 
svojo ponudbo takorekoč »pokril« 
vse ozemlje nekdanje Jugoslavije. 
Leta 1991, ko smo se v Sloveniji 
odločili za odcepitev, je imelo 
podjetje že 39 trgovin, od tega 11 
na svoji zemlji, to je v Sloveniji, 
predstavništvo v Zagrebu in veliko 
skladišče v Beogradu.

Ker je po razpadu Jugoslavije 
Slovenijašport izgubil kar tri četrtine 
svojega premoženja, vsi dolgovi pa 
so ostali na ramah ostanka kolek
tiva v Sloveniji, seje podjetje znašlo 
v hudih škripcih.

»Želeli in hoteli smo preživeti. 
Pogoj za to pa je bil, da poravna- 

'mo vse račune, tudi za vse tiste 
trgovine, ki so ostale onkraj državne 
meje,« pripoveduje Andrej Žugel, 
generalni menedžer Slovenijašporta. 
»Ni nam preostalo drugega, kot da 
se odpovemo svoji poslovni stav

bi v centru Ljubljane. Prodali smo 
jo Ljubljanski banki, poravnali 
večino svojih dolgov in na novo 
zavihali rokave...«

V tem kriznem obdobju se je 
podjetje poslovilo ne le od večine 
svojega imetja, temveč tudi od 
sodelovanja z Adidasom. Da bi 
zadostilo povpraševanju in obogatilo 
svojo ponudbo, je navezalo stike 
z italijansko firmo Lotto, ki se je 
v Sloveniji že uveljavila ena izmed 
najmočnejših znamk na področju 
športne opreme.

Slovenijašport ima danes 16 tr
govin. Nove sije omislil v Slovenj 
Gradcu, Velenju, Trbovljah in 
Kranju. Od nekaterih svojih sode
lavcev seje podjetje moralo poslo
viti, vendar je bilo vse to opravljeno 
sporazumno in brez enega same
ga sodnega spora.

»Glede na to, da imamo v Slo
veniji v svojih rokah približno slabo 
tretjino trga in da smo pri prodaji 
športne opreme najmočnejši, je razu
mljivo, da smo mnogim tm v peti,« 
pravi Andrej Žugel. »Seveda, boj 
za kupca je vse bolj neizprosen. Zato

si toliko bolj želimo, da bi bili pogoji 
dela za vse enaki. Danes ni tako, 
saj se iz dneva v dan srečujemo z 
nelojalno konkurenco. Zasebniki, 
denimo, na veliko na črno zapo
slujejo, zato so delavci pri njih 
neprimerno cenejši, kot so v resni 
firmi.Tudi inšpekcijske službe ne 
opravljajo svojega dela tako, kot bi 
ga morale. Naše trgovine morajo 
imeti opremljene izdelke, ki jih 
prodajajo, prav z vsemi potrebni
mi papirji, zasebnikom pa v mno
gih primerih ni mar za predpise. Pa 
jim nihče ne stopi na prste. Na čmo 
uvažajo, izogibajo se vsem mo
gočim dajatvam, izigravajo zako
ne in, v primerjavi z nami, na lahko 
služijo. Je to pošteno?«

Seveda ni. Zaradi »sive ekono
mije« pri Slovenijašportu, na pri
mer, ne vnovčijo več skoraj nobe
nega loparja za tenis, pa čeprav je 
pri nas iz leta v leto več ljubiteljev 
tega mikavnega športa. Ti namreč 
kupujejo loparje in tudi drugo 
opremo, kije sicer videla državno 
mejo, carinikov pa ne, »pod roko« 
oziroma pri zasebnikih. Ja, vsaj v

Slovenijašport se je moral odpovedati svoji poslovni stavbi v centru Ljubljane, kar pa ne velja za njegovo najbolj 
paradno trgovino.

tem pogledu, ko se najrazličnejša 
slovenska podjetja dnevno srečujejo 
s konkurenco, ki se ne ozira na 
veljavne predpise in zakonodajo,

lahko trdimo, da še vedno živimo 
v nepravni držav. Ko bodo merila 
za vse enaka in ko enim ne bo tre
ba za enako plačo garati precej bolj

kot dmgim, bo mnogim slovenskim 
delavcem lepše. Tudi tistim pri 
Slovenijašportu.

Andrej Ulaga

POSOJILA ZA NAKUP STARIH STANOVANJ
Pred dnevi so slovenski časopisi 

objavili razpis posojil Stanovanjske
ga sklada RS za nakup starih sta
novanj. Tokrat bodo posojila v 
skupni višini skoraj 814 milijonov 
tolarjev prvič izrecno namenjena 
tudi nakupu starih stanovanj (okoli 
584 milijonov tolarjev), slabo četr
tino te vsote pa bodo razdelili za 
rekonstrukcije. Do posojil za nakup 
starega stanovanja bodo upravičeni 
samo tisti, ki prvič rešujejo svoje 
stanovanjsko vprašanje, razen če v 
sedanjem lastniškem stanovanjska 
površina ne dosega osem kvadratnih 
metrov na družinskega člana.

Denarja za nakup starih stano
vanj je bilo doslej vedno premalo. 
Kot so povedali na tiskovni kon
ferenci Stanovanjskega sklada RS, 
so doslej razdelili za ta namen le 
12 odstotkov vseh stanovanjskih 
posojil. Zato se je upravni odbor 
sklada odločil razpisati tudi posojila 
za nakup starih stanovanj, in to brez 
pomembne omejitve, kije ovirala 
kandidiranje v enem prejšnjih razpi
sov. Prodajalec starega stanovanja 
po novem ni več dolžan vložiti 
kupnine v novo stanovanjsko povr
šino. Bo pa to ena od prednosti pri 
dodeljevanju posojil.

Za posojilo torej lahko kandidi
rajo tisti, ki živijo pri sorodnikih 
ali so najemniki za določen čas in 
prvič rešujejo svoje stanovanjsko 
vprašanje z nakupom starega sta
novanja, vendar zanj doslej še niso 
dobili nobenega ugodnega stano
vanjskega posojila. Za posojilo ne 
pridejo v poštev lastniki stanovanj, 
odkupljenih po stanovanjskem 
zakonu, najemniki, ki so imeli pri
ložnost odkupiti stanovanje po tem 
zakonu, kupci novih stanovanj, gra
ditelji individualnih hiš, tisti, ki 
urejajo stanovanje ali hišo na po
dlagi priglasitve del, najemniki za

nedoločen čas, kot tudi vsi tisti, ki 
kupujejo stanovanje od starih 
staršev, staršev, krušnih staršev, 
otrok, posvojencev, vnukov, bra
tov, sester, svakinj, svakov, tašč in 
tastov, tet in stricev.

Kandidati se bodo morali izka
zati tudi z letos sklenjeno, a še ne 
v celoti realizirano kupoprodajno 
pogodbo ali predpogodbo za nakup 
starega stanovanja oziroma z gra
dbenim dovoljenjem za rekon
strukcijo, izdanim po L januarju 
1994. Seveda morjo biti tudi kre
ditno sposobni.

Poleg omenjene prednosti pri 
razvrstitvi za dodelitev posojila bo 
prineslo prosilcu »več točk«, če je 
družina mlada - za mlado še ved
no opredeljujejo tisto družino, v

kateri sta starša stara manj kot tri
deset let ali sta stara do 35 let in 
imata predšolske otroke - prvič pa 
bodo imeli posebno prednost mladi 
raziskovalci in asistentje stažisti za 
doktorat znanosti.

Pri posojilnih pogojih ni posebnih 
novosti. Obrestna mera bo 3-od- 
stotna, glavnica pa se bo revalori
zirala v skladu s predpisi. Odplačilna 
doba bo največ deset let in bo odvi
sna od višine posojila, največji 
znesek odobrenega posojila pa bo 
40 odstotkov vrednosti primerne 
stanovanjske površine, obračunane 
po 1.200 nemških mark za kvadratni 
meter. Vloge za posojila bodo iz
birali samo po pošti od 16. do 21. 
oktobra. Formularje je mogoče 
kupiti na 62 slovenskih poštah.

Borza sindikalnega turizma
BORZNO SPOROČILO ŠTEVILKA 39

ATRIS - BORZA SINDIKALNEGATURIZMA, Ljubljana, Dalmatinova 4, 
sprejema ponudbe prostih počitniških možnosti, posreduje proste zmo
gljivosti, organizira zamenjavo, nakup ali prodajo počitniških objektov, 
stanovanj, bungalovov, prikolic in drugih možnosti.

Pišite nam ali telefonirajte na 061/131 00 33, int. 384, 385, 061/326-982 
ali 322-975; naš telefaks je 061/326-982 ali 317-298, žiro račun 50101- 
601-92077 - Atris. Poslovni čas za stranke vsak delovnik od 9. do 15.30 
ure.

A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI VAM JIH NUDIMO
1. ROGAŠKA SLATINA - privatna hiša, kuhinja, tri dvoposteljne sobe, 

TWC. Cena za 4 osebe 50 DEM, za 6 oseb 80 DEM, turistična taksa 
ni vključena.

2. VRSNO, gostišče GREGORČIČ - dvoposteljne sobe, sedemdnevni 
paketi ali vikend program, cena polpenziona 3.300 tolarjev, polnega 
pa 3.600 tolarjev.

3. VELIKE BLOKE - počitniški dom s 105 ležišči, štiriposteljne sobe. 
Cena polnega penziona je 25 DEM. Popusti za skupine.

4. SLIVNIŠKO POHORJE - počitniška hišica s tremi spalnicami za do 
6 oseb.

5. NOVIGRAD - trisobno stanovanje, možnost bivanja za 5 oseb. Ter
mini po 20. 9., cena 45 DEM.

6. BLED - HOTEL JELOVICA - dvo- in triposteljne sobe, polpenzion 
44 DEM, doplačilo za polni penzion 12 DEM. Popusti: otroci do 2 let 
gratis, od 2 do 12 let 30% popusta.

7. ROGLA - garsonjera oz. dvosobno stanovanje, 55 oz. 65 DEM dne
vno.

8. KOPE - garsonjera za 4 osebe, cena 52 DEM dnevno.
9. KRANJSKA GORA - garsonjere za 4 osebe, cena dnevnega najema 

65 DEM. Stanovanje za 6 oseb 72 DEM.
10. RADOVLJICA - počitniški dom za ca. 40 oseb, dvoposteljne sobe, 

polpenzion 3.950 SIT, možnost za šolo v naravi.
11. KRANJSKA GORA - PENZION SATURN - nad jezerom Jasna, dvo- 

, tri- ali štiriposteljne sobe, TWC, polpenzion 39 DEM.
12. ČATEŽ - POČITNIŠKE HIŠICE - od 4 do 6 oseb, termini od 1. do 

21. oktobra in od 13. do 27. oktobra, cena od 72 DEM dnevno.
13. MORAVSKE TOPLICE - bungalov za 4 osebe, v času od 1. oktobra 

do 20. decembra, enotedenski paketi - cena 54 DEM na dan.
14. POKLJUKA - DVO ALI ŠTIRIPOSTELJNI APARTMAJI - dnevna soba, 

spalnica, kuhinja, kopalnica. Cena dnevnega najema 55 oz. 72 DEM. 
Počitniška hiša za 6 oseb - najem 100 DEM na dan.

15. BOVEC - Kan ih s ka vas - garsonjere oz. enosobna stanovanja, cena 
55 oz. 72 DEM. Tedenski termini od 28. septembra do 20. decembra 
po dogovoru.

16. MOST NA SOČI - APARTMAJI - za 4, 6 ali 9 oseb. Cena 70, 85 oz. 
110 DEM.

17. VELIKA PLANINA - planinske koče za 4 ali 8 oseb, cena od 50 do 
85 DEM.

18. RATEČE - PLANICA - počitniški dom s 23 ležišči, cena polpenzio
na 35 DEM, polnega penziona pa 41 DEM.

POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI JIH POTREBUJEMO
1. Počitniške hišice v Čatežu, Atomskih toplicah ali Moravskih toplicah, 

Banovcih, Ptujskih toplicah, Rogli, Krvavcu, Kaninu, Bohinju ali Kranjski 
Gori za vsa obdobja.

2. Lastnike počitniških domov v slovenskem Primorju ali v hrvaški 
Istri, ki bi dali objekte v najem, vabimo, naj nam posredujejo ponudbe 
tudi že za leto 1996.

B. SINDIKALNI IZLETI
Sindikalne organizacije ali kar tako oblikovane skupine vabimo, naj nam 
posredujejo svoježelje za družabni ali strokovni izlet ali potovanje doma 
ali v tujino. Možnost plačila v 2 obrokih.

1. BUDIMPEŠTA - tridnevni izlet za vikend ali pa kar tako za skupine 
40 do 50 oseb. Avtobusni izlet v Budimpešto, ogled znamenitosti madžarske 
prestolnice, poldnevni obisk tipične kmetije v madžarski stepi z družabnim 
delom izleta, tretji dan na povratku v Ljubljano ali v kraj, od koder je 
skupina, kosilo v čardi. Cena 245 DEM, plačljivo v dveh obrokih.

2. ENODNEVNI IZLET PO BELI KRAJINI preko Muljave in Žužembe
rka, obisk metliške kleti, naselja Adlešiči, kosilo na poznani kmetiji pri 
ŠKALOVIH v Cerovcu. Idealno za 45 oseb.

3. OTOČEC - posebni programi oddiha in rekreacije.Teniška igrišča, jahanje, 
čolnarjenje, gorska kolesa, ribolov, rafting, plavanje, plesne zabave in 
igralnica.

4. ANKARAN, STRUNJAN, PIRAN - ribji piknik, 3 ure vožnje z ribiško 
barko, maksimalno 40 oseb. Za sindikalne skupine oblikujemo pose
ben program. Cena izleta s piknikom in prevozom je 4.000 tolarjev na 
osebo.

5. VIPAVA - ogled Vipavskega križa, Biljanskih vinogradov, grobnice Burbonov 
in doživeti gostoljubnost domačinov in njihovih bogato založenih kašč 
in kleti. Po večerji odhod proti domu. Cena 2.500 tolarjev na osebo brez 
prevoza.

6. ISTAMBUL - BURSA - odhod 26. oktobra ali 2. novembra. Štiridnev
ni izlet, avionski prevoz, nočitve z zajtrkom. Cena 505 DEM na ose
bo.

7. GOSTILNA PRITONETU - Breg na Ptuju, možnost nočitve za 24 oseb, 
odlična gostinska ponudba tudi za večje skupine. Pokličite 062/772-376.

POSEBNO OBVESTILO: Sindikalnim organizacijam na 
šolah sporočamo, da imamo v času jesenskih počitnic 

pripravljene 3 do 4-dnevne izlete v Rim, Pariz, 
Budimpešto, London, po vaši želji pa tudi drugam. 

Pokličite nas čimprej.

C. ORGANIZACIJA SEMINARJEV
Posebna ponudba ATRISA in Hotela KOMPAS v Bohinju. Organizira
mo eno- ali večdnevne seminarje za 15 do 70 udeležencev. Cena penziona 
4.350 tolarjev. Tehnična oprema je zagotovljena.

D. SEJMI IN STROKOVNA POTOVANJA
1. PARIZ - EOUIP-AUTO - mednarodni strokovni sejem avtomobilske 

opreme od 13. do 19. oktobra. Cena tridnevnega ogleda sejma z avionskim 
prevozom je 980 DEM na osebo.

2. MILANO - sejmi mode - MILANOVENDEMODA IN MODIT 95 - tri
dnevni ogled, avtobusni prevoz, nočitvi z zajtrkom, ogledi. Odhod 5. 
10., cena 380 DEM.

3. CHICAGO - sejem tiskarstva - GRAF EXPO - šestdnevno potovanje, 
tri dni ogledov sejma, nočitve, avionski polet iz Celovca. Odhod 7.10. 
Cena 1.380 USD. Potreben je ameriški vizum.

4. LASVEGAS - največji računalniški sejem na svetu. Sedemdnevni program, 
rifljšitve. sejemski program. Odhod 12. 11., cena 1.485 USD.

5^|ilKFURT - Fl - prehrambeni sejem, tridnevni ogled v času od 7. 
depTnovembra z avionskim prevozom, cena 1.100 DEM.

6. DUSSELDORF - MEDICA - svetovni medicinski forum, medicinski 
sejem in kongres v času od 22. do 25. novembra. Štiridnevna udeležba, 
avionski prevoz, cena 1.350 DEM.

7. AMSTERDAM - IFRA - sejem časopisne, redakcijske in grafične tehnike 
v času od 9. do 12. oktobra. Štiridnevni obisk z avionskim prevozom 
stane 1.490 DEM.

8. FRANKFURT - knjižni sejem v času od 11. do 16. oktobra. Štiridne
vni obisk sejma z avionskim prevozom stane 1.200 DEM.

E. NAJEM KONGRESNIH ŠOTOROV - velikost 800 m2, cena 
9.20 DEM/m2. Kličite 061/741-466.

F. NAJEM ALI NAKUP POČITNIŠKE ENOTE
Za več let najamemo počitniški dom v slovenskem Primorju, na Go
renjskem ali v hrvaški Istri.

G. REZERVACIJE AVIONSKIH ALI LADIJSKIHVOZOVNIC

H. VELIKA POTOVANJA - Evropa, Azija, Daljni vzhod, Srednja
Amerika -

I. ZAHODNI PACIFIK - LOS ANGELES, HAVAJI, NOVA ZELANDIJA, 
FIDŽI in TAHITI. Potovanje traja 25 dni, odhod 27. decembra - cena 
na osebo 7500 DEM.

2. JUŽNA AMERIKA - PERU, BOLIVIJA in BRAZILIJA. Potovanje traja 
16 dni. Odhod 20. decembra - cena 4300 DEM na osebo.

I. POSEBNA POSLOVNA POTOVANJA - organiziramo ob skupni 
pripravi osebnega programa.

Informacija gostom Atrisa
PLAČILNI POGOJI: Ob potrditvi rezervacije zahtevamo plačilo 40% ce
lotnega zneska. Pri odpovedi nad 20 dni pred odhodom za že rezerviran 
termin zaračunamo stroške poslovanja in druge stroške; najmanjši zne
sek stroškov odpovedi je 4.000 tolarjev, pri krajši odpovedi zaračunamo 
stroške in 30% celotnega zneska. Cene veljajo le za že v celoti plačane 
aranžmaje, če se te ne spreminjajo za več kot 7%. Po plačilu gostje prejmejo 
našo napotnico. V primeru, da naše napotnice ne prejmete z dni pred 
odhodom, nas nujno pokličite.
Pri posebnih akcijah z znižano ceno aranžmajev je potrebno takojšnje 
10% plačilo, ki se obravnava kot kavcija, ob odpovedi se znesek ne vrača. 
Programe v tujini obravnavamo v skladu s splošnimi navodili potovalne 
agencije, ki je organizator potovanja, in jih gostje prejmejo ob prijavi. Prijava 
je sprejeta, ko je vplačanih 30% cene aranžmaja. Reklamacije v skladu 
s turističnimi uzancami rešujemo sporazumno.

ATRIS je povsod, kjerkoli ste.
Metod Zalar, direktor borze
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»Strah pred izgubo 
delovnega mesta je danes 
pri delavcih močnejši od 
strahu pred izgubo 
zdravja,« rekel Dušan 
Semolič na pogovoru o 
predlogu za prvo obravnavo 
zakona o varnosti in 
zdravju pri delu in tako na 
kratko opredelil zdajšnje 
krizne razmere na področju 
varstva pri delu.

Ključno vprašanje je, kako 
nadzirati uresničevanje zakona, je 
menil Sandi Bartol iz trgovinskega 
panožnega sindikata. Ali so inš
pekcije tako močne, da bodo kos 
zastavljeni nalogi? Vsakodnevna 
praksa kaže, da niso. Kako moti
virati podjetnike, da bodo zakon 
uresničevali, da ne bo obležal v 
predalu? Znano je, da so že sedaj 
v podjetjih najbolj odveč ravno 
obrati družbene prehrane, službe

Zakon je lep, ko ga prebereš, 
vprašanje pa je, kako ustvariti 
mehanizme, da se bo tudi v prak
si uresničevalce opozorila poslanka 
Danica Simšič. Vedno dajemo le 
negativne kazenske sankcije, ne pa 
pozitivnih. Ali vlada sploh razmišla 
o pozitivnih spodbudah za delo
dajalce? Na številna nedorečena 
vprašanja je skušala odgovoriti 
Tatjana Petriček, svetovalka vla
de. Kako spodbuditi tudi male

varstva pri delu, obratne ambulante. podjetnike za varno delo - o tem

STROŽJI NADZOR ZA 
VARNO DELO

Namen pogovora, ki ga je or
ganizirala Zveza Svobodnih sindika
tov Slovenije, je bil oceniti ali dolgo 
pričakovani predlog zakona zago
tavlja slovenskim delavkam in 
delavcem ustrezen standard varnosti 
in zdravja pri delu. In to v času, ko 
se Slovenija poteguje za članstvo 
v Evropski uniji. Hkrati pa tudi 
soočiti poglede in stališča tako stroke 
s področja tehničnega in medicin
skega varovanja zdravja na delo
vnem mestu kot tudi sindikatov, 
delodajalskih združenj, zavodov 
obveznih zavarovanj, odgovornih 
ministrstev in poslancev.

S terena prihajajo obvestila, da 
je varstvo pri delu pri obrtnikih danes 
na zelo nizki ravni. V obrti je prek 
50.000 delodajalcev, ki v povprečju 
zaposlujejo manj kot enega dela
vca na obratovalnico in nimajo 
urejenega varstva pri delu.

Zaskrbljujoča je še zlasti usoda 
vajencev, starih 15 in 16 let, kijih 
je zakon enostavno izpustil, čeprav 
nova šolska zakonodaja uvaja sistem 
vajenstva. O varnosti in zaščiti zdravja 
vajencev ni v zakonu niti besedice.

Delodajalska združenja opo
zarjajo, daje zakon prezahteven za 
mala in srednja podjetja, saj jim 
nalaga preveč obveznosti in male 
podjetnike naravnost odvrača od 
tega, da bi sploh začeli proizvodnjo. 
Velika podjetja bodo na novo na
ložene obveznosti še nekako zmo
gla, mala pa ne.

Zato bi morali delodajalce eko
nomsko spodbuditi, da bi lahko 
uresničevali omenjeni zakon, je v 
razpravi razmišljala poslanka dr. 
Mateja Kožuh-Novak. To misel 
je v nadaljni razpravi ponovilo 
največ izvedencev s področja varstva 
pri delu in medicine dela, pa tudi 
predstavnikov panožnih sindikatov. 
Obstaja resna nevarnost, da bo zakon 
tako zapleten, da ga ne bo moč 
uresničevati ali pa da ga bodo neka
teri poslanci skušali zavlačevati v 
nedogled, oziroma enostavno mi
nirati. Vse to bodo počeli pod krinko 
trenutnih interesov tehnomenadžer- 
skih struktur, ki zagovarjajo le goli 
profit.

Dr. Kožuhova je rekla, da bi 
morali sindikati enostavno bombar
dirati podjetnike z ustreznimi ana
lizami s področja varstva pri delu 
in tako dokazati, da se podjetnikom 
ne splača proizvajati invalidov.

Vse te dejavnosti marsikje ukinjajo, 
češ da so balast realsocializma.

Slabo je, če država piše le zakon, 
zanemarja pa druge instrumente, je 
opozoril Alojz Omejc iz sindika
ta tekstilne in usnjarske industrije. 
Davčne olajšave, ugodna posojila 
za varstvo pri delu, to so ustrezne 
rešitve. Ob prihajajaoči privatiza
ciji bo še manj denaija za varno delo. 
Naši delavci delajo danes v podob
nih razmerah kot v azijskih državah.

Vladimir Drusani, dekan višje 
tehnične šole, pa je dejal, da bi 
morali zakon najprej preizkusiti na 
srednje velikem podjetju, da bi 
videli, kako se bo obnesel. Členi 
zakona so imenitni, niso pa primerni 
za konkretno praktično uporabo. 
Potrebujemo zakon, ki se bo tudi 
v praksi izvajal. Zato bi morali 
pregledati evropske norme, ki so 
zelo konkretne.

Človek se preprosto ustraši, ko 
prebere zakon, je rekla Majda 
Kocmur iz združenja delodajalcev. 
Po njenem mnenju zahteva zakon 
ogromne organizacijske in finančne 
zmogljivosti, če bi ga hoteli ures
ničevati. Premalo je spodbujeval
no naravnan, da bi podjetniki lahko 
organizirali varno delo.

išče rešitve vsa Evropa, je rekla. Pri 
malih delodajalcih se običajni si
stemi ne obnesejo. Pri vladi teče 
projekt, kako dopolniti sistem, ki 
ga bo sprožil omenjeni zakon. Po 
njenem so v zakonu najslabše ka
zenske določbe, ker jih bo v prak
si težko sankcionirati, saj jih ni moč 
izmeriti.

Jože Dolenc iz društva varnostnih 
inženiijev v Ljubljani je menil, da bi 
morali vzpostaviti mehanizme na
grajevanja in kaznovanja s pomočjo 
zavarovalništva. Zakaj ne bi tudi pri 
nas odprli možnosti, da se na tem 
področju organizira zavarovalništvo, 
tako kot drugod v razvitem svetu? 
Za kaj takega pa bi bila potrebna 
reforma zdravstvenega in pokojnin
skega zavarovanja, s katero v nedo
gled zavlačujemo, čeprav imamo 
ustrezne predloge oblikovane že vrsto 
let in bi danes poleg zavarovalništva 
lahko imeli tudi diferencirano prispe
vno stopnjo za varstvo pri delu, tako 
kot jo ima razvita Evropa, seje razhu
dil dr. Samo Modic.

Zakon bi moral od delodajalskih 
združenj zahtevati, naj posamezne 
sekcije sprejmejo pravilnike o var
nosti in zdravju pri delu za svoje 
področje, še posebej tam, kjer gre 
za manjše število zaposlenih, je 
opozoril Martin Muršič iz sindika
ta obrtnih dejavnosti. Zakon naj bi 
tudi zaostril obveznosti za tiste 
delodajalce, ki bodo praktično 
usposabljali vajence na podlagi 
učnih pogodb. Malim delodajalcem 
( do 20 zaposlenih) pa bi morali z 
zakonom določiti, da bi na delavca 
plačevali določen znesek v tako 
imenovani rizični fond, iz katere
ga bi potem v primem nesreče črpali. 
Kdor ne bi mogel zavarovati delavca 
pred nevarnostjo v primem nezgode, 
ga ne bi smel zaposliti.

Med številnimi razpravljale) je 
Štefan Greif z inštituta za varstvo 
pri delu v Mariboru predlagal, naj 
bi najprej razmislili, kakšen zakon 
sploh potrebujemo: ali takšnega, 
ki bo aktualen čez pet ali deset let, 
ali takšnega, ki ga potrebujemo ta 
hip. Varstvo pri deluje ekonomska 
kategorija in delodajalec bo ved
no skrbno pretehtal, kaj se mu 
splača in kaj ne. Zato bi kazalo na 
tem področju uvesti politiko po
stopnih korakov, če hočemo kaj 
spremeniti.

Na podlagi bogate razprave bodo 
svobodni sindikati pripravili pri
pombe in predloge k omenjenemu 
zakonu in jih posredovali javnosti.

M. F.

spodbude na psu
Predlog zakona o varnosti in zdravju pri delu je prav prijetno 

branje, saj je naklonjen delavcu v skrbi za njegovo zdra
vje in urejene delovne razmere. Pa ne toliko zato, ker bi država 
naenkrat postala tako rahločutna do delavca, ampak zato, 
ker tako narekujejo evropske norme. To pomeni, daje si
stem varstva pri delu podrejen dvema temeljnima načeloma, 
in sicer prostemu pretoku blaga in storitev ter prostemu pretoku 
delovne sile. Taksnim pogojem mora namreč bodoči kan
didat za pridruženega člana Evropske unije zadostiti. Na
vsezadnje, kaj pa nas stane, če napišemo »super« zakon, 
zraven pa s kopico nejasnosti poskrbimo, da mam ga ne bo 
treba izvajati?

Prost pretok blaga in storitev je povezan z vrsto zahtev, 
ki jim mora ustrezati takšno blago tako glede kakovosti kot 
glede zagotavljanja varnostiL Načelo prostega pretoka delovne 
sile pa uveljavlja zahtevo po enakih razmerah za vama delo 
in enakem varnem delovnem okolju tako da bi delavec v 
katerikoli državi članici imel enake delovne pogoje.

Cilj varstva pri deluje, da delavci med delom ohranijo 
delovno zmožnost in tudi po preteku polne delovne dobe 
nimajo škodljivih posledic, ki bi jih povzročilo njihovo minulo 
delo. Zato sta bistvena elementa varstva pri delu medici
na dela in njeni izsledki kot tudi sprotno spremljanje teh
nologije in prilagajanje novim dognanjem.

Predlagam zakon je zasnovan tako, da je delodajalec tisti, 
ki mora zagotavljati varnost in zdravje pri delu, načrtovati 
in izvajati varstvene ukrepe in medicino dela. Takšno varno 
delu pa delavcu ne sme povzročiti nobenih finančnih obvez
nosti. Prav tako zdravstvene posledice opravljanja dela ne 
smejo prizadeti delavčevih dohodkov in posegati v njegov 
materialni in socialni položaj. Ob tem pa zakonodajalec 
posebej poudarja dejstvo, da se za delavca po tem zakonu 
šteje vsaka oseba, ki dela pri delodajalcu, ne glede na pravno 
podlago, na osnovi katere delo opravlja.

S tem v zvezi naj bi pri ministrstvu za delo ustanovili 
poseben u rad za varnost in zdravje pri delu, pri vladi pa 
poseben svet kot strokovno posvetovalno telo, ki ga bodo 
sestavljali predstavniki strokovne javnosti, združenj delo
dajalcev in sindikatov. Pomembno je tudi to, da zakon uvaja 
nacionalni program varnosti in zdravja pri dela, s katerim 
naj bi se določila enotna državna politika razvoja varno
sti in zdravja pri delu Tudi na tem področju je zagotovljeno 
sodelovanje sindikatov.

Pogovor o omenjenem predlogu zakona, ki so ga orga
nizirali svobodni sindikati, je pokazal, da znamo pri nas 
pisati zelo lepe zakone, ne znamo pa jih spraviti v življenje 
ali pa tega nočemo. Zakon je namreč premalo konkreten 
in dodelan v tistih določilih, s katerimi bi zagotovili njegovo 
izvajanje, še posebej m nadzornem področju.

S tem v zvezi bi morali poleg negativnih sankcij za kršitelje 
vgraditi tudi pozitivne sankcije, to je razne ekonomske spo
dbude in olajšave, ki bi delodajalce motivirale za vlaganje 
v zdravo in varno delo. Zavarovalnice pa bi morale z za
varovanjem za primer delovnih nesreč in poškodb pri delu 
oziroma z ustreznim sistemom premij spodbujati delodajalce 
k vlaganju v zdravo in varno delo.

Z visokimi odškodninami za primer nesreče pri delu pa 
bi morali delodajalce naravnost prisiliti k zagotavljanju 
varnejših delovnih razmer. Tako je navsezadnje urejeno v 
Evropski uniji, v katero si želimo.

Po nekaterih izračunih imamo letno v Sloveniji zaradi 
nezgod v prometu in pri delu za okrog 1,3 milijarde nemških 
mark škode, medtem ko soseže škod zaradi poškodb in zdra
vstvenih okvar pa za okrog tisoč dolarjev na prebivalca letno. 
Naša industrija je tudi znana kot proizvajalka delovnih 
invalidov. Zato bi morali nastajanje takšnega zakona vze
ti zares še posebej v sindikatih, ki jim predlog zakona že 
sam po sebi namenja pomembno vlogo na tem področju.

Marija Fmnčellcm

Trgovsko in proizvodno podjetje

AC-COM d.o.o.
Ljubljana, Komenskega 24

Nudimo vam:

— telefaks role
210/50 m 420 SIT rola 
210/30 m 320 SIT rola

Prometni davek ni vračunan v ceni!

Vaša cenjena naročila pričakujemo po telefonu 061 346 646
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Velik dosežek Koržetovega sklada v Novem mestu

ADRIA CARAVAN 
V STEČAJU

Šestega januarja lani sem v Delavski enotnosti zapisal: »V nasprotju 
z namerami sanacijske ekipe vAdii Caravan, seje Korže odločil podjetje, 
neSanirano seveda, prodati tujcem. Tako j e Korže po enem letu pri
stal natančno tam, kjer je končal direktor IMV Holdinga Matjan Anžur, 
kije podjetje že takrat hotel sanirati s pomočjo tujega kapitala. Prav 
in pošteno bi torej bilo, če bi slovenska vlada pri pogrebnih svečanostih 
za eno zadnjih slovenskih blagovnih znamk na odprtem grobu spre
govorila, za koliko seje zmanjšala njena vrednost v enoletnem ob
dobju Koržetovega lastništva. Seveda pa je že vnaprej jasno, da tega 
ne bo naredila, saj bi s tem hočeš nočeš morala priznati, da Sklad za 
razvoj ne dela drugega kot narodnogospodarsko škodo in da ga 
potemtakem sploh ne potrebujemo.«

Zdaj lahko samo še dodam: Koržetu v več kot dveh letih in pol ni 
uspelo podjetja niti prodati tujcem, kar bi lahko nekdanji direktor 
Anžur storil takoj. Pač pa mu ga je uspelo pripeljati do stečaja. Z 
vprašanjem, kolikšno škodo mu je s tem povzročil, naj se ukvaijajo 
ministri in vladni ekonomisti, če jih to seveda sploh zanima. Koliko 
gotja pa je v tem času storil delavcem, ki so ostali brez dela, neplačanih 
osebnih dohodkov in odpravnin, je znano. Ni vrag, da ta račun ne 
bi bil nekoč plačan. Tako ali drugače.

Ko si skočijo v lase 
jezdeci ponižnih, 
vdanih in cenenih 
delavcev...

--------------------------------------------------------------------------------------------------- *
Mateja Kožuh-Novak, poslanka Združene liste v državnem 

zboru, se —v teh dneh ne ravno osamljena - sprašuje, kam nas 
pelje gospod Drnovšek. Navaja, da ni mogla verjeti, ko so se 
začele v parlamentu širiti prve vesti o kupčevanju liberalnih 
demokratov s katoliško Cerkvijo o možnosti vpeljave verouka 
v osnovno šolo. Mislila je, da so izkušnje iz enoumne preteklosti 1 
močnejše in pravica do svobode človekovega duševnega razvoja 
mejnik, ob katerem se kupčevanje za take ali drugačne profi
te konča. Priznava, da se je zmotila in da je, kot že tolikokrat 
doslej podcenjevala moč denarja.

Pri tem modro ugotavlja, da se v Sloveniji vnovič uvelja
vlja maksima “daj bogu, kar je božjega, in cesarju, kar je 
cesarjevega ”, na kateri temelji »nenačelna« koalicija čisto * 
otipljivih interesov rimskokatoliške multinacionalke in 
porajajočega se domačega liberalnega kapitalizma. Oba da 
potrebujeta ponižnega, v usodo vdanega in cenega delavca, 
ki bo plodil njune dobičke.

Mateji seveda ne odrekam iskrenosti njenega premišljevanja. > 
Strinjam se tudi z njenimi poglavitnimi ugotovitvami, preprosto 
pa ne morem verjeti v črnogledost njenih napovedi prihodnje 
usode Slovencev, ko pravi, da si majhen narod s ponižnimi, 
poslušnimi in.nekreativnimi ljudmi ne bo utrdil samostojne poti 
med razvite. Prav tako mi nekako ne gre v glavo rahlo 
marsksistično intonirana razčlemba, po kateri bo ta majhen 
narod vedno le odlagališče manjvredne tehnologije in njenih i 
produktov, kar pa dobro služi tako interesom največje multi
nacionalke kot tudi interesom novodobnih slovenskih kapita
listov.

Čeprav tudi mene begajo Matejina vprašanja, ki se nekako 
ne dajo umestiti v osamosvojitveno paradigmo, po kateri je 
prihodnost zagotovljena le svobodnim narodom svobodnih 
posameznikov, kar od oblasti zaslepljenih političnih pragmatikov *
seveda ne zanima, sem prepričan, da se na tako lahek “znan
stven ” način le ne da trositi tolike črnogledosti. Tembolj, ker 
se strinjam s Spomenko ali s kom že, ki je zadnjič rekel, da se 
na družboslovnem področju stvari preprosto ne da v celoti “znan
stveno ” pokriti. Tako gledano, pa se mi Slovenci zdijo veliko 
bolj zapleten in zvit narod, kot v svoji veliki skrbi zanje misli 
Mateja. Zgodovinske izkušnje mi govore, da bodo Slovenci tudi 
tokrat dali bodo bogu in cesarju, kar zahtevata, zraven pa s 
svojo pregovorno marljivostjo še zaslužili za civilizacijski prehod 
v tretje tisočletje. Prav enoumna zgodovina, ki jo jemlje v precep 
tudi Mateja, daje slutiti, da je bila ta, slovenska inačica sa
moohranitvenega mehanizma vedno učinkovito orožje, ki se 
je izkazalo za najmočnejše tudi takrat, ko jih je jahala neka 
druga multinacionalka - KPJ.

Za razliko od Mateje sam torej problema ne vidim »v po
nižnem in cenem« delavcu, temveč v lasanju njihovih političnih **
jezdecev, ki se dajejo med seboj za to, kdo bo jahal večje šte
vilo »ponižnih, v usodo vdanih in cenenih« konj. In stranka, 
ki ji pripada Mateja, v tem lasanju kar lepo sodeluje.

Za Slovence bi bilo torej veliko bolj koristno, ko bi name
sto verovanja v takšne ali drugačne skrbniške nauke lepo zaupali 
pokojnemu Edvardu Kardelju, ki mu je malo pred smrtjo 
prevzvišeni prišepnil, da sreče ne more človeku ponuditi niti 
sistem niti partija, temveč si jo lahko ustvari samo sam. Če 
seveda pokojnik te modre misli ni ukradel ravno svojemu narodu 
in jo dal v obupu zapisati v svoj testament, potem ko se je celo 
svoje življenje - ne izbiraje sredstev - trudil, da bi ga predrugačil.
Je morda tudi on obupal nad svojim “znanstvenim” orodjem?

Ivo Kuljaj

Po dokaj zanesljivih informacijah naj bi bil minuli 
ponedeljek (2. oktobra) oklican stečaj za novomeško Adrio 
Caravan. Kar takole, potiho, brez kakšnega rompompoma 
v javnosti. Na podlagi podatkov, ki smo jih uspeli zbrati tik 
pred zaključkom redakcije, lahko zapišemo, da sta bila 
pred tem v novomeškem podjetju dva poskusa prisilne 
poravnave, ki pa nista uspela. Logično nadaljevanje tega je 
seveda stečaj. Kaj to pomeni?

Najprej velja omeniti, da se s tem 
v Novem mestu ne končuje proizvo
dnja počitnih prikolic. Nasprotno, 
ta naj bi tekla naprej v podjetju Adria 
Mobil. Ni jasno, kakšna usoda bo 
ob stečaju doletela podjetje Pla- 
stform iz Šmaijete, ki izdeluje okna 
za prikolice. Po naših podatkih naj 
bi podjetje privatizirali tako, da bi 
ga kupil sedanji direktor. Vprašanje 
pa je, kaj bo s Podgorjem v Šen
tjerneju. Ko smo že ravno pri usodi 
nadaljnje proizvodnje prikolic, je 
treba dodati, daje Adria, kljub 
velikanskim težavam v zadnjih letih, 
uspela ustvariti program nove, 
posodobljene generacije prikolic. 
Glede na to, da so Adriini evrop
ski konkurenti v zadnjem obdobju 
omejili vlaganja v razvoj prikolic, 
bi to lahko za novomeško proizvo
dnjo pomenilo prav obetavne mož- • 
nosti. Seveda ob nekaj velikih 
vprašajih in čejih.

In kaj bo z delavci? Predsednik 
občinskega sveta ZSSS v Novem 
mestu Igor Vizjak nam je povedal, 
da so medtem delavci postopno že 
prehajali izAdrie Caravan v Adrio 
Mobil, hkrati pa jih je bilo kakih 
130 na čakanju. Za te kaže, da jih 
tudi ne bodo več poklicali nazaj na 
delo, kar pomeni, da bodo ostali 
trajni presežek. Od teh se jih vsak 
dan nekaj zglasi na sedežu občins
kega sindikata, kjer bi radi zvede
li, kaj se bo zgodilo z njimi. Tega 
pa jim predsednik ot> akutnem 
pomanjkanju informacij kljub 
najboljši volji ne more povedati.Tu 
spet trčimo na razvpiti Koržetov 
sklad (Sklad za razvoj), ki se v tem 
pogledu vede kot dostojni predsta
vnik divjega liberalizma in ki ga 
očitno stiska delavcev v vsej tej 
zgodbi še najmanj zanima.

Kaj drugega lahko rečemo ob 
podatku, da se je sklad doslej prav

poniglavo izmikal obveznostim do 
odpuščenih ali neizplačanih delavcev, 
ki imajo do podjetja skupno blizu 8 
milijonov DEM terjatev. Po tožbi, ki 
jo je sindikat v njihovem imenu dobil 
na sodišču v Ljubljani, in potem ko 
so bile te terjatve že pod izvržbo, se 
jimje sklad najprej elegantno izognil 
z uvedbo prisilnih poravnav, zdaj pa 
je kot priročno sredstvo za izmikanje 
očitno na vrsti stečaj.To pa lahko samo 
pomeni, da se bodo morali delavci 
za svoje terjatve postaviti v vrsto 
skupaj z drugimi upniki" in zraven 
vroče upati, da bo sploh kaj ostalo 
v stečajni masi. V vsakem primeru 
bodo upniki hudo oškodovani.

Kaj ob takšni politiki sklada 
pomeni podatek, da ima ta kot la
stnik Adrie Caravan in njenega 
premoženja hipoteko nad glavno 
proizvodno halo, najbrž nihče ne 
ve. Še bolj od tega pa je zanimivo 
vprašanje, kako je kaj takšnega sploh 
mogoče. Toda kot kažejo nekajletne 
izkušnje, kijih imamo z direktorjem 
sklada Urošem Koržetom, je pri 
njem mogoče prav vse. Kaj več o 
tem pa bomo poskušali izbrskati do 
naše prihodnje številke.

Ivo Kuljaj

KACINOVA
VOJSKA

Po odhodu JLA iz Slovenije je odšlo 
z njo tudi njeno glasilo »Naša vojska«. 
Potem smo potrebovali kar nekaj časa, 
da smo se nehali motiti in zamenjeva
ti staro imeno z novo ‘‘Slovensko 
vojsko”. Očitno pa je, da smo opravljali 
Sizifov posel, saj se bo-po vsem sodeč 
- “Slovenska vojska” že v kratkem pre
imenovala v “Kacinovo vojsko”. Dru
gega pač ni moč reči ob podatku, da 
to glasilo obravnava ministra z obrambo 
s tolikšno mero uslužnosti in ponižnosti, 
ki se je denimo ni privoščila niti De
lavska enotnost za časa Marjana Orožna 
na čelu socialističnih sindikatov, čeprav 
se jo je v tistih časih prijelo ime “Orožni 
list’". Primer: med obiskom ameriškega 
obrambnega ministra Perrya je časo
pis objavil na prvih sedmih aktualnih 
straneh kar devet slik, k čemur je se
veda treba prišteti še tisto na naslov
nici. Kar je preveč, je preveč - tudi za 
slovensko, pardon “Kacinovo vojsko”.

*

*
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Humoreska

Bomo nekoč vsi 
poslanci reveži?

- Ali niso naši poslanci reveži? smo naslovili naše vprašanje na vse prisotne v 
bifeju Bližnja srečanja posebne sorte. Odgovoril pa nam je seveda tovariš Neposre
dni proizvajalec raznih strok, ki je že tičal za šankom in pil svoje zasluženo pivo.

»Ne vem sicer, kam merite, ampak takole na splošno so res veliki reveži. Zato takoj 
predlagam minuto joka, nakar vi plačate rundo velikih piv, da bomo nadoknadili 
izgubljene solze,« se je zarežal tovariš Neposredni.

- Veste kaj, mi resno mislimo, da so naši poslanci reveži, vi pa se norčujete.
»Če hočete, bomo jokali dve minuti, ampak to vas bo stalo dve rundi piva...«
- Nič ni treba jokati, ker ne bom plačal nikakršnega piva. Raje bi dal denar za 

poslanske odpravnine.
»Oho, to je pa nekaj resnega. Stavim, da vas je ganil poslanec Lavrinc in njego

va žalostinka o poslancu, ki po končanem mandatu ne more dobiti službe, ker se ga 
vsi izogibajo.«

- Tako je! Pa na ta problem ne opozarja le Lavrinc, ampak tudi drugi poslanci iz 
vseh strank. Je res zoprno, če za štiri leta prekineš svoje strokovno delo...

»To je torej nekaj takega, kot bi doživele matere, ki bi šle za tri leta na porodniški 
dopust, ali ne?«

- Tako je!
»No, parlament prav zaradi tega ni izglasoval triletne porodniške. Torej bi ana

logno lahko izglasoval tudi zakon, da bi poslanski mandat trajal le eno leto oziro
ma tako dolgo kot porodniška.«

- 0, to pa ne! Kakšen parlament pa bi to potem bil. Poslancem je treba dati pri
merno odpravnino.

»Zakaj pa se poslanci tudi v primeru porodniške hišo prizadevali, da bi materam 
po triletni porodniški pripadla odpravnina kakšnih sto ali dvesto tisoč mark?«

- Pa kaj zdaj mešate v to resno stvar rojevanje otrok. Rojevanje je nekaj čisto 
lahkega, kar poglejte koliko ljudi se po svetu rodi vsak dan. Poslanski poklic pa je 
nekaj čisto drugega. Kvalitetnih poslancev ne moremo kar roditi!

»Če bi bil jaz poslanec in bi se imel za tako kvalitetnega, bi sploh ne razmišljal 
o odpravnini in predčasni upokojitvi.«

- To se sliši zelo demagoško!
»Če bi bil jaz tako kvaliteten in tudi priljubljen poslanec, potem bi bil zagotovo

znova izvoljen, na prihodnjih in naslednjih volitvah, skratka do smrti. Če pa bi bil 
slab poslanec, potem bi pač na volitvah izgubil svojo poslansko službo.«

- To je še hujša demagogija.
»Če je to demagogija, potem sem kar primeren kandidat za poslanca. Sicer pa, 

če poslanci delijo tegobe vsega ljudstva, potem bi ob izgubi dela vsak slovenski delavec 
lahko zahteval vsaj 100.000 mark odpravnine, ali ne! ? Navsezadnje tudi oni na čakanju 
izgubljajo stik s svojo strokovnostjo.«

- Spet demagogija! Ali veste, koliko dela je v Sloveniji, pa ni delavcev. Manjka 
jih pri gradbenikih, manjka medicinskih sester itd.

»Torej tudi poslancem ni treba čakati na zaposlitev. Lepo bi bilo, če bi se po končanem 
mandatu kakšen Zmago pojavil kot tesarski pomočnik pri gradnji kakšne cerkve, ko 
pa so mu cerkveni gozdovi tako blizu. Zanimivo bi bilo tudi, če bi se po končanem 
mandatu Vikica zaposlila kot negovalka v bolnišnici. Vsaj jaz bi v njeni oskrbi zelo 
hitro ozdravel.«

- Spet se norčujete ali pa zganjate demagogijo.
»Potem zganja demagogijo ali pa se norčuje tudi poslanec Pavlica, ki je predla

gal neprofesionalni status poslancev. Naj bi poslanci torej ostali v delovnem raz
merju v podjetjih, poslansko funkcijo pa bi opravljali ob delu.«

- Saj že zdaj delajo od jutra do večera.
»Morda pa bi potlej delali hitreje in bolje, ker bi morali delati še v svojem osno

vnem poklicu?«
- Le kako bi se to časovno izšlo...
»Tako kot nekoč, ko so nekateri študirali ob delu.«
- Dajte no mir, to so bili drugačni časi. Dobival si plačo, da si študiral. Kdo pa 

bi ti danes dal plačo za to, da nič ne delaš?
»Mila nam mati Slovenija. Naša država prav rada plačuje nedelo. In ravno poslanci 

so dokaz za to. Nenehno so v zamudi. Zdaj sejejo seje iz poletnih mesecev. Kupa zako
nov niso sprejeli. Čeprav so pripravljeni. Sprejemajo zakone, nad katerimi potem tar
najo. Vsak običajen Slovenec bi že zdavnaj dobil za tako delo nogo. In to brez odpra
vnine. Ampak v nečem se pa strinjam s poslansko odpravnino. Če bi jo izglasovali, bi 
obstajala možnost, da se parlament na hitro razpusti, saj se našim poslancem očitno 
zelo mudi priti do odpravnine. In to bi bilo dobro. Slaba stran tega pa bi bila v tem, da 
bi se vsak naslednji izvoljeni parlament kar najhitreje razpustil, zaradi odpravnin seveda, 
tako da bi potem imeli vsake pol leta volitve. To bi bila seveda povsem originalna inačica 
neposredne demokracije, o kakršni ni sanjal niti rajni Edvard. V doglednem času, če 
bi recimo parlament razpuščali na nekaj ur, bi se v poslanskih klopeh zvrstili vsi Slo
venci in vsak bi potem dobil sto tisoč mark odpravnine! Ah, kakšna svetla prihodnost. 
Ali veste, koliko pirov dobite za sto tisoč mark!?«

- Dajte no, dajte, kdo bi pa delal?
»Ja poslanci vendar. Saj to je najtežje, najodgovornejše in najpomembnejše delo 

v Sloveniji. In ker bi bili poslanci vsi, bi vsi delali.«
Bogo Sajovic

I I O R O S I< O P

Lepo darilo
Ena najslavnejših opernih pevk vseh časov švedska sopranistka Lenny Lind, 

imenovana tudi »švedski slavček«, se je 6. oktobra 1820 rodila v revni, zelo 
pobožni družini. Skromnost in pobožnost staji bili vodilo skozi vse življenje. 
Svoje velike pevske sposobnosti je imela zavbožji dar, ki ga je dolžna pokazati 
drugim in ga tudi uporabiti za dobra dela. Že po njenih prvih nastopih je bila 
publika nad njenim petjem noro navdušena. Nadaljnje turneje v Evropi so njeno 
slavo še povečale, postala pa je znana tudi v Ameriki. Njeni nastopi so bili že 
mesece vnaprej razprodani, dosegala je astronomske honorarje, pred nastopi

in po njih pa sojo oboževalci zasuli z dragocenimi darili. Kljub ogromnim vsotam 
denarja in kupom dragocenosti je ostala v oblačenju in hrani skromna. Vse kar 
je zaslužila s petjem in soji podarili oboževalci, je v skladu s svojim prepričanjem 
o božjem daru, zaradi katerega je zgolj posrednica med Vsemogočnim in lju
dmi, razdelila v dobrodelne namene za uboge in bolne. Ko je leta 1887 umrla, 
je bila prav tako revna, kot je bila na začetku svoje kariere. Ostal pa je neizbri
sen spomin na njeno petje in na njeno veliko človekoljubje.

Ko je Lenny Lind nekoč imela več nastopov v Berlinu, sojo kot vedno zo
pet zasuli z darili. Po enem teh nastopov je v družbi prijateljev in največjih oboževal
cev pregledovala darila, ki soji jih poslali. Naenkrat je zagledala prekrasno škatlico. 
Vzela jo je v roke, jo odprla in notri zagledala črve, ki se zaredijo v moki. V 
garderobi je nastala mučna tišina. Nekaj trenutkov kasneje je pevka veselo zavrisnila: 

»Kako lepo! To ni zloba prismojenega človeka, kakor bi si na prvi pogled 
mislili. To je najlepše priznanje mojemu petju: saj veste, da hranijo s črvi iz 
moke slavce.«
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NAGRADNA
KRIŽANKA

Nagradna križanka št. 46/47
Rešeno križanko nam pošljite do 17. oktobra 1995 na naslov: ČZP 

Enotnost, Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana, p.p. 479 na dopisnici ali v 
pismu s pripisom Nagradna križanka št. 46. Nagrade so 5.000, 3.000 in 
2.000 tolarjev.

Rešitev nagradne križanke št. 43

SKANDINAVIJA, TANKOVESTNEŽ, ART, NAVTIKA, RT, KANU, KANT, 
ZMAGO, SLA, GR, SAGADIN, ALKAN, TANI, AMA, TORBA, AVERZ, 
NB, A DA, LIV, VELESLALOMIST ENA, ETANAL, IBAR, RIŽ, RR, EG,

SRT, NARAST, ZOGRAFSKI, PAJO, OR, IME, BOL, SORTA, ALT, JENKO, 
ALESSANDRIA, ARTUR, PEKTIN, ŽANR

Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 43:

fi Sonja Jerman, Zaboršt la, 61262 Dol pri Lj.
2. Angelca Kocj ančič, Trinko va 2,

66000 Koper
3. Stane Vičar, CMD 5,62250 Ptuj 

Nagrade bomo poslali po pošti.

Križanko je pripravil

SALO M O' N O V

UGANKAR

NAJPOMEMBNEJŠA M
SPOSOJENI NASLOV

Nada Skuk, poslanka SKD v 
državnem zboru, seje v vsesplošnem 
prizadevanju, kdo si bo v predvo
lilnem obdobju bolj podredil na
cionalno televizijo, spraševala, 
kakšna profesionalnost televizije je 
to, da ni poročala o njenem poslan
skem večeru, naslednji dan pa je celi 
dve minuti osrednjega dnevnika na
menila polharjem. Ti bogca, res 
nezaslišano, medtem ko se poslanka 
cel večer bori za narodov blagor, 
se oni lepo zabavajo tam v hostah 
ob slivovki in uživajo blagodati 
njenega poslanskega večera. In kar 
je še najhuje, potem v nedeljo vsi 
povaljani in neprespani niti ne gredo 
v cerkev. Televizija pa vse to še 
podpira. Jasno je, da problema sploh 
ne bi bilo, če bi gledalce zanima
lo polhanje. A je Nadi božja pre
vidnost prišepnila, da jih sploh ne. 
Nacionalna televizija torej, če do 
konca izpeljemo Nadino misel, ne 
spoštuje osnovnega aksioma svojega 
obstoja - volje gledalcev. Potem pa 
še joka nad neplačniki!

Polončini
kvartopirci

Polonca Dobrajc, poslanka SNS 
v državnem zboru, meni, da so

zadnje odločitve predsednika LDS 
dr. Janeza Drnovška takšne, kot da 
misli na naslednjih volitvah kan
didirati na Janševi nacionalni listi. 
Popolnoma razumljivo in celo - 
pravilno. Nasprotnika je najlažje 
potolči z njegovim lastnim orožjem. 
Da pa Drnovšek to sploh lahko 
počne, se ima v veliki meri zahvaliti 
prav Polonci, Zmagu in SNS, kije 
bila jeziček na tehtnici pri njego
vem mandatarskem imenovanju. Nič 
zato, če seje SNS potem zaradi tega 
razklala na dvoje, na troje... Bolj 
kot Drnovška bi torej Polonca 
morala kritizirati Zmaga, ki je 
svojega zmagovitega volilnega asa 
zapravil v »gnilem« pokru z libe
ralnim politikom novega kova. 
Slovenske politike pa tako in tako 
še najlažje primerjamo ravno s pre
varantskimi kvartopirci, med kate
rimi po pravilu zmaga tisti najbolj 
pokvarjen. Oziroma, kot sam pra
vi, pragmatičen.

Mirošičev
pogum

Drago Mirošič, slovenski vele
poslanik v BiH, je z eno samo potezo 
v trenutku, ko je zrl smrti v obraz, 
več storil za lik slovenskega diplo
mata in zunanjo politiko naše države 
do Balkana kot vsi Kacini in Tha
lerji skupaj. S svojo pogumno 
potezo je dal slovenski (najbrž pa 
tudi svetovni) politiki jasno vedeti, 
da te Balkanec za nobeno ceno ne 
sme dobiti v svoje kremplje, saj si 
potem svojo diplomacijo in poli
tiko lahko nekam zatakneš. Ker pa 
slovenska politika dnevno dokazuje, 
da tega ,še ni vzela, in dela en te
den korak naprej, drugi pa dva nazaj, 
nas tudi ne čudi, da predsednik 
države še vedno ni odpotoval v 
Sarajevo, kjer bi Mirošiču pripel 
pošteno zasluženo naj višje državno 
odlikovanje.

Kuli


